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روزنامه صبح ایران

محمود صادقی :

رویکرد رئیسی با استانداردهای مورد نظر تناسب دارد

قاطعیت در سیاست گذاری اقتصادی، یک بار برای همیشه

این پول لعنتی
به چه کاری می آید؟
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نماینده دائم کشورمان در سازمان ملل متحد: 

اروپا باید عجله 
و هزینه کند

نماینده دائم کشورمان در سازمان ملل متحد، تاکید 
کرد مادامی که فشارها علیه جمهوری اسلامی ایران ادامه 

داشته باشد، ایران مذاکره نخواهد کرد.
به گزارش ایسنا، مجید تخت روانچی، نماینده ایران 
در سازمان ملل متحد در گفت وگو با سی ان ان با بیان 
این موضوع گفت: تمام مشکلات از خروج آمریکا از توافق 
هسته ای آغاز شد؛ واشنگتن باید از این تصمیم اشتباهش 
برگردد. ایران در شرایط فشار و تهدید هیچگاه مذاکره 

نمی کند.
وی در رابطه با اقدام ایران در کاهش تعهدات برجامی 
ایران  مقابل گفت:  تعلل طرف های  به  پاسخ  خود در 
تعهدات خود را نقض نمی کند. ما بر اساس بندهای مندرج 
در توافق هسته ای و به خاطر خروج طرف آمریکایی از 

برجام، این حق را داریم از تعهدات خود بکاهیم.
روانچی درباره راه اندازی مکانیزم تبادل مالی اروپا و 
ایران موسوم به اینستکس هم گفت: زمان ما رو به اتمام 
است. راه اندازی مکانیزم اروپایی ها بیش از یک سال زمان 
برده است. اروپا باید عجله و هزینه کند در غیر این صورت 
این سازوکار بی فایده خواهد بود چرا که این مکانیزم 
نمی تواند تمام مسائل ما را مرتفع سازد. طی ۱۰ روز آینده 

مذاکراتی حیاتی با طرف های اروپایی خواهیم داشت.
نماینده ایران در سازمان ملل متحد در ادامه گفت: 
ما به دنبال ایجاد تنش و درگیری در منطقه نیستیم. 
تحریم های آمریکا بر مردم عادی فشار می آورد اما تاکید 

می کنم که ایران زیر فشار سر خم نخواهد کرد.

رئیـس سـازمان ملی اسـتاندارد گفـت: آن چیزی که کشـور از 
آن هـا به ویـژه در عرصه مـواد غذایـی و مصالح سـاختمانی از آن 
رنج می بـرد، پدیده تقلب اسـت.نیره پیروز بخت روز یکشـنبه در 
آیین تکریم و معارفه مدیرکل اسـتاندارد قم، افـزود: درصورتی که 
اسـتاندارد اصالت مصالح و مواد اولیه به درسـتی در سـطح کشـور 
اجرا شـود تا حدود بسـیار زیـادی از تقلب در تولیـد محصولات از 

بین مـی رود.وی همچنین بیـان کرد: رویکـرد فرآیند ...

 وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: دانشگاه ها و مراکز آموزش 
عالی، بخش اصلی سنجش و پذیرش دانشجو برای تحصیل هستند 
از این رو باید در این رابطه، از استقلال کافی برخوردار شوند.»منصور 
غلامی« درباره پیشنهاد هفت محوری مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی برای کنکور، اظهار کرد: بر اساس این طرح اگر کمرنگ 
شدن نقش سازمان سنجش آموزش کشور به هر شکلی مطرح شود 

باید جایگزینی در نظر گرفته شود. در این زمینه لازم است ...

رئیس سازمان ملی استاندارد:

تولید داخل 
از تقلب رنج می برد

وزیر علوم:

دانشگاه ها در سنجش 
و پذیرش مستقل شوند
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عکس: محمود عارفی

مدیر کل بهزیستی استان قم  با اشاره به فعالیت بیش از صد خانه بازی در سطح شهر قم و فقدان 
نظارت قانونی بر این مراکز با هشدار نسبت به غیرقانونی بودن خانه های بازی با وضعیت فعلی به 
خانواده ها در خصوص نگهداری مستمر کودکان در این خانه ها هشدار داد. دکتر رضا سلیقه با 
اشاره به  بند 1 ماده 26 قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت مصوب 80/11/27 مجلس شورای 
اسلامی که صدور پروانه فعالیت مهدکودک ها را برعهده سازمان بهزیستی نهاده است افزود :برنامه 
ریزی و نظارت بر عملکرد های مهدهای کودک از وظایف قانونی بهزیستی است و بر اساس مصوبه 
مجلس شورای اسلامی هرجایی که حالت مهد داشته باشد و کودکان برای مدت طولانی در آنجا 
نگهداری شوند، با هر اسمی مانند خانه بازی، کلاس زبان و… بدون مجوز سازمان بهزیستی، مجاز به 

فعالیت نیست  و فعالیت اینگونه مراکز غیرقانونی است و بروز هر گونه اتفاق یا حادثه ...

استاندار قم گفت: سهم اداره کل استاندارد در مدیریت و عملکرد کلی استان مغفول و ناشناخته 
است، این سازمان باید از حالت انفعالی به کنش گر فعال تبدیل شود.بهرام سرمست روز یکشنبه 
در آیین تکریم و معارفه مدیرکل جدید استاندارد قم، افزود: استاندارد در وضعیت فعلی موقعیتی 
دورافتاده و خارج از گودی در مدیریت استان دارد.وی در ادامه با اشاره به ضرورت توسعه دامنه 
نظارت های استاندارد بیان کرد: کیفیت محصول باید از کالا آغازشده و تا مرحله توزیع و به ویژه 
خدمات رسانی بعدازآن گسترش داده شود.سرمست استاندارد را معیار مهم ارزیابی عملکرد دولت ها 
دانست و گفت: دولت ها بر اساس و میزان رعایت استانداردهای بین المللی مورد ارزیابی و مقبولیت 
در سطح دنیا قرار می گیرند.وی همچنین ظرفیت قم در گردشگری را مورد توجه قرار داد و تصریح 

کرد: حوزه نظارت های استاندارد باید در حوزه گردشگری حلال و خدمات مرتبط ...

مدیر کل بهزیستی استان قم هشدار داد

فعالیت غیر قانونی خانه های بازی  
درسطح شهر قم

استاندارقم:

سهم استاندارد در مدیریت قم 
مغفول مانده است
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نباید از صندوق رای 
انتظار معجزه داشت 

 
7 روز مانده به پایان مهلت 6۰ روزه 
ایران، اروپا اعلام کرد که سامانه مالی 
میلیون  چند  اعتبار  با  "اینستکس" 
یورویی راه اندازی شده و اولین تراکنش 
مالی خود را نیز انجام داده است. این 
اروپا  کوچک،  بسیار  البته  گام،  اولین 
پس از خروج آمریکا از برجام شمرده 
می شود. احتمالا در روزهای آتی هم 
گام های کوچک دیگری از این دست 

برداشته شود.
این  با  اروپا  که  است  واضح  پر 
وعده های  و  "کوچک"  گام های 
ایران  ورود  مانع  می خواهد  "بزرگ" 
در  خود  تعهدات  کاهش  دوم  فاز  به 
اعلام  چه  گر  که  شود؛  تیر  شانزدهم 
شده این گام ]دوم[ به معنای خروج از 
برجام نیست، اما به همان اندازه مهم و 

پر سر و صدا خواهد بود.
پس از نشست معاونین وزرای امور 
خروجی  منتظر  باید  حال  خارجه، 
اعضای  خارجه  امور  وزرای  نشست 
کمیسیون مشترک برجام در روزهای 
آتی ماند. اما این که اروپا با اینستکس 

آیا  و  رفت  خواهد  پیش  کجا  تا 
خواسته های ایران را در دو حوزه نفتی 
و بانکی برآورده می کند یا خیر؟ پاسخ 
روشن است. به دلایل مختلف و متعدد 
بعید به نظر می رسد که اینتسکس در 
ایران  برای  کاری  پیشگفته  حوزه  دو 

انجام دهد. 
بیانیه  در  و  قبل  از  اروپایی ها 
گذشته  ژانویه  در  اینستکس  تاسیس 
کردند؛  مشخص  را  آن  کاری  حوزه 
غیرتحریمی  حوزه های  در  هم  آن 
مثل محصولات کشاورزی و غذایی و 
به  توجه  با  آنها هم  که  است  دارویی 
تحریم هر گونه معامله مالی و بانکی 

باز مشمول تحریم هستند. 
اما این که راه اندازی اینتسکس در 
این شرایط چه ارتباطی با آمریکا دارد، 
با چراغ سبز این  به نظر می رسد که 
کشور صورت گرفته باشد. اگر هم اروپا 
قبل از راه اندازی آن، هماهنگی لازم را 
با دولت آمریکا انجام نداشته باشد، که 
قاعدتا باید چنین کاری صورت گرفته 
باشد، باز به احتمال زیاد آمریکا از این 
در  که  همین  و  داشته  اطلاع  مساله 
قرار  را  "اینستکس"  اخیر  تحریم های 
به منزله یک چراغ  نداده است، خود 

سبز تلقی می شود. 

در  هم  آمریکا  دولت  نظرم،  به 
شرایط فعلی به دنبال خروج ایران از 
نظری  برخلاف  این  و  نیست؛  برجام 
است که می گوید ترامپ برای خروج 
ایران از برجام لحظه شماری می کند 
تا بتواند اروپا و جهان را در کنار خود 
علیه کشور بسیج کند. بله! شاید این 
خواسته ترامپ در سال 2۰۱8 بود، اما 
اکنون بعید به نظر می رسد که چنین 
این دلیل که  به  باشد؛  رغبتی داشته 
انتخاباتی  شرایط  در  آمریکا  دولت 
سال  یک  این  در  دارد.  قرار  داخلی 
مانده به انتخابات ریاست جمهوری در 
نوامبر 2۰2۰ نمی تواند یا نمی خواهد 
خود را درگیر پیامدهای خروج ایران 
از برجام کند. چون اساسا در این مدت 
قادر به تعامل با این وضعیت نیست. از 
این رو، حتی این خروج می تواند کاملا 
انتخابات  در  ترامپ  دونالد  ضرر  به 
از  مخالفانش  و  شود  تمام  رو  پیش 
انتخاباتی  بهره برداری  وی  علیه  آن 
ترامپ  که سیاست خروج  این  کنند؛ 
تنها  نه  تحریم ها  اعمال  و  برجام  از 
نتیجه ای دربر نداشته باشد، بلکه باعث 
و  توافق شده  این  از  نیز  ایران  خروج 
کنترل  از  را  آن  هسته ای  تاسیسات 
خارج  بین المللی  "شدید"  نظارت  و 

ساخته است.
از این جهت، احتمالا دولت آمریکا 
اروپا مجالی  به  ترامپ  و شخصا خود 
باشد  داده  ایران  با  کار  و  مانور  برای 
بتواند تنش  از طریق خرید زمان  که 
تا  کند؛  مدیریت  را  ایران  با  کنونی 
هم مانع خروج آن از برجام از طریق 
کاهش مستمر تعهدات هسته ای شود 
به تبع آن در کل سطح تنش  و هم 
شود.  داشته  نگه  مشخصی  حد  در 
آمریکا  که  نیست  معنا  بدان  این  اما 
بخواهد از شدت فشارهای خود بکاهد 
اروپا اجازه دهد که تحریم ها را  یا به 
دور بزند، چون باز به همان اندازه که 
خروج ایران از برجام در این وضعیت 
کاهش  است،  هزینه ساز  ترامپ  برای 
تحریم ها یا حتی فشارها باز می تواند 
وادادگی  نوع  یک  و  باشد  دردسرساز 
تندرو  و خشم لابی های  قلمداد شود 

را برانگیزد.
آیا  دید  و   ماند  منتظر  باید  حال 
ایران در قبال راه اندازی "اینستکس"، 
چه  اروپا  ضمنی  تهدیدات  و  وعده ها 
دوم  فاز  وارد  آیا  می گیرد؟  تصمیمی 
مهلت  یا  می شود؟  تعهدات  کاهش 
شصت روزه را تمدید می کند؟ به نظر، 

دومی هم یحتمل است.

راه اندازی »اینستکس« و چراغ سبز آمریکا!
سرمقـاله

محسن صفایی فراهانی: 

حاضر نیستم در انتخابات 98 بین بد و بدتر انتخاب کنم 
با گعده کردن های سیاسی مشکلی حل نمی شود

دستگاه های خانگی چاپ پول چگونه وارد ایران می شود؟

استخراج ارز دیجیتال 
معلق در فضای قانون و بی قانونی

نمایندگانی که دوره وکالت خود را تمام نکردند

از بهارستان تا خانه ابدی

کمبود جدی پزشک در کشور 

به همان شیوه که »هر لحظه به شکلی بت عیار برآمد / دل برد و نهان شد«؛ بت سوبسیددهی نیز هر لحظه به شکلی رخ 
می نماید و نهان می شود، اما دستان نامرئی این بت، دامن ما را رها نمی کند. این بار خبر آمده که افزایش مصرف برق، ناشی از 
تولید ارز دیجیتال است و بعضاً انشعاباتی با کاربری کشاورزی و صنعتی به این منظور مورد استفاده قرار می گیرند.محاسبه 
برق با قیمت ترجیحی برای مصارف کشاورزی و صنعتی، به پشتوانه دلایلی از جمله کمک به تولید، جلوگیری از رشد قیمت 

محصولات و مواردی از این دست انجام می شود. اما آیا این سیاست ها موفق بوده اند؟

حالا پای یک دستگاه جدید به ایران باز شده است، اگر 
با زبان قدیمی تر بخواهیم سخن بگوییم می توان از این 
دستگاه ها به عنوان دستگاه چاپ پول نام برد.در غیر این 
صورت باید نام آن را ماینر گذاشت، دستگاه استخراج ارز 
دیجیتال.کافی است جستجوی کوتاهی داشته باشید تا با 
انبوه شرکت های ارائه دهنده خدمات در این حوزه آشنا 

شوید. مسئول فروش دستگاه ماینر در یکی از شرکت های 
غرب تهران، در پاسخ به سئوالاتی درباره نحوه کارکرد 
دستگاه گفت: از وقتی داستان مصرف برق به گوش مردم 
رسیده مراجعه برای خرید این دستگاه ها افزایش یافته 
است. وی در جواب این پرسش که آیا دستگاه ها به صورت 

غیرقانونی وارد ایران می شود یا خیر؟ ...

8

در نظر دارد نسبت به واگذاری تعدادی از املاک و مستغلات با مشخصات 
و شرایط کلی زیر، از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط اقدام 

نماید.

- متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به نشانی 
peyman.qom.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ 500/000 )پانصد هزار( ریال اقدام نمایند.

)هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد است( 
- مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات فوق: به صورت]1- ضمانت نامه 
بانکی 2- مطالبات بلوکه شده تائید شده 3- واریز وجه نقد به حساب نزد بانک شهر به  شماره شبا: 

)070610000000100300430054IR ( )سپرده حسن انجام کار( به نام شهرداری قم[ می باشد.
- مهلت خرید اسناد: از روز پنجشنبه 98/4/13 ساعت 8 صبح لغایت ساعت13 روز پنجشنبه 

 98/4/20
- مهلت ارایه پیشنهاد: از روز پنجشنبه 98/4/13 ساعت 8 صبح لغایت ساعت 13 روز دوشنبه 

98/4/24
- متقاضیان محترم مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد ارائه نمایند 

. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.
- جهت پاسخگویي به سوالات عمومی با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها( با 
شماره تلفن 36104334- 025و سوالات تخصصي با اداره کل املاك به شماره 36104488 - 025 

تماس حاصل فرمائید.
- محل تسلیم پیشنهادها: قم- بلوار امام موسي صدر ، جنب بوستان شهید بنیادي ، شهرداري 

مرکزي ، طبقه ششم ، اداره کل حراست
نوبت آگهی اول: دوشنبه 98/4/10      نوبت آگهی دوم: چهارشنبه 98/4/12

شهرداری قم 

WWW.QOM.IR       اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم

آگهی مزایده) نوبت اول(

 
 

 

 
 

  
 

 مبلغ تضمین)ریال( مبلغ پایه کل)ریال( مبلغ پایه)مترمربع( )متر مربع(مساحت  نوع کاربری کد نوسازی پلاک ثبتی/طبقه قطعه اسهنش
 309.111.111 1.101.111111 341.111.111 44 تجاری - ناشران 341واحد شماره  - 89/ز/31

 مجتمع تجاری ناشران/ طبقه اولقم/ میدان معلم/ نشانی : 
 قدیم 3141واحد شماره  - 89/ز/34

 143.111.111 0.440.111.111 111.111.111 44/43 تجاری - جدید( 3141)

 قم/ میدان بزرگ امام خمینی/ مجتمع تجاری شمسه) طبقه منفی یک(نشانی : 

 قدیم 3/3311واحد شماره  - 89/ز/31
 134.491.111 0.448.011.111 491.111.111 14/44 تجاری - جدید( 3108) 

 قم/ میدان بزرگ امام خمینی/ مجتمع تجاری شمسه) طبقه منفی یک(نشانی : 

از پلاک  348واحد شماره  - 89/ز/30
 410.341.111 9.344.111.111 411.111.111 48/14 تجاری - 3/31011

 نشانی: قم/ سالاریه/پاساژ اریکه ملل طبقه اول
 1.819.111.111 311.499.141.111 44.111.111 01/4101 توریستی-تفریحی 1-34-381-4 18/33314 03 89/ز/31

 متری کلهری/ نزدیک فرهنگسرای جوان 11نشانی: قم/ 

 صابر گل عنبری

آگهی فراخوان عمومی ) نوبت اول (

شهرداری صباشهر
در نظر دارد به اسلتناد مصوبه 14/447 شلورای اسلامی و براساس شیوه نامه 
امور سلرمایه گذاری و مشلارکت شلهرداریها به شلرح ذیل نسلبت به انتخاب 
سلرمایه گذار واجدالشلرایط به عنوان شریک سلازنده دارای توان فنی اجرایی 
و ماللی کافلی به منظلور اجرای پلروژه ذیلل در قالب مشلارکت مدنلی اقدام 
نماید. لذا عاقمندان محتلرم میتوانند جهت دریافت اسلناد فراخوان حداکثر 
تلا تاریلخ 98/04/20 به امور سلرمایه گذاری واقع در صباشلهر - بلوار شلهید 
تاجیک - سلاختمان اداری مراجعه و نسلبت به دریافت اسلناد فراخوان اقدام 
نماید ضمنا عاقمنلدان میتوانند جهت اخذ اطاعات بیشلتر با شلماره تلفن 
65624446-021 داخللی ) 211 ( املور سلرمایه گذاری در سلاعات اداری تماس 

نمایند . حاصل 

- کلیله هزینه های مربوط بله انتشلارآگهی فراخوان عمومی به عهلده برنده 
فراخوان خواهلد بود . 

- آخریلن مهلت قبول پیشلنهادات پایان سلاعت اداری ملورخ 98/4/30 می 
 . باشد 

- زمان بازگشلایی و رسیدگی به پیشنهادات راس سلاعت 15 مورخ  98/4/31 
در محل دفتر شلهردار خواهد بود.

- سایر اطاعات و جزئیات در اسناد فراخوان موجود است . 
- شهرداری در رد و قبول پیشنهادات مختار است.

تاریخ چاپ نوبت اول 98/04/10   تاریخ چاپ نوبت دوم 98/04/17 
امیر کریمی - شهردار صباشهر
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نمایندگانی که دوره وکالت خود را تمام نکردند

از بهارستان تا خانه ابدی
مصطفی مسجدی آرانی

 عمر دست خداست اما پیمانه عمر وقتی لبریز شد و اجل فرا رسید هیچ کس مهلت 
نمی یابد تا فرصتی دوباره بسازد حتی اگر آن شخص نماینده مجلس باشد و در میانه دوره 

چهار ساله نمایندگی اش.
درگذشت صفاری نطنزی، نماینده مردم نطنز و بخش قمصر، بهانه ای شد تا ببینیم 
دست روزگار در این ده دوره مجلس شورای اسلامی، به چه افراد دیگری اجازه نداده تا 

فرصت چهار ساله نمایندگی خود را کامل کنند.
۱. مجلس اول از این حیث رکورددار است. ۳۷ نماینده این مجلس به دلیل شهادت 
یا درگذشت، موفق به پایان دوره نمایندگی خود نشدند. از این میان ۲۷ نماینده، افرادی 
بودند که در هفتم تیر ماه سال ۱۳۶۰ و در جریان انفجار دفتر حزب جمهوری اسلامی 
به شهادت رسیدند. رحمان استکی )شهرکرد(، سیدرضا پاک نژاد )یزد(، علیرضا چراغ زاده 
دزفولی )رامهرمز(، سید محمدتقی حسینی طباطبایی )زابل(، سید محمدباقر حسینی 
لواسانی )تهران(، سید شمس الدین حسینی نائینی )نائین(، غلامحسین حقانی )بندرعباس(، 
محمدعلی حیدری )نهاوند(، عباس حیدری )بوشهر(، سید محمدکاظم دانش )شوش 
و اندیمشک(، غلامرضا دانش آشتیانی )تفرش و آشتیان(، علی اکبر دهقان )تربت جام(، 
عبدالحمید دیالمه )مشهد(، سید فخرالدین رحیم )ملاوی لرستان(، سید جواد شرافت 
)شوش تر(، میر بهزاد شهریاری )رودباران بوشهر(، محمد حسین صادقی )درود و ازنا(، قاسم 
صادقی )مشهد(، سید نورالدین طباطبایی نژاد )اردستان(، محمد حسن طیبی )اسفراین(، 
سیف الله عبدالکریمی )لنگرود(، عبدالوهاب قاسمی )ساری(، عمادالدین کریمی بیژنی نژاد 
)نوشهر(، محمد منتظری )نجف آباد(، عباسعلی ناطق نوری )نور و محمود آباد(، مهدی 
نصیری لاری )لارستان( و علی هاشمی سنجنی )اراک( اسامی این بیست هفت شهید است.

در این مجلس، سه نماینده دیگر هم در ترورهای جداگانه به شهادت می رسند. سید 
حسن آیت، نماینده تهران در ۱۴ مرداد ۶۰، مجتبی استکی، نماینده شهرکرد در یکم 
دی ماه ۶۹ و محمدتقی بشارت، نماینده سمیرم در هفتم دی ۶۰، توسط عوامل سازمان 
منافقین به شهادت رسیده اند.دو شهید دیگر این مجلس، در جبهه های نبرد ایران و عراق به 
درجه شهادت نائل شدند. شهید دکتر مصطفی چمران که در ۳۱ خرداد، به شهادت رسید 
و مهدی شاه آبادی که در ۶ اردیبهشت ۶۳ شهید شد.چهار نماینده این مجلس در سوانح 
رانندگی جان خود را از دست دادند. علی اکبر اصغری، نماینده بناب و ملکان در ۲۶ مهر ۶۰، 
فتحعلی صاحب الزمانی نماینده اسدآباد در سوم آبان ۶۰، سید یونس عرفانی، نماینده تالش 

در سوم مرداد ۶۱ و عبدالله امامی، نماینده تربت حیدریه در ۲۱ آذر ۶۲.
حسن لاهوتی اشکوری، نماینده رشت در ششم آبان ۱۳۶۰ سکته کرد هر چند بعدها 
در مورد علت مرگ او در زندان تردیدهایی شد و محمد تقی کمالی نیا، نماینده قوچان نیز 

در عجیب ترین مرگ این مجلس، در یکم تیر ۱۳۶۰ بر اثر حادثه سقوط آوار در گذشت.
۲. مجلس دوم، یازده نماینده خود را در میانه دوره به دلیل درگذشت یا شهادت از 
دست داد. از این میان هشت نفر به دلیل حمله جنگنده های عراقی به هواپیمای فوکر ایرانی 
در اول اسفند ۱۳۶۴ به شهادت رسیدند: سید ابوالقاسم داودالموسوی دامغانی )رامهرمز(، 
سید نورالدین رحیمی )ملاوی لرستان(، ابوالقاسم رزاقی )تنکابن و رامسر(، غلامرضا سلطانی 
)کرج(، سید حسن شاهچراغی )دامغان(، محمد کلاته ای )بجنورد(، علی معرفی زاده 
)خرمشهر و شادگان( و مهدی یعقوبی )تربت حیدریه( اسامی این هشت شهید هستند. 
محمد مهدی ربانی املشی هم دیگر شهید این مجلس بود که در ۱۷ تیر ۶۴ توسط باند 
مهدی هاشمی ترور شد. در ۱۳ دی ۶۴ و ۲۳ خرداد ۶۵ هم حادثه رانندگی موجب فوت 
دو نماینده مجلس شد: غلامرضا رحیمی جهان آبادی نماینده بندر ماهشهر و عبدالله عطایی، 

نماینده سنندج.
۳. در مجلس سوم فقط دو نماینده به دلیل فوت خود، موفق به پایان دوره نمایندگی 
نشدند. یکی محمد حسین افتخاری نماینده فومن که ۶ تیر ۶۹ در حادثه سقوط چرخ بال 
حین کمک به زلزله زدگان رودبار جان خود را از دست داد و دیگری عباس حسنی سعدی 

نماینده کرمان که ۱۳ فروردین ۶۸ در تصادف رانندگی در گذشت.
۴. در مجلس چهارم، سید حسین حسینی شاهرودی نماینده شاهرود در ۱۹ مهر 
۷۳ درگذشت و در همان روز، جلیل رشیدی کوچی نماینده مرودشت نیز در یک سانحه 
رانندگی جان باخت. کمتر از دو ماه بعد یعنی در ۱۴ آذر ۷۳ هم سید آیت الله موسوی اجاق، 

نماینده کرمانشاه در یک تصادف رانندگی جان خود را از دست داد.
۵. در دوره پنجم مجلس شورای اسلامی، هادی خاتمی، نماینده بروجرد در ۲۰ مرداد 
۷۸ در یک سانحه رانندگی جان خود را از دست داد و محمد مجدآرا، نماینده بابلسر و بندپی 

هم در ۳۰ شهریور ۷۵ به علت بیماری در گذشت.
۶. در مجلس ششم، آمار فوت نمایندگان باز هم بالا رفت و اصلی ترین دلیل آن سقوط 
هواپیمای حامل وزیر راه و ترابری وقت )شهید دادمان( و نمایندگان گلستان در سفر به این 
استان بود. سید منصور حسینی )مینودشت(، اترک طیار )گنبد کاووس(، قربانعلی قندهاری 
)گرگان(، علی کوهساری )رامیان و آزادشهر(، عظیم گل )کردکوی و بندر گز و ترکمن( و 
غلامعلی هزارجریبی )گرگان( شش نماینده ای بودند که در سانحه سقوط ۲۷ اردیبهشت 
۸۰ جان خود را از دست دادند. علیرضا نوری، نماینده تهران و مسعود هاشم زهی نماینده 
خاش هم در ۸ آبان ۱۳۸۱ در یک سانحه رانندگی در جاده چالوس جان خود را از دست 
دادند. سید محمد مودب پور نماینده رشت هم در ۲۸ آبان ۱۳۸۱ و قدرت الله نظری نیا، 
نماینده کنگاور، صحنه و هرسین در ۸ مهر ۱۳۷۹ جان خود را از دست دادند و دوره 

نمایندگی خود را خاتمه ندادند.
۷. در مجلس هفتم، محمد علی نبی زاده، نماینده گچساران در ۲۴ مهر ۸۳ به علت 
بیماری و مرتضی کرمی، نماینده ایلام در ۲۹ آذر ۸۳ در یک سانحه رانندگی جان خود 

را از دست دادند.
۸. در مجلس هشتم شورای اسلامی، محمدحسین حیدریان نماینده سنقر و کلیایی 
در هفتم تیر ۸۷، محمدرضا فاکر، نماینده مشهد و کلات در ۲۴ اسفند ۸۶ و محمدعلی 
حیاتی، نماینده لامرد و مهر در ۱۶ خرداد ۸۹ حسین اسلامی نماینده ساوه و زرندیه در ۱۲ 

شهریور ۹۰ درگذشتند.
۹- در مجلس نهم شورای اسلامی، سید جلال یحیی زاده فیروز آبادی نماینده مردم 
تفت ۲۰ فروردین ۹۲، و علی اکبر آقایی مغانجویی نماینده مردم سلماس و رئیس کمیسیون 

عمران مجلس هم ۲۰ فروردین ۹۴ درگذشت.
۱۰. و در نهایت در مجلس دهم به جز مرتضی صفاری نطنزی که در ۵ تیر ۹۸ بر 
اثر بیماری درگذشت، محمدعلی حسین زاده، منتخب مردم مراغه و عجب شیر هم ۱۸ 
اردیبهشت ۱۳۹۵ و قبل از آغاز دوره نمایندگی به دلیل تصادف در آزاد راه قزوین - زنجان 
درگذشت.مجموعاً ۷۵ نماینده در ده دوره مجلس به دلیل شهادت یا درگذشت، موفق به 
پایان دوره خود نشدند. از این میزان ۳۱ نماینده در حوادث تروریستی و ۱۰ نماینده در 
جنگ به شهادت رسیدند و ۱۴ نماینده در حوادث رانندگی و ۷ نماینده در سوانح هوایی، 
جان خود را از دست داده اند. تهران و مشهد هر یک با سه نماینده، بیشترین میزان نمایندگان 

فوت شده در میان دوره را به خود اختصاص دادند.

ما را به »خیر« اروپا امید نیست
 بالاخره بعد از خروج آمریکا از برجام، دولت های اروپایی 
قدمی به نفع ایران برداشتند و خبر از اجرایی شدن کانال 
تجاری همکاری با ایران )INSTEX( دادند.کانال تجاری 
همکاری با ایران، آب باریکه ای است در مقابل فشارهای 
شدید آمریکا به اقتصاد ایران. INSTEX به حوزه هایی که 

تحت تحریم آمریکاست ورود نخواهد کرد و تقریبا می توان گفت این کانال تامین کالاهای 
اساسی مردم را تضمین می کند.قطعا هدف ایران از امضای برجام و رسیدن به توافق 
هسته ای، این آب باریکه نبود. ایران انتظار داشت با دریایی از اقتصاد اروپا روبرو شود. اتفاقی 
که تقریبا قبل از ورود ترامپ به کاخ سفید شاهد آن بودیم. مردم ایران هم بعد از چشیدن 
طعم آرامش، دوباره به دولتی اعتماد کردند که برجام را امضا کرده بود.سوال این است که 
با این کانال تجاری چه باید کرد؟دیروز برخی از رسانه های منتسب به جریان اصول گرایی 
به )INSTEX( تاخته بودند و از رییس جمهور خواسته بودند، "روی این دیوار یادگاری 
ننویسد".در مقابل این نظر باید بگوییم، درست است که در دوران ترامپ ایران باید گلیمش 
را خودش از آب بیرون بکشد اما چرا باید دست های دیگر را که برای کمک آمده است، رد 
کند ؟ترامپ تمام تلاش خود را انجام می دهد تا اتحاد جهانی را علیه ایران رقم بزند و تا به 
امروز اروپا در برابر این خواسته او ایستاده است. امروز انگشت ها به سمت ترامپ نشانه رفته و 
او را مقصر شرایط فعلی جهان می دانند. چرا باید کاری کنیم، که انگشت اتهام دوباره به سمت 
ایران نشانه رود.مگر ما همیشه نخواسته ایم که مردم جهان پی به حقانیت ایران در برابر آمریکا 
ببرند؟ خوب این فرصت ایجاد شده است و تقریبا برای اولین بار در تاریخ روابط بین الملل، 
اروپا حاضر به همکاری با آمریکا علیه ایران نیست.دست رد ایران به این کانال تجاری چه 
دستاوردی برای کشور خواهد داشت؟ این سوالی است که منتقدان  )INSTEX( باید به 
آن پاسخ دهند؟ آیا اقتصاد ایران سروسامان خواهد گرفت؟همه می دانیم اروپا به تعهدهای 
خود عمل نکرده است. باید هر روز این مسئله به آنها یادآوری و از آنها خواسته شود که پای 
امضای خود بایستند اما آیا انفعال اروپا بهتر از این نیست که آنها در کنار آمریکا قرار بگیرند و 
دست به تحریم ایران بزنند.اروپا هم اگر وارد چرخه تحریم ایران شود،  اوضاع اقتصاد ایران، 
قطعا روزهای سخت تری را به چشم خواهد دید.شاید بهترین وصف حال امروز اروپا این بیت 
معروف سعدی است،که تبدیل به ضرب المثل شده:» امیدوار بود آدمی به خیر کسان/مرا به 
خیر تو امید نیست، شر مرسان«سال آینده میلادی انتخابات آمریکا برگزار می شود و ما باید 
تا آن روز کج دار و مریز رفتار کنیم و امید داشته باشیم، آمریکایی های اینبار دیگر نام ترامپ 

را در برگه های رای خود ننویسند.

یک عضو کمیسیون عمران:

۲۵ درصد جمعیت کشور اجاره نشین هستند
یک عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: ۲۵ درصد جمعیت کشور اجاره نشین 

هستند و دولت باید سیاستی را اتخاذ کند تا منجر به کاهش این اجاره بها شود.
مجید کیان پور اظهار کرد: متأسفانه در یک سال اخیر قیمت مسکن افزایش یافته و در 
این شرایط کنونی بخش عمده ای از خانواده ها به ویژه زوج های جوان توان خرید مسکن 
را ندارند.وی ادامه داد: البته با افزایش ۶۰ درصدی میزان تسهیلات این مهم در ساخت 
مسکن موجب رونق گرفتن این حوزه خواهد شد.این عضو کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی اضافه کرد: در این برهه تسهیلات انفرادی خرید مسکن ۸۰ میلیون 
و وام خرید مسکن برای زوجین ۱۶۰ میلیون تومان است.کیان پور عنوان کرد: افزایش 
تسهیلات خرید مسکن تنها راه بهبود وضعیت بازار مسکن نیست باید تولید مسکن را 
افزایش داد چرا که این مهم در ساماندهی بازار مسکن نقش بسزایی دارد.نماینده مردم 
دورود و ازنا در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه سرمایه گذاری بخش خصوصی را به 
سمت تولید مسکن و اجاره دادن آن سوق دهیم، تصریح کرد: باید از حمایت های بخش 
خصوصی در راستای کاهش اجاره بها نیز بهره برد.وی گفت: ۲۵ درصد جمعیت کشور 
اجاره نشین هستند و دولت باید سیاستی را اتخاذ کند تا منجر به کاهش این اجاره بها 
شود و در غیر این صورت شاهد افزایش افسارگسیخته اجاره بها خواهیم بود.کیان پور بیان 

کرد: در این برهه واسطه ها نقش اساسی در بازار مسکن ایفا می کنند.

وزیر علوم:

دانشگاه ها در سنجش و پذیرش مستقل شوند
 وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی، بخش اصلی 
سنجش و پذیرش دانشجو برای تحصیل هستند از این رو باید در این رابطه، از استقلال 

کافی برخوردار شوند.
»منصور غلامی« درباره پیشنهاد هفت محوری مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی برای کنکور، اظهار کرد: بر اساس این طرح اگر کمرنگ شدن نقش سازمان 
سنجش آموزش کشور به هر شکلی مطرح شود باید جایگزینی در نظر گرفته شود. 
در این زمینه لازم است جایگزینی سازمانی شبیه به سازمان سنجش آموزش کشور یا 
افزایش استقلال دانشگاه ها صورت گیرد.وی ادامه داد: طرح هفت محوری مرکز پژوهش 
های مجلس باید به استقلال دانشگاه ها در سنجش و پذیرش دانشجو توجه بیشتری 
نشان دهد و در صورت کمرنگ شدن نقش سازمان سنجش، سازمان دیگری جایگزین 
شود.وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در مورد استقلال دانشگاه ها در سنجش و پذیرش 
دانشجو، خاطرنشان کرد: سال گذشته برای تعدادی از کد رشته محل ها امکان ثبت نام 
مستقیم دانشجو در سایت های دانشگاه ها فراهم شد اما داطلبان استقبال زیادی نکردند.

غلامی به دلایل استقبال نکردن دانشجویان از این طرح و رشته های بدون کنکور 
اشاره کرد و گفت: شاید از جمله این بی رغبتی را جدید بودن این طرح و تجربه نداشتن 
یا اعتماد نداشتن داوطلبان دانست.این مسئول وزارت علوم در مورد بازنگری سهمیه های 
کنکور که مجلس به آن اشاره کرده است، اظهار کرد: بازنگری سهمیه ها، مصوب مجلس 

شورای اسلامی است اما به نظر می رسد در برخی از سهمیه ها باید بازنگری شود.

رئیس پلیس راهور:

ناایمنی خودروها 
در چند سال آینده افزایش می یابد

رئیس پلیس راهور درباره تاثیر کیفیت خودرو در تصادفات و تلفات جاده ای گفت: 
حتماً آسیب های خودرو به سرنشینان به دلیل ناایمنی تا چند سال آینده افزایش می 

یابد و مشکلاتی در پی دارد.
سردار سیدکمال هادیان فر افزود: اکنون واردات خودروهای ایمن خارجی منع شده 
است. قطعات این خودرو ها نیز به درستی وارد نمی شود همچنین قطعات خودروهای 
داخلی هم به خوبی تامین نمی شود. این روند در آینده زیان های بسیاری برای تصادفات 
در پی خواهد داشت.وی ادامه داد: جلسه ای طی چند روز گذشته با خودروسازان در 
خصوص تاثیر کیفیت خودرو در تصادفات و تلفات جاده ای برگذار شده است.هادیان فر 
اضافه کرد: اگر ایمنی خودرو بالا باشد میزان جراحت و آسیب افراد هم کمتر می شود 
در واقع، هر قدر ایمنی خودروها بالاتر باشد، تصادف فوتی به تصادف خسارتی تبدیل می 
شود و از سویی دیگر از تعداد فوتی ها کاسته و به تعداد مجروحان افزوده می شود.رئیس 
پلیس راهور گفت: خودروسازان محدودیت ها و مشکلات خود را دارند؛ شرایط کشور هم 
به گونه ای نیست که واردات خودرو آزاد شود زیرا شورای اقتصاد به دلیل مشکلات ارزی 
این واردات را ممنوع اعلام کرده است اما به هر روی این روند آنگونه که پیش می رود در 

چند سال آینده آسیب هایی در پی خواهد داشت.

رئیس کمیته هسته ای کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

مقامات آمریکایی دچار پریشان حالی شده اند
رئیس کمیته هسته ای کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با تاکید بر 
اینکه »هیچگاه آمریکایی ها شایسته مذاکره نبوده و در آینده هم نیستند«، گفت: مقامات 

آمریکایی با تحریم های اخیر نشان دادند که دچار پریشانی شده اند.
محمد ابراهیم رضایی با اشاره به تحریم اخیر برخی مقامات ایرانی توسط آمریکا 
گفت: آمریکایی ها دچار به هم ریختگی شده اند که این را می توان در خط و مشی ها و 
راهبردهایشان در مقابل ایران دید که شکست خورده است. هر کشوری که راهبردش با 
شکست مواجه شود از کار افتاده و بی خاصیت می شود.وی با بیان اینکه »آمریکا در خط 
مشی ها و تاکتیک ها دچار پریشان حالی شده است«، گفت: این رفتارهای آمریکایی ها 
وضعیت پریشان آنها را نشان می دهد که همه رفتارها و گفتارهایشان ضد و نقیض و 
برعکس هم است. قوه عاقله جامعه نگر در رفتارهای آمریکایی ها وجود ندارد و هر لحظه 
رفتاری از خود بروز می دهند که می توان شکست را از همه زوایا در آن دید.این عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه »هیچگاه آمریکا شایسته 
مذاکره نبوده و نیست«، گفت: اکنون وضعیت طوری شده که آنها وجهه بین المللی خود 
را هم از دست داده اند. رفتارهایشان برای آمریکا تحقیر کننده است. همان کشوری که 

ادعای کدخدایی و ابرقدرتی را می کرد امروز به این وضعیت گرفتار شده است.

روح الله حسینیان:

ناامنی در خلیج فارس 
بهانه تراشی است

 رئیس مرکز اسناد انقلاب اسلامی گفت: مزدوران منطقه ای آمریکا با باز کردن پای 
سایر کشورها در خلیج فارس به بهانه ناامنی، می خواهند امنیت این آبراهه بین المللی را 

در آینده به دست بگیرند. 
»روح الله حسینیان« افزود: رهبر معظم انقلاب اسلامی مواضع سیاسی ایران مقابل 
زیاده خواهی آمریکا را مشخص کرده اند. تجربه نشان می دهد که آمریکایی ها نه قابل 
اعتماد و نه پایبند به تعهدات خود هستند.وی افزود: آنها برای انجام مذاکره با ایران پیام می 
فرستند و از طرف دیگر پیمانی که به امضای روسای کشورهای اروپایی )برجام( امضا شده 
است را زیر پا می گذارند.وی کارنامه و سابقه تاریخی آمریکا را مملو از خیانت دانست و 
خاطرنشان کرد: چه تضمینی وجود دارد که اگر باردیگر با آمریکا توافقی امضا شود همین 
رفتار را انجام ندهد؟ قطعاً همین کار را انجام می دهد همانطور که با خروج از پیمان آب 
و هوایی با دنیا این گونه رفتار کرد.نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی در پاسخ به 
پرسشی درباره حمله به نفتکش ها و اتهام زنی بی اساس به ایران گفت: مشخص است 
که این اقدام کار خودشان است. با ناامن کردن خلیج فارس و بهانه تراشی می خواهند 
پای سایر کشورها را به خلیج فارس باز کنند.حسینیان تصریح کرد: مزدوران منطقه ای 
با چراغ سبز آمریکا و با ناامن جلوه دادن خلیج فارس، می خواهند امنیت این آبراهه بین 

المللی را برای آینده خودشان به دست بگیرند.
 

مسعود پزشکیان:

مذاکره با آمریکا 
نتیجه ای جز ذلت ندارد

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: هر انسان آزاده ای می داند که اگر کشورمان 
به پای میز مذاکره با آمریکا بنشیند، جز ذلت و تسلیم تمام عیار در مقابل آمریکا و 

قدرت های بزرگ چیزی نصیبش نخواهد شد.
مسعود پزشکیان با اشاره به تحریم های جدید کشور آمریکا، اظهار داشت: در نتیجه 
کاری که ما باید انجام دهیم، این است که با اعتماد، نگاه به داخل کشور، استقامت و 
مقاومت تلاش کنیم وابستگی مان را از آمریکا کم کرده و ایستادگی روی پای خود را 

تمرین کنیم.
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه از دست دادن کمیسیون های 
مهم مجلس توسط فراکسیون امید، یک روند طبیعی است، خاطرنشان کرد: این روند در 
نگاه، سیاست و رفتار پیش می آید، بسیاری از افراد به استقبال جامعه و جو موجود بر آن 
نگاه می کنند و بر اساس این جو، موضع  و جبهه می گیرند، وقتی به افراد حاضر نه تنها 
در فراکسیون امید بلکه در لیست های مستقل و غیر مستقل نگاه می کنیم، در خواهیم 
یافت تعداد مشخصی از افراد در این لیست ها ماندند و خیلی ها با روند جامعه به سمتی 

رفتند که بتوانند رأی جذب کنند.

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به سرعت گرفتن تلاش 
اروپا برای عملیاتی شدن اینستکس گفت: البته اینستکس 
صرفاً سهم محدود در راهبرد بانک مرکزی در بازار ارز دارد 
و برنامه های متعدد دیگری نیز در حوزه روابط ارزی کشور 

در حال اجراست.
»عبدالناصر همتی« در یادداشتی در صفحه شخصی 
خود در شبکه اینستاگرام با اشاره به اینکه زیرساخت 
عملیاتی ساز و کار متناظر اینستکس در ایران توسط بانک 
مرکزی کاملًا تکمیل شده است، گفت: اخبار دریافتی 
حاکی از سرعت گرفتن تلاش اروپا برای عملیاتی شدن 

اینستکس است.

وی با بیان اینکه در این شرایط ضروری است چند 
نکته را به مردم توضیح دهم، ادامه داد: برای عملکرد پایدار 
اینستکس لازم است اولاً اینستکس نه کانالی در چارچوب 
قواعد تحریمی آمریکا بلکه کانالی مبتنی بر برجام باشد و 
کلیه تراکنش هایی که در چارچوب برجام مجاز بودند از 

طریق آن انجام پذیر باشد.
همتی افزود: در گام دوم این کانال شاید در ابتدا شامل 
کلیه کالاهای غیرتحریمی شود ولی بعدتر محدوده آن باید 

به کلیه کالاها گسترش پیدا کند.
وی با اشاره به اینکه منابع آن از صادرات نفت به اروپا 
تامین خواهد شد، گفت: اگر هم اروپا موقتاً مشکلاتی 

در خرید نفت ایران دارد یک خط اعتباری بلند مدت با 
بازپرداخت آتی نفتی یک راه حل موقت قابل بررسی است 
و خود اروپای ها هم در مذاکرات اشاره ای به راه حلی شبیه 

به این داشته اند.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: البته الگوهای متعدد 
برای حضور سایر پششتیبانان برجام در اینستکس یا ساز و 

کار مستقل مشابه آن در حال توسعه است.
وی افزود: در هر حال اینستکس صرفاً سهم محدود در 
راهبرد بانک مرکزی در بازار ارز دارد و برنامه های متعدد 
دیگری نیز در حوزه روابط ارزی کشور اجرایی شده و یا 

در حال اجراست.

رئیس کل بانک مرکزی مطرح کرد

سرعت گرفتن تلاش اروپا برای عملیاتی شدن اینستکس

بیان  با  سپاه  کل  فرمانده  جانشین 
اینکه ما بر مبنای دستورات امامین انقلاب 
اسلامی چهل سال است که با اقتدار مقابل 
آمریکا ایستاده ایم، گفت: تقابل بین ما و 
آمریکا تقابل حق و باطل بوده وچهل سال 
است ادامه دارد ؛ این تقابل نه تنها یک روز 
هم تعطیل نشده بلکه روزبه روز بر ابعاد آن 

اضافه  شده است.
دریادار علی فدوی در یادواره شهدای 
شهیدیه میبد با اشاره به آثار و برکات مراسم  
بزرگداشت شهدا، اظهار داشت: ملت ما به 
برکت انقلاب اسلامی هر روز میهمان شهدا 
هستند و خداوند به برکت شهدا عنایت های 
خاص خودش را در این سالیان به ما ارزانی 

داشته است.
وی افزود: این عنایت های خداوند متعال 
که در سال ۴۲ حضرت امام )ره(  ندای 
حق را با بانگ بلند طنین انداز کرد آغاز و 
این ندا ادامه پیدا کرد تا در سال ۵۷ به 
پیروزی رسید و امروز در حالی میهمان 
شهدا هستیم که چهل سالگی را بااقتدار و 

سرفرازی پشت سر گذاشته ایم.
جانشین فرمانده کل سپاه ادامه داد: 

امسال درحالی چهل سالگی انقلاب را پشت 
سر گذاشتیم که بر اساس عمل به عقاید 
اسلام ناب محمدی )ص( به تکیه گاهی 
دست پیدا کرده ایم که می توانیم با این 
تکیه گاه باقیمانده راه را به صورت مطمئن 
طی کنیم و این انقلاب را به دست صاحب 

اصلی اش  برسانیم.
وی با اشاره به جایگاه و مقام شهید بر 
تکریم خانواده شهدا تأکید کرد و افزود: 
خداوند جانشین شهید در خانواده اوست؛ 

شهدا به تکلیف خود عمل کردند و خداوند 
هم بهترین نتیجه را به آن ها داد و شهادت 

را نصیب آن ها کرد.
سردار فدوی گفت: اگر کسی قائل به  
توحید و روال اسلام باشد نمی تواند برخلاف 
عملکرد امامین انقلاب اسلامی عمل کند. 
خطور  کشوری  ذهن  به  هنوز  عالم  در 
نمی کند که علیه آمریکا اقدام کند ، اما نظام 
اسلامی ما چهل سال است که در تقابل با 
استکبار بوده و بحمدالله در همه عرصه ها 

موفق بوده ایم.
وی اظهار داشت: این اقتدار به برکت 
انقلاب اسلامی و دلدادگان و پیروان امامین 
انقلاب اسلامی بوده است و ما بر مبنای 
دستورات امامین انقلاب به تکلیف عمل 
کردیم و خداوند این پیروزی ها را عنایت 

کرده است.
ادامه  فرمانده کل سپاه در  جانشین 
تصریح کرد: تقابل بین ما و آمریکا تقابل 
حق و باطل بوده وچهل سال است ادامه 
دارد ؛ این تقابل نه تنها یک روز هم تعطیل 
اضافه   آن  ابعاد  بر  روزبه روز  بلکه  نشده 
شده است. چه کسانی تصور می کردند 
که در ماجراهای مختلف خداوند این گونه 
با  را  باطل  و  کفر  جبهه  و  آمریکایی ها 

شکست مواجه کند .
کرد:  عنوان  همچنین  فدوی  سردار 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به همراه 
خیل بسیجیان مخلص جهان اسلام بر 
قاعده هایی که حضرت امام خمینی )ره( بر 
آن مبنا انقلاب اسلامی را برپا کردند و نظام 
اسلامی را تشکیل دادند مصمم تر از قبل و 

با عزم جزم به میدان آمده است.

جانشین فرمانده کل سپاه:

چهلسالاستکهبااقتدارمقابلآمریکاایستادهایم
اخبــار گـزارش

یادداشت

نماینده اصلاح طلب مردم تهران با اشاره به ضرورت تعامل بین قوه قضائیه و مقننه 
گفت: من ابتدا از رویکردهای آقای رئیسی استقبال کرده بودم که افکار عمومی هم 
از من خیلی انتقاد کردند اما به نظر من رویکردهای رئیس جدید قوه قضائیه به طرز 
غیرمنتظره ای فراتر از حدی که پیش بینی می شد با آن استانداردهای مورد انتظار از رئیس 

دستگاه قضا تناسب دارد.
محمود صادقی در گفت و گو با ایلنا، درباره چگونگی به نتیجه رسیدن تحقیق و 
تفحص های مجلس گفت: تحقیق و تفحص حالت »موضوعی-طریقی« دارد. یعنی اینکه 
وقتی خود مجلس یا نمایندگان به موضوع یا دستگاهی ورود پیدا می کنند و تحت نظارت 

قرار می دهند فی نفسه با آثاری همراه است.
این عضو فراکسیون امید مجلس تصریح کرد: یکی از آثار ورود نمایندگان برای تحقیق 
و تفحص از یک موضوع خاص که ما در فراکسیون شفاف سازی هم بر آن تاکید داریم، 
آسیب شناسی آن معضل خاص و ارائه راهکار به مسئولان در آن موضوع است. این کار 

صرف نظر از برخورد قضایی است.
نماینده مردم تهران خاطرنشان کرد: به عنوان مثال وقتی ما بانک سرمایه را تحقیق و 
تفحص کردیم در انتهای آن بررسی ها و آسیب شناسی ها حدود پانزده راهکار را پیشنهاد 

دادیم که بنده هم اخیرا در بعضی از جلسات این موارد را مطرح کرده ام.
این نماینده اصلاح طلب مجلس دهم یادآور شد:  تحقیق و تفحص یک اقدام نظارتی 
است و خودش فی نفسه موثر است و در فرایند تحقیق و تفحص ها رویکرد مجلس در 
علت یابی و عارضه شناسی باید مورد توجه باشد چراکه این امر کمک می کند این دست 

مسائل در دیگر حوزه ها تکرار نشود.
این حقوق دان با بیان اینکه ضمانت اجرایی تحقیق و تفحص مربوط به قوه قضائیه 

می شود، عنوان کرد: تحقیق و تفحص ها در این مرحله از قوه مقننه خارج می شود. حال 
اگر بخواهیم برای خود مجلس هم دستگاهی قضایی در نظر بگیریم این خلاف اصل 

تفکیک قوا است. بلکه در این مرحله تعامل با قوه قضائیه موثر خواهد بود.
رئیس فراکسیون شفاف سازی مجلس با اشاره مفید بودن تغییر رویکرد قوه قضائیه 
ابراز کرد: این بحث به این معناست که آن رویکرد تقابلی که در گذشته وجود داشته باید 
به رویکرد تعاملی تبدیل شود. درنتیجه با این تعامل و همکاری قوه قضائیه هم آن مسیر 

نظارتی را تکمیل می کند.
این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در پاسخ به این سوال که نسبت به 
تغییر رویکرد قوه قضائیه از رویکرد تقابلی به تعاملی چقدر امیدوار هستید؟، گفت: من 
در ابتدا از رویکردهای آقای رئیسی استقبال کرده بودم که افکار عمومی هم از من خیلی 
انتقاد کردند اما به نظر من رویکردهای رئیس جدید قوه قضائیه به طرز غیرمنتظره ای 
فراتر از حدی که پیش بینی می شد با آن استانداردهای مورد انتظار از رئیس دستگاه قضا 
تناسب دارد. این موضوع حداقل فعلا در مقام اظهار نظر و رویکرد در دیدارهایی که با 

نمایندگان داشته اند مشهود است.
صادقی بیان داشت: کمیسیون اصل نود که اخیرا با ایشان دیدار داشتند این موضوع 
را بیان کردند، اعضای دیدار کننده می گفتند ما قبلا که با ایشان جلسه داشتیم فضای 
دیگری وجود داشت اما الان فضا کاملا تغییر کرده و ایشان از ابتدا تا انتها حرف ها را شنید 

و خودشان از این تعامل استقبال کردند.
وی ادامه داد: به نظر من این شیوه یک راهکار اساسی است، یعنی اینکه رویکرد تغییر 
کند و در قوه قضائیه و شعبات دادگاه ها ساری و جاری و به یک هنجار عادی تبدیل شود 

که این می تواند در کار دو قوه هم افزایی ایجاد کند.

محمود صادقی :

رویکرد رئیسی با استانداردهای مورد نظر تناسب دارد

یک عضو فراکسیون امید در مجلس، با بیان اینکه طرح اعاده اموال مسئولان یک طرح 
ناپخته و عجولانه بود، گفت: نهادهایی سعی در تخریب چهره های مردمی دارند. با پیگیری 

خط تخریب این موضوع می توان به آن پی برد.
پروانه سلحشوری با بیان اینکه در هجمه های مطرح شده علیه درخواست مسکوت 
ماندن طرح اعاده اموال نامشروع مسئولان، به نظر می رسد اسم من خیلی برجسته شد، 
گفت: از زمانی که موضوع مسکوت ماندن عنوان شد، هجمه ها از سوی جریانی خاص آغاز 

شد که من هم مطابق معمول مورد توجه این هجمه ها  بودم.
وی افزود: بعد از واکنش سریع من به اتفاقی که برای آن دختر در تهرانپارس افتاد، 
هجمه ها علیه من بیشتر و بیشتر شد.نماینده تهران افزود: ما به هیچ وجه با این طرح مخالف 
نیستیم اما به اعتقاد کارشناسان و حقوقدانانی چون دکتر جواد فتحی که انسانی بسیار سالم 
و پاک هستند، طرح اعاده اموال نامشروع مسئولان به طور کامل طرح ناپخته ای است و اصلا 
مورد بررسی دقیقی قرار نگرفته و ایرادات فراوانی به آن وارد است. از نظر من این طرح صرفا 
در ماه های مانده به انتخابات رونمایی شده که بیشتر جنبه تبلیغاتی دارد، کما اینکه در اصل 

۴۹ قانون اساسی تمامی موارد مربوط به تحصیل اموال نامشروع رصد شده است.
عضو فراکسیون امید با اشاره به طرح بازنشستگی مسئولان گفت: با توجه به اینکه ما 

خیلی از اجرای این طرح خوشحال بودیم و معتقد بودیم که کشور نیاز به جوانگرایی دارد، 
اما وقتی طرح به مرحله اجرا رفت تازه ایرادات آن مشخص شد.

وی افزود: ما نباید یک طرح ناپخته را مطرح کنیم و بعد از اینکه آن را تبدیل به قانون 
کردیم، متوجه  ایرادات آن بشویم بلکه در قانون گذاری ابتدا باید معایب طرح را رفع و بعد 

آن را تبدیل به قانون  کنیم.
نماینده تهران با اشاره به اینکه طرح اعاده اموال نامشروع مسئولان از قبل وجود داشته 
است، گفت: در این طرح باید همخوانی هایی که با طرح های قدیمی وجود دارد رفع و 

دوگانگی های آن از بین برود.
سلحشوری با بیان اینکه من از موافقان بسیار جدی طرح هایی نظیر طرح اعاده اموال 
نامشروع مسئولان  هستم، گفت: در هیچ کجای نامه ای که ۲۲ نماینده امضا کردند نیامده 
که ما مخالف این طرح هستیم بلکه از اهمیت آن در نامه ذکر شده و بنا به اهمیت موضوع، 
برای جلوگیری از تصویب یک قانون ناکارآمد، درخواست ارجاع به کمیسیون مطرح شده تا 
این طرح بر اساس مبانی علمی و حقوقی نگارش شود. اما متاسفانه کسانی که دنبال تخریب 
هستند، فضا را به گونه ای مدیریت کردند که این نمایندگان مخالف هستند! باید پرسید 

اهداف این افراد از نشر وارونه این موضوع چه بوده است.

یک فعال سیاسی با بیان اینکه رئیسی کار سختی برای 
تحول در قوه قضاییه دارد، گفت: تغییر و تحول در قوه 
قضاییه بسیار سخت و زمان بر است و با بیانیه و گفت و گو 

این مسائل حل نخواهد شد.
غلامرضا ظریفیان در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه 
تفکیک قوا مهم ترین دستاورد دولت مدرن است، اظهار 
کرد: براساس اصل تفکیک قوا، قوه قضائیه نهادی مستقل 
بوده که مهم ترین رکن توسعه پایدار و کانون آرامش بخش 
یک جامعه است. در واقع در نظام هایی که مردم مبنای 
توسعه هستند، قوه قضائیه مهم ترین کانون آرامش بخش و 

تأمین کننده احساس امنیت جامعه است.
وی ادامه داد: نظام جمهوری اسلامی ایران نیز به عنوان 
یک دولت مدرن، اصل تفکیک قوا را پذیرفته است و ساختار 
خود را بر اساس این اصل شکل داده است. آموزه های دینی 
ما هم تأیید می کند که قوه قضائیه مهم ترین کانون تأمین 
آرامش جامعه است. وقتی سایر قوا به دلایلی وظایف خود 
را خوب انجام ندهند، مردم برای استیفای حقوق طبیعی، 

شهروندی و معنوی خود به قوه قضائیه پناه می برند. اگر قوه 
قضائیه کارآمد بوده و به موقع عدالت را پیاده کند، جامعه 

روی آرامش می بیند.
این فعال سیاسی با اشاره به اینکه حیات انسان به عدالت 
است، خاطرنشان کرد: عدالت مهم ترین مقوم توسعه پایدار و 
مردم بنیاد است، بنابراین مهم ترین وظیفه قوه قضائیه تحقق 
عدالت بر اساس فهم دنیای امروز و فهم حقوق شهروندان 
است. این مسئله مهم همواره مدنظر شهید بهشتی به 
عنوان پایه گذار نظام حقوقی و قضائی انقلاب اسلامی بود. 
به هر حال جامعه باید احساس کند در یک فضایی امن و با 
عدالت زندگی می کند و قوه قضائیه مهم ترین کانونی است 

که می تواند این احساس را ایجاد کند.
ظریفیان همچنین با اشاره به ضرورت ایجاد تحول در 
قوه قضائیه گفت: البته آقای رئیسی کار بسیار سختی برای 
ایجاد تحول در پیش دارد زیرا رویه ها و مناسبات وقتی 
نهادینه می شود، تغییر آنها بسیار سخت و زمان بر است 
و با بیانیه و گفت و گو این مسائل حل نخواهد شد بلکه 

به برنامه عملیاتی نیاز دارد. نیاز است در همه سطوح در 
قوه قضائیه عدالت طلبی با درک تحولات و نیازهای جامعه 
امروزی دنبال شود. اگر این اتفاق رخ دهد، گام مهمی در 
توسعه پایدار برداشته می شود و اعتماد عمومی بازسازی 

می شود.
وی در ادامه  با بیان اینکه وقتی سازوکار مدیریت 
جامعه خوب کار نکند، آسیب های اجتماعی به قوه قضائیه 
سرریز می کند، خاطرنشان کرد: تعداد زیاد پرونده ها در قوه 
قضائیه می تواند به همین مساله خوب عمل نکردن مدیریت 
سازوکارهای اجتماعی بازگردد. از طرفی قوه قضائیه هم 
نیازمند نیروهای کارآمد است تا بتواند فهم درستی از 

مشکلات و مسائل جامعه داشته باشند.
این فعال سیاسی در پایان گفت: قوه قضائیه باید به 
مقابله جدی با جریان های غیرقانونی که از آنها به مافیا یاد 
می شود بپردازد، در غیر این صورت جامعه احساس می کند 
که روند احقاق حقوق مظلوم و مجازات ظالم خوب انجام 

نمی شود.

پروانه سلحشوری :

طرح اعاده اموال نامشروع مسئولان ناپخته و عجولانه بود

غلامرضا ظریفیان: 

رئیسی کار سختی برای تحول در قوه قضاییه دارد

در  رئیس جمهور  پارلمانی  معاون 
واکنش به تحریم های اخیر آمریکا علیه 
ایران، گفت: این نوع اقدامات آمریکایی 
ناتوانی  ها نشان از سردرگمی، عجز و 
آنان دارد، اما ما قطعا به نحوی عمل می 
کنیم که آثار تحریم ها خنثی یا به حداقل 

کاهش پیدا کند.
یادآوری  با  امیری  حسینعلی 
تحریم های اخیر آمریکا علیه جمهوری 
اقدامات  نوع  این  گفت:  ایران،  اسلامی 
آمریکایی ها نشان از سردرگمی، عجز و 
ناتوانی و عدم شناخت از جامعه ایرانی و 
امت اسلامی است. از سوی دیگر بر ما 
ادعای دروغین آمریکایی ها برای مذاکره با 

ایران با این رفتارها ثابت شد.
با  رئیس جمهور  پارلمانی  معاون 
ظریف،  محمدجواد  تحریم  به  اشاره 
تصریح کرد: تحریم نفر اول دیپلماسی 
جمهوری اسلامی ایران دروغ بودن ادعای 

آمریکایی ها را بیش از پیش تأیید کرد زیرا 
مسئول پیگیری تعاملات دیپلماتیک و 
سیاست خارجی کشور وزیر امور خارجه 
بسته  راه  این  وی،  تحریم  با  و  است 

می شود.
وی افزود: آمریکایی ها در ادعای خود 
تحریم  دیگر  از سوی  نیستند،  صادق 
نهاد رهبری قابل تأمل است زیرا رهبری 
در کشور ما تنها یک مسئول سیاسی 
کشور  در  رهبری  نیست،  حکومتی  و 
ما یک نهاد دینی و معنوی هم هست. 
علاقمندان به رهبر معظم انقلاب هم 
محدود به مرزهای جغرافیایی و سیاسی 
ایران نمی شوند بنابراین آمریکایی ها به 

نوعی خود را در مقابل افکار عمومی امت 
اسلامی قرار دادند.

که  همانطور  شد:  یادآور  امیری 
رئیس جمهوری هم اشاره کردند، رهبری 
ثروتی در خارج از کشور هم ندارد لذا 
اقدامی  رهبری  نهاد  و  رهبری  تحریم 
بی اساس بود، آمریکایی ها دچار آشفتگی و 
عدم صداقت در گفتار و کردار خود شدند.

رئیس جمهوری  پارلمانی  معاون 
خاطرنشان کرد: دولت جمهوری اسلامی 
ایران برای وضعیت های مختلف پیش رو 
عمل  نحوی  به  قطعاً  ما  دارد،  برنامه 
می کنیم که آثار تحریم ها خنثی یا به 

حداقل کاهش پیدا کند.

معاون پارلمانی رییس جمهوری:

تحریم های آمریکا علیه ایران نشانه سردرگمی و عجز آنان است

مصطفی داننده
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تسلادرپیتولیدباتریخودروهایبرقی
طبق گزارشی جدید شرکت خودروسازی تسلا مشغول ساخت باتری های مخصوص 
خود است. در صورت ساخت باتری در تسلا از هزینه چرخه تجهیزات خودرو کاسته می 
شود و این امر به معنای کاهش قیمت مصرف کننده خواهد بود. طبق گزارشی جدید 
به نظر می رسد شرکت خودروسازی تسلا تصمیم دارد تامین بخش جدیدی از چرخه 
تجهیزات خود را برعهده گیرد. در همین راستا مصاحبه ای با چند کارمند سابق و فعلی 
این شرکت نشان می دهد تسلا مشغول ساخت باتری های سلولی خود است. به این 
ترتیب شرکت خودروسازی دیگر نیازی به پاناسونیک ندارد تا این قطعه را تهیه کند. طبق 
گزارش »سی ان بی سی« تسلا مشغول آزمایش باتری ها در واحد تولیدی در فرمونت 
کالیفرنیا است. در حال حاضر بخش عمده هزینه تولید خودروهای برقی به باتری آنها 
تعلق دارد. به عبارت دیگر اگر تسلا بتواند به طور موفقیت آمیز باتری های خود را تولید 
کند، هزینه چرخه تامین تجهیزات آن کاهش می یابد و این روند به تدریج به کاهش قیمت 
خودرو برای مصرف کننده منجر می شود. البته طبق گزارش این شبکه خبری احتمال 
اندکی وجود دارد که تسلا در آینده نزدیک بتواند از لحاظ تولید باتری مستقل شود و پیش 
بینی می شود در حال حاضر برای تامین تجهیزات مورد نیاز خود با پاناسونیک همکاری 
کند. اما این شرکت تلاش های خود را برای ساخت باتری لیتیوم یونی متمرکز کرده است 

و تصمیم دارد چنین تجهیزاتی را به طور انبوه تولید کند.

محصولاتزیستفناوریدریا
تجاریسازیمیشود

ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی و فناوری با هدف توسعه تولید و تجاری 
سازی محصولات زیستی تولید شده در کشور، درصدد است که مسیر ورود محصولات 

زیست فناوری دریایی به بازار را تسهیل کند.
کارگروه زیست فناوری دریایی ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی و فناوری که 
فعالیت خود را از سال ۹۶ با هدف »هم افزایی و استفاده از تمام ظرفیت های علمی و 
تجربی کشور در ارتقاء محصولات زیست فناوری دریا«، »دریافت، بررسی و تصویب طرح 
های ارسال شده به کارگروه زیست فناوری دریایی« و »ایجاد بستر لازم برای بهره وری 
اقتصادی محصولات زیست فناوری دریا« آغاز کرده است توانسته راه مناسبی برای معرفی 
و توسعه تولید محصولات زیست فناوری دریایی ایجاد کند. یکی از مهم ترین اقدامات این 
کارگروه از زمان تشکیل تا به امروز، حمایت از تجاری سازی محصولات تولید شده در حوزه 
زیست فناوری دریا با هدف خدمات رسانی به صنایع مختلف در کشور و تامین رفاه مردم 
با تاکید بر حفظ محیط زیست دریایی و توسعه پایدار منابع دریایی است. »ارتقا دانش و 
توسعه فرهنگ زیست فناوری دریا به منظور کسب ثروت و رفاه عمومی«، »حمایت از برنامه 
ها و اولویت های کارگروه زیست فناوری دریا«، »حمایت از شرکت های دانش بنیان« و 
»معرفی بسته های توجیهی به صنعت برای ورود سرمایه گذار به عرصه تولید و تجاری 

سازی محصولات زیست فناورانه دریایی« از دیگر اقدامات این کارگروه زیستی است.

گوگلکتابهوشمندتولیدمیکند
 حق امتیاز اختراع جدید گوگل نشان می دهد این شرکت در پی ساخت یک کتاب 

هوشمند است. این گجت مانند کتاب چند صفحه یا نمایشگر دارد.
حق امتیاز طرح یک تلفن هوشمند متعلق به گوگل منتشر شده که شبیه یک کتاب 
دارای صفحات مختلف است. حق  مانند کتاب  این دستگاه  به عبارت دیگر  است. 
امتیاز مذکور در این اواخر ثبت شده و نشان می دهد گوگل مشغول بررسی ایده »کتاب 
هوشمند« است که احتمالًا صفحاتی جداگانه برای اپلیکیشن های مختلف دارد. این 
گجت لولایی جداگانه برای هر صفحه دارد. چنین ابزاری را فقط می توان با کمک 
نمایشگرهای انعطاف پذیر ابداع کرد. البته بخش بیرونی این کتاب هوشمند احتمالًا از 
یک نمایشگر غیر تاشو ساخته می شود تا از دستگاه حفاظت کند. گوگل با کمک چنین 
طرحی می تواند تعداد صفحات کتاب هوشمند را به طور شخصی برای هر کاربر ارائه 
کند. البته هیچ جزئیاتی درباره مکان باتری، پردازشگر یا قطعات مهم دستگاه وجود ندارد.

محققان با الهام از صدف نرم تنان و ترکیب مواد آن نوعی شیشه جدید ابداع کرده اند 
که قدرت تحمل آن ۲۴ برابر شیشه عادی است.

 دانشمندان نوع جدیدی از شیشه نشکن را با توجه به قدرت ماندگاری صدف نرم تنان 
ابداع کرده اند.

هرچند صدف نرم تنان از اجزایی بسیار ضعیف و شکننده تشکیل شده اما این 
پوسته های محافظتی به دلیل وجود ماده ای ضد ضربه به نام Nacre به طرز خارق العاده 
ای مستحکم هستند. مواد Nacre از Aragonite )کربنات کلسیم( و Conchiolin )مواد 

پروتئینی( تشکیل شده است.
گروهی از محققان با توجه به ماهیت آجر مانند ترکیب Nacre یک کامپوزیت شیشه 
ابداع کرده اند که ۳ برابر قدرتمندتر از شیشه حرارت دیده و ۲۴ بار قدرتمندتر از شیشه 

عادی است.
می گوید:  باره  این  در  گیل  مک  دانشگاه  مهندسان  از  یکی  بارتلات  فرانسیس 
شیشه هایی که در خودرو، ساختمان یا موبایل به کار می روند به طور معمول نسبت به 
بقیه تجهیزات به کار رفته در سازه، ساختار ظریف تر و شکننده تری دارند. ما سعی داریم با 

الهام از طبیعت شیشه قدرتمندتر بسازیم.
به هرحال به گفته محققان با توجه به ماده Nacreدر صدف می توان ترکیبات ظریف و 

شکننده ای مانند کربنات کلسیم را طوری فراوری کرد که تحت فشار خرد نشوند.
برای این منظور محققان با استفاده از اشعه لیزر مافوق بنفش روی ورقه های شیشه 
بوروسیلیکات با قطر ۲۲۰ میکرون طرح هایی ۶ ضلعی ایجاد کردند. در مرحله بعد 
شکل  به  شیشه  سپس  و  شدند  لمینیت  شیشه  ورقه های  روی  پلاستیک  لایه های 

کاشی هایی مجزا برش داده شد.
محققان پس از آزمایش های طولانی توانستند جزئیات این طرح را ارتقا دهند و قدرت 
محصول بیشتر شد. بارتلت در این باره می گوید: ما نشان دادیم با حذف مواد و فرایندهای 

تضعیف کننده می توان شیشه های قدرتمندتری ساخت.
به گفته بارتلت این روش تولید بسیار ساده است و می توان با کمک آن شیشه مذکور را 
در حجم صنعتی تولید کرد. البته محققان باید برای بهبود این شیشه تحقیقات بیشتری 

انجام دهند.
با کمک این روش می توان شیشه هایی با انعطاف پذیری بیشتر ابداع کرد که قابلیت 

خم شدن دارند.

تولیدشیشهنشکنباالهامازصدفدریا

علمیوسلامت

خوراکیهاییکهمغزرامیخورند!

مطالعات متعدد نشان داده اند که یک رژیم غذایی سرشار از چربی های ترانس به 
تضعیف حافظه، زوال شناختی، و خطر بیشتر ابتلا به بیماری آلزایمر منجر می شود.

غذا می تواند بهترین دوست یا بدترین دشمن انسان باشد و این مساله تنها به اندازه 
دور کمر شما مربوط نمی شود. رژیم غذایی اثر چشمگیری بر عملکرد و بهره وری مغز 

شما دارد.
اگر اخیرا هر چه بیشتر با فراموشی مواجه می شوید، ممکن است نیازمند تغییراتی 
در رژیم غذایی خود باشید. برخی از محبوب ترین مواد غذایی در رژیم غذایی مدرن 

اثری مخرب و فاجعه بار بر مغز دارند.
بخش ترسناک ماجرا اینجاست که این مواد غذایی تنها برای یک روز بهره وری شما 
را کاهش نمی دهند. زمانی که به طور منظم مصرف می شوند، آنها می توانند آثاری 
ماندگار به همراه داشته باشند و حتی خطر بیماری های انحطاطی مغز مانندزوال عقل 

و بیماری آلزایمر را افزایش دهند.
برای حفظ سلامت و عملکرد مطلوب مغز خود از خوراکی هایی که در ادامه به آنها 

اشاره شده است، پرهیز کنید.
*مکمل های مس

این ماده معدنی برای سلامت انسان ضروری است و شاید پرهیز از آن برای حفظ 
عملکرد مطلوب مغز عجیب به نظر برسد. با این وجود، مصرف بیش از حد مس می 
تواند برای مغز مضر باشد. مواجهه بیش از حد با مس و دیگر فلزات سنگین می تواند 
به مغز آسیب وارد کند. نتایج یک مطالعه نشان داد که مصرف زیاد مس می تواند خطر 
بیماری آلزایمر و دیگر اختلالات عصبی را افزایش دهد. تنها زمانی اجازه استفاده از 

مکمل های مس را دارید که پزشک این کار را برای شما تجویز کرده باشد.
*نوشیدنی های شیرین

نوشیدنی های شیرین برای اندازه دور کمر و مغز شما مضر هستند. آنها سرشار 
از فروکتوز هستند که خطر بیماری های مرگبار، از جمله زوال عقل و دیابت نوع ۲ را 
افزایش می دهد. تا حد امکان از نوشیدنی های شیرین، مانند نوشیدنی های ورزشی، 
نوشابه های گازدار، آبمیوه ها و نوشیدنی های انرژی زا پرهیز کنید و در عوض، آب، 

چای های گیاهی و نوشیدنی های تهیه شده از میوه تازه را مصرف کنید.
*آسپارتام

آسپارتام یک شیرین کننده مصنوعی است که در بسیاری از غذاها و نوشیدنی های 
بدون قند یافت می شود. از غذاهای حاوی آسپارتام می توان به نوشابه های رژیمی، 

آبمیوه های کم کالری، ماست، بستنی، آدامس و آبنبات های بدون قند اشاره کرد.
پژوهش ها نشان داده اند که آسپارتام ممکن است آسیب پذیری مغز به استرس 
اکسیداتیو را افزایش دهد. افزون بر این، آسپارتام از فنیل آلانین تهیه می شود که ممکن 

است در تولید انتقال دهنده های عصبی اختلال ایجاد کند.
*چربی های ترانس

اگر به مصرف خوراکی های شیرین عادت دارید، احتمال دریافت میزان قابل توجه 
ای از چربی های ترانس افزایش می یابد. این مواد مضر در غذاهای پخته، بسیاری از 
انواع مارگارین، غذاهای سرخ شده، بیسکوئیت ها و دیگر غذاهای فرآوری شده وجود 

دارند.
مطالعات متعدد نشان داده اند که یک رژیم غذایی سرشار از چربی های ترانس به 

تضعیف حافظه، زوال شناختی، و خطر بیشتر ابتلا به بیماری آلزایمر منجر می شود.
باید به این نکته توجه داشته باشید که برخی غذاها حتی اگر تولیدکنندگان برچسب 
بدون چربی ترانس را روی محصول خود زده اند ممکن است حاوی چربی های ترانس 
باشند. اگر محتوای چربی ترانس کمتر از ۰.5 گرم باشد، تولیدکنندگان اجازه انجام 
این کار را دارند. شاید مقدار بسیار کمی به نظر برسد، اما مصرف چند وعده می تواند به 

سرعت موجب افزایش چربی ترانس در بدن شما شود.
*ماهی های حاوی جیوه

ماهی یک ماده غذایی مفید برای مغز محسوب می شود زیرا حاوی اسیدهای چرب 
امگا-۳ تقویت کننده مغز است. با این وجود، ضرر مصرف ماهی هایی که حاوی 

سطوح بالای جیوه هستند می تواند بیشتر از فایده آنها باشد.
نتایج یک پژوهش نشان داد که سطوح بالای جیوه در بدن انسان عملکرد سیستم 
عصبی مرکزی را دچار اختلال کرده و در نتیجه، عملکرد شناختی را کاهش می دهد.

غذاهای دریایی با سطوح کم جیوه مانند ماهی های سالمون، ساردین، خالمخالی و 
میگو را انتخاب کنید و از ماهی هایی با سطوح بالای جیوه مانند شاه ماهی خالمخالی، 
کاشی ماهی و ماهی تن پرهیز کنید. برای دریافت اسیدهای چرب امگا-۳ می توانید 

استفاده از منابع گیاهی، مانند گردو و دانه کتان را مد نظر قرار دهید.
*کربوهیدرات های پالایش شده

بسیاری از ما آگاهیم که مصرف کربوهیدرات های پالایش شده موجب افزایش 
سریع و ناگهانی سطوح قند خون می شود، از این رو، حد اعتدال را در مصرف آنها 
رعایت می کنیم. اما آشنایی با آسیب هایی که این مواد می توانند به مغز وارد کنند شاید 

شما را برای پرهیز کامل از کربوهیدرات های پالایش شده هرچه بیشتر متقاعد کند.
کربوهیدرات های پالایش شده از شاخص گلیسمی بالا برخوردار هستند که عملکرد 
مغز را کاهش می دهد. نتایج یک پژوهش نشان داد که یک وعده غذایی با شاخص 

گلیسمی بالا می تواند عملکرد مغز در بزرگسالان و کودکان را مختل کند.
کربوهیدرات های پالایش شده را به میزان متعادل مصرف کرده یا آنها را به طور کامل 
کنار بگذارید و از مواد غذایی گیاهی پردازش نشده برای دریافت کربوهیدرات های 

مورد نیاز خود استفاده کنید.
 ،C با پرهیز از این مواد غذایی و افزایش مصرف برخی مواد مغذی مانند ویتامین
ویتامین B1، اسیدهای چرب امگا-۳، کلسیم، روی و منگنز می توانید عملکرد مغز 

خود را هرچه بیشتر بهبود ببخشید.

یک متخصص دستگاه گوارش  مطرح کرد

درمانیمعجزهآسابرایانواعبیماری
یک متخصص دستگاه گوارش گفت: شاید تصور کنید که باکتری ها بیماری زا 
هستند، اما این طور نیست و چنانچه پروبیوتیک ها به میزان مناسب تجویز شوند 

می توانند برای سلامت بدن مفید باشند. 
پروبیوتیک ها،  کرد:  اظهار   ، گوارش  دستگاه  متخصص  سهراب پور  علی  امیر 
باکتری ها و مخمر های زنده مفیدی هستند که می توانند در بخش های مختلف بدن 

به خصوص دستگاه گوارش ما فعالیت کنند.
وی گفت: اگر چه ممکن است تصور کنید که باکتری ها و قارچ ها بیماری زا هستند. 
اما در واقع این طور نیست و چنانچه پروبیوتیک ها به میزان مناسب تجویز شوند 

می توانند برای سلامتی فرد مفید باشند.
ارگانیسم ها  میکرو  از  نرمال متشکل  فلور  ما  بدن  در  افزود:  ادامه  در  سهراب پور 
دسته  به ۲  میکروارگانیسم ها  می کنند.  کمک  ما  سلامتی  به  که  می شوند  تولید 

میکروارگانیسم های بیماری زا ومفید تقسیم می شوند.
این متخصص گوارش گفت: بسیاری از بیماری ها و مشکلات بدن ناشی از برهم 
خوردن تعادل بین میکروارگانیسم های خوب و بد است؛ این عدم تعادل بیماری هایی 
چون اسهال و بیماری های مزمن دیگر، مشکلات پوستی، حتی افزایش وزن به همراه 

خواهد داشت.
سهراب پور بیان کرد: پروبیوتیک ها انواع و شکل های مختلفی دارند، در مکمل هایی 
مثل کپسول، پودر یا در مواد غذایی مانند ماست فعالیت می کنند و یلفت می شوند؛ 
زمانی که باکتری های مفید بدناز بین می روند، مثلًا بعد از یک دوره مصرف آنتی 
بیوتیک، پروبیوتیک ها به تشکیل مجدد فلور نرمال کمک می کنند تا همواره سلامتی 

حفظ شود.
وی درباره تاثیر پروبیوتیک بر بدن گفت: پروبیوتیک می تواند مانع بروز اسهال در 
فرد بیمار شود، همچنین برای افرادی که مشکل هضم لاکتوز دارند مفید است، 
همچنین باکتریوم موجود در لبنیات برای درمان سندروم روده تحریک پذیر، مفید 

خواهد بود.
این متخصص گوارش درباره فواید پروبیوتیک در بدن بیان کرد: مصرف پروبیوتیک ها 
در بدن ما تاثیرات مثبتی دارد و به تقویت سیستم ایمنی، بهبود عملکرد سیستم هضم، 
کاهش ریسک ابتلا به بیماری ها، بهبود علائم سندروم روده تحریک پذیر، رفع اسهال 
عفونی، عملکرد صحیح دستگاه ادراری -تناسلی، مشکلات پوستی و سلامت دهان 

کمک می کنند.
سهراب پور درباه عوارض مصرف پروبیوتیک گفت: مصرف پرو بیوتیک ها عارضه 
خاصی برای ما ندارد، ولی در مواردی ممکن است عوارض خفیفی از جمله اسهال، 
درد شکمی، نفخ که دوره چند روزه دارد، ایجاد کند؛ اگر این علائم شدت زیادی 

داشت، فرد باید به پزشک مراجعه کند.
وی درباره روش های رفع کمبود پروبیوتیک گفت: بهتر است افراد از لبنیات و مواد 
غذایی که حاوی پروبیوتیک هستند، بیشتر استفاده کنند. درصورت دیده شدن علائم 
ناراحت کننده  فورا به پزشک مراجعه شود. هیچ گاه خودسرانه پروبیوتیک مصرف نکنید 

و برای استفاده با داروساز و پزشک مشورت کنید.

می دهند  کاهش  را  التهاب  که  نوشیدنی هایی  و  غذاها  می دهد  نشان  تحقیقات 
می توانند درد مزمن را کاهش دهند و خلق وخوی شما را بهبود بخشند. اجتناب از غذاها 

و نوشیدنی هایی که سبب التهاب می شوند نیز می تواند کمک کننده باشد.
از  ناشی  دردها  چه  می کنند،  نرم  پنجه  و  دست  مزمن  دردهای  با  افراد  از  خیلی 
اوستئوآرتریت و کمردرد باشد و چه درد ناشی از یک آسیب ورزشی قدیمی. درد، علامتی 
ناخوشایند است که می تواند هر روز سراغ فرد بیاید، فعالیت های روزمره را دچار اختلال 

کند و خواب شب را نیز با مشکل روبرو کند.
ضمناً، امروزه نسبت به هر زمان دیگری، خطرات و عوارض جانبی داروهای شیمیایی 
را بیشتر می شناسیم. مصرف داروهای بدون نسخه مانند ایبوپروفن که به شدت هم 
رواج دارد، عوارض جانبی قابل توجهی به جا می گذارد. مطالعات نشان داده اند مصرف 
داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی، احتمال حمله قلبی، مشکلات کلیوی، سکته 
مغزی و خونریزی های گوارشی را بالا می برند. بنابراین عجیب نیست که خیلی از افراد 
برای تسکین دردهای خود به دنبال راهکارهای طبیعی می گردند.  درمان های جایگزین 
مانند ماساژ، ورزش، مدیتیشن، فیزیک درمانی و گرمادرمانی می توانند مفید باشند اما 
در مورد رژیم غذایی چطور؟ این درست است که چیزهایی که ما می خوریم، تأثیر بزرگی بر 
هورمون ها و مولکول های سیگنال دهنده ای دارد که در دریافت درد و التهاب نقش دارند. 
اما آیا شواهدی وجود دارد که نشان بدهد رژیم غذایی چه کمکی به تسکین درد و التهاب 

می کند و چه باید بخوریم اگر دچار دردهای مزمن هستیم؟
*نقش رژیم غذایی در کنترل دردهای مزمن

شواهد نشان می دهد رژیم غذایی در دریافت درد نقش دارد. همان طور که گفته شد، 
بیشتر دردهایی که افراد از آن رنج می برند، محصول التهاب مزمن و درجه ی پایین است. 
بدن، وقتی که دچار التهاب می شود، مواد شیمیایی گوناگونی ترشح می کند که شامل 
پروتئین واکنشگر C، سیتوکین ها، ایکوزانوئیدها و پروتئین ماتریکس متالوپروتئینازها 
می شود. مطالعات نشان داده اند یکی از شایع ترین علت های دردهای مزمن، یعنی 
اوستئوآرتریت مفاصل، افزایش سطح اسید آراشیدونیک در بافت مفاصل است. اسید 
آراشیدونیک، یک ایکوزانوئید است که بدن آن را به مواد شیمیایی تبدیل می کند که 
سبب التهاب می شوند. مطالعات نشان می دهند داشتن رژیم غذایی با نسبت بالایی از 
اسیدهای چرب امگا ۶، میزان تولید مواد شیمیایی التهاب زا را بالا می برد؛ اما، معکوس 

کردن این نسبت با مصرف بیشتر امگا ۳، تأثیر معکوس دارد.
*رژیم غذایی مدیترانه ای؛ بهترین رژیم ضد درد

رژیم غذایی مدیترانه ای، بسیاری از اصول رژیم غذایی ضدالتهابی را در خود دارد. رژیم 
غذایی مدیترانه ای رژیمی است که بر مصرف میوه ها و سبزی ها، غلات کامل، مغزها، 
حبوبات، روغن زیتون، ماهی و مقدار متعادلی از مرغ و بوقلمون تاکید دارد و غذاهای 
فرآوری شده و گوشت قرمز و کربوهیدرات های تصفیه شده و غذاهایی با قند اضافی 
در آن جایی ندارند. مطالعه ای که در سال ۲۰17 روی ۹۹ فرد چاق دچار اوستئوآرتریت 
انجام شد دریافت، داشتن رژیم غذایی مدیترانه ای منجر به کاهش وزن و کاهش برخی از 
شاخص های التهاب مفاصل شده بود. کاهش وزن، مسئله ی مهمی است زیرا سلول های 
چربی، مواد شیمیایی التهابی به نام سیتوکین ترشح می کنند که التهاب را سوخت رسانی 

می کند. ضمناً، کاهش وزن از فشار وارد بر مفاصل می کاهد.
رژیم غذایی مدیترانه ای تأکید بر مصرف میوه ها و سبزی ها دارد که منبع ترکیبات 
ضدالتهابی به نام پلی فنول ها هستند. برخی مطالعات نشان داده اند پلی فنول های میوه 
و سبزی و منابعی مانند چای و شکلات تلخ می توانند دردهای مزمن را کاهش دهند. 
مطالعه ای که در سال ۲۰17 در مورد بیماری فیبرومیالژیا صورت گرفت دریافت افرادی که 
از همه بیشتر پلی فنول مصرف می کردند، تحریک پذیری مفاصلشان کمتر بود و کیفیت 
زندگی شان بالاتر. یکی از میوه هایی که محققان می گویند می تواند با دردهای مزمن 
مقابله کند شامل آلبالو ترش می شود. مطالعه ای نشان داد نوشیدن آب آلبالو دو بار در 

هفته، شاخص های التهابی را کاهش می دهد.
خاصیت  می توانند  دارند  رواج  مدیترانه ای  رژیم  در  که  سالمی  چربی های  حتی 
ضدالتهابی داشته باشند و درد را تسکین بدهند. ماده ی اولئوکانتال که در روغن زیتون 
وجود دارد، آنزیم های COX-1 و COX-۲ را که التهاب آورند مهار می کند. مصرف تنها ۳ 
قاشق چای خوری روغن زیتون در روز می تواند بهره ی لازم را به شما برساند. ضمناً مغزها 

نیز در رژیم مدیترانه ای به وفور موجودند که آن ها نیز خاصیت ضدالتهابی دارند.
*ادویه ها را فراموش نکنید

در مورد قدرت ضدالتهابی ادویه ها نیز مطالعات زیادی انجام شده است. بسیاری از 
گیاهان و ادویه ها دارای میزان زیادی از ترکیبات آنتی اکسیدانی هستند. ادویه هایی که 
شواهد نشان داده صد در صد می توانند التهاب را کاهش بدهند، زردچوبه و ترکیباتی 

به نام جینجرول در زنجبیل اند. یکی از نقاط ضعف زردچوبه این است که جذب پایینی 
دارد اما شما می توانید با ترکیب زردچوبه با فلفل سیاه و منبع سالمی از چربی مانند روغن 
زیتون، جذب آن را افزایش بدهید. حتی کپسایسین که عامل تندی فلفل قرمز است 

می تواند به کاهش درد مفاصل کمک کند.
*غذاهایی که باعث کاهش التهاب می شوند

* غلات کامل، دانه ها، آجیل و حبوبات مانند: نان تهیه شده از غلات کامل، جو 
دوسر، برنج قهوه ای، جو، بلغور، کینوآ، نان چاودار، لوبیا سیاه، لوبیا قرمز و چیتی، نخود، 

لوبیا سفید، هوموس، آجیل و دانه ها
برای  مخصوصاً  تیره رنگ  میوه های  آلبالو.  و  گیلاس  انار،  توت ها،  انواع  میوه ها:   *
جلوگیری از التهاب مفید هستند. از نوشیدن آب میوه پرهیز کنید زیرا حاوی مقدار زیادی 

قند است که ممکن است موجب بدتر شدن التهاب شود.
* سبزیجات: فلفل های زرد، نارنجی و قرمز و گوجه فرنگی. اسفناج، کلم، کاهو، کاهو 
چینی و سبزی خوردن مخصوصاً سبزیجات برگ سبز تیره. کلم بنفش و سبز، پیاز، 
سیر، کلم بروکلی، کلم بروکسل و گل کلم. ترب ها، خیار، لوبیا سبز و پیازچه، موسیر و 

تره فرنگی.
* روغن زیتون: در قسمت رژیم مدیترانه ای به صورت کامل در مورد این روغن توضیح 
دادیم. در صورت امکان از این روغن به جای کره و روغن های دیگر برای پخت غذا استفاده 
کنید. شما می توانید روغن زیتون طعم دار شده یا روغن زیتون فوق بکر را در مواد غذایی، 

سس ها و ... استفاده کنید.
* ماهی: ماهی هایی که در آب های سرد زندگی می کنند را انتخاب کنید، از جمله ماهی 

قزل آلا، سالمون، شاه ماهی، ماهی کولی، ساردین و ماهی خال مخالی.
* مرغ، بوقلمون و دیگر پرندگان: از گوشت های سفید مانند مرغ، بلدرچین و بوقلمون 

استفاده کنید و از سرخ کردن آن ها بپرهیزید.
* تخم مرغ، پنیر و ماست: شیر کم چربی یا شیر بدون چربی، ماست، پنیر طبیعی 
نه پنیرهای فراوری شده. برخی افراد نمی توانند شیر گاو را هضم کنند اگر از آن دسته 
هستید شیر بدون لاکتوز بخورید. در مورد ماست هم به برچسب آن توجه کنید تا از 

محصولاتی که به آن قند اضافه شده خریداری نکنید.
* گیاهان و ادویه جات: دارچین، زنجبیل، زردچوبه، سیر، رزماری، فلفل کاین و فلفل 

سیاه.
* چای ها: چای سیاه، چای سبز، چای سفید، چای های گیاهی.

* شکلات ها: شکلات تیره با 7۰٪ کاکائو یا بالاتر را انتخاب کنید و 1 یا ۲ اونس از آن 
را در روز مصرف کنید.

مواد غذایی که یا نباید آن ها را بخورید و یا این که باید کمتر مصرف کنید
* گوشت قرمز مانند گوشت گاو. اگر قرار است این گوشت را مصرف کنید ترجیحاً از 
حیواناتی که با علوفه ی طبیعی تغذیه شده اند استفاده کنید که البته هزینه اش بیشتر از 

گوشت های معمولی است.
* گوشت های فرآوری شده از قبیل همبرگر، بیکن، سوسیس و کالباس.

* برخی از روغن ها و چربی ها از جمله مارگارین، روغن سویا، روغن گلرنگ، روغن ذرت 
و روغن آفتابگردان * نان سفید * غلات و سوپ های آماده * برنج سفید، چاشنی های 

بسته بندی شده * غذاهای با شربت ذرت با فروکتوز بالا
* نوشابه های گازدار، نوشابه های رژیمی، آب میوه ها و دیگر نوشیدنی های با شکر افزوده 

مانند نوشیدنی های انرژی زا و قهوه یا نوشیدن چای با طعم دهنده ها
* همچنین باید از شیرینی ها به مقدار کمتری استفاده شود، مخصوصاً شیرینی های 
فرآوری شده مانند کوکی ها، کیک ها، مافین ها، دونات ها، کلوچه ها، پای ها و سایر 

شیرینی های شیرین
*کلام پایانی

اگر دچار درد مزمن هستید، رژیم غذایی ضدالتهابی مانند رژیم مدیترانه ای کمکتان 
می کند تا دردتان را کنترل کنید. غذاهای طبیعی و غیرفرآوری شده، خصوصاً میوه 
و سبزی زیاد مصرف کنید و روغن زیتون و مغزها را هر روز در رژیم غذایی خود داشته 
باشید. از مصرف نان سفید، پاستای سفید، گوشت های فرآوری شده و غذاهایی که قند 
زیاد دارند پرهیز کنید. نوشابه ها را کنار بگذارید و از نوشیدن چای سبز یا چای زنجبیل 
لذت ببرید. این ها تغییرات سالمی هستند که علاوه بر کاهش درد می توانند به سلامت 
عمومی تان کمک کنند و البته به عنوان یک مزیت جانبی، خوب است بدانید که خوردن 

غذاهایی که سبب توقف التهاب می شوند می توانند چاقی را هم کاهش دهند.

کاهش درد با تغذیه

آیا می توان با رژیم غذایی، دردهای مزمن را درمان کرد؟

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
جلسه هیات موضوع قانون تعیین تکلیف موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی فاقد سند رسمی مصوب 1۳۹۰/۹/۲۰،  رای شماره 1۳۹7۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۰۹۹1 

پرونده کلاسه 1۳۹۲11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳۶۶7 مربوط به تقاضای آقای ناصر کریمی شیخ احمد لو مبنی بر صدور سند مالکیت ششدانگ/ قسمتی از پلاک شماره ۴۰ فرعی از پلاک 
۲۳۰5 اصلی واقع تحت بررسی است.

پس از مطالعه پرونده و ملاحظه مشخص شد در رای صادره شماره 1۳۹7۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۰۹۹1 اشتباهاتی به شرح زیر صورت گرفته است: 
رای اصلاحی

در خصوص کلاسه ۳۶۶7-1۳۹۲ بنام ناصر کریمی شیخی احمد لو پلاک بصورت ۲۳۰5 – اصلی آمده که صحیح آن ۲۳۰5/۳ – اصلی می باشد.
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم – مرتضی نورانی آرانی

محققان دستبندهایی ابداع کرده اند که با توجه به 
»واکنش گالوانیکی پوست« هرگونه تلاطم احساسی در 

فرد را ردیابی می کنند و به او هشدار می دهند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، یکی از 
چالش های مقابله با افسردگی، اضطراب یا اختلال دو 
قطبی این واقعیت است که فرد قادر به کنترل احساسات 

خود نیست. اکنون یک دستبند آزمایشی جدید ابداع 
شده که وضعیت احساسی کاربر را به او اطلاع می دهد.
انگلیس چند نسخه  در  لنکستر  دانشگاه  محققان 
از این دستگاه را ابداع کرده اند که همه آنها مجهز به 
حسگرهای مختلفی هستند تا هرگونه تلاطم احساسی 
را با توجه به میزان رسانایی الکتریسیته در پوست کاربر 
رصد کنند. میزان رسانایی الکتریسیته در پوست به نام 
»واکنش گالوانیکی پوست« یا »بررسی تغییرات مقاومت 
الکتریکی پوست« شناخته شده است. این شاخص با 

توجه به میزان برانگیختگی احساس فرد متغیر است.
برخی از دستبندهای ابداعی مچ دست کاربر را فشار 
می دهند تا تغییرات احساسی را به آنها هشدار دهند. 
برخی دیگر از آنها گرم یا داغ می شوند. به عنوان مثال 

دستبندی که با تغییرات احساسی گرم می شود رنگ 
این گجت را نیز تغییر می دهند. داوطلبان برای آزمایش 
این فناوری، همزمان با ورزش کردن، کارکردن، محاوره، 
تماشای تلویزیون، خندیدن و احساس ترس این گجت را 
به مدت ۸ تا 1۶ ساعت استفاده کردند. محققان پس از 
۲ روز متوجه شدند شرکت کنندگان به شناخت بیشتری 

از وضعیت واکنش های احساسی خود رسیده اند.
پژوهش  این  ارشد  محققان  از  یکی  اومیر  محمد 
می گوید: ما قصد داشیتم نمونه اولیه از گجت هایی 
برانگیختگی  تغییرات  بررسی  برای  را  وساده  ارزان 
احساسی ابداع کنیم. ایده اصلی توسعه فناوری هایی 
است که افراد با استفاده از آنها می توانند در زندگی 

روزمره به خود کمک کنند.

محققان حشره رباتیکی به وزن ۲5۹ میلی گرم ساختند که می تواند با کمک انرژی 
نور بال بزند. این ربات می تواند ۴ بال خود را با سرعت 17۰ بار در ثانیه حرکت دهد.

به گزارش خبر گزاری مهر به نقل از دیلی میل، یک حشره رباتیک بسیار سبک 
ابداع شده که بدون نیاز به اتصال به منبع نیرو و فقط با استفاده از انرژی نور می تواند 
پرواز کند. این رباتRoboBee-X-Wing نام دارد و مجهز به ۴ بال است. ربات مذکور 

می تواند در هر ثانیه 17۰ بار بال بزند.
گروهی از محققان دانشگاه هاروارد این ربات را با طول بال ۳.5 سانتی مترو وزن ۲5۹ 

میلی گرم ابداع کرده اند که می توان از آن برای رصد محیط زیست استفاده کرد.
ربات به اندازه ای سبک است که می تواند روی برگ گیاهان فرود بیاید و در مکان های 
کوچک قابلیت مانور نیز دارد. جالب آنکه بال های این گجت بسیار بهتر از پروانه 

هلی کوپتر ها است اما دانشمندان نتوانسته اند قابلیت کنترل حشرات و پرندگان بر 
بال هایشان را در این ربات تقلید کنند.

نوا جفریز و همکارانش معتقدند اگر بتوان این قابلیت را در ربات ایجاد کرد عملکرد 
آنها بی سروصداتر می شود. به هر حال RoboBee-X-Wing با استفاده از پنل های 
خورشیدی که روی بالهایش نصب شده نیروی مورد نیاز خود را جمع آوری می کند. در 
کل ۶ پنل خورشیدی که هرکدام فقط 1۰ میلی گرم وزن دارندبالای بال ها نصب شده 
اند. از سوی دیگر بال های این ربات به وسیله دو صفحه مشابه ماهیچه کنترل می شود 

که هنگام گذر ولتاژ برق از آن منقبض می شوند.
البته پنل های خورشید نیازمند مقدار زیادی نور قدرتمند )معادل سه برابر قدرت نور 

خورشید( هستند. بنابراین این ربات هم اکنون قادر به پرواز در فضای باز نیست.

دستبندهاییکهاحساساتفردرارصدمیکنند

حشرهرباتیکیکهبانورپروازمیکند
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با توجه به رشد زندگی شهرنشینی و رشد فزاینده خودروهای شخصی معضل ترافیک 
و آمار بالای تصادفات درون شهری از معضلات امروز جامعه شهری است؛ شاید ایران در 
منطقه جزو امن ترین کشورهای منطقه به لحاظ حوادث تروریستی باشد ولی متأسفانه به 
دلیل پایین بودن فرهنگ ترافیک شاهد آمار بالای حوادث ترافیکی درون شهری هستیم 
و روزی نیست که در تیتر نخست اخبار رسانه های مختلف خبرهایی از آمار تلفات و 

فوتی های ناشی از این حوادث نباشیم.
استان قم هم به دلیل رشد قارچ گونه خودروهای شخصی و رعایت نکردن دقیق 
فرهنگ ترافیک در خط مقدم حوادث ترافیکی و تصادفات درون شهری است آمار بالای 
تصادفات در این استان را شاید به جرئت بتوان گفت که از آمار حوادث تروریستی هم 
بالاتر باشد. حال آمار حوادث ترسناک جاده ای استان قم بماند چرا که این استان در 
محور مواصلاتی ۱۷ استان کشور قرار گرفته است و با توجه به ورود میلیون ها خودرو 
از محورهای مواصلاتی و منتهی به استان قم سبب شده آمار تصادفات جاده ای هم با 
رشد قابل توجهی همراه باشد. وجود گره های کور ترافیکی در بعضی مسیرهای شهری 
و بلوارهای شهر قم؛ ویراژهای مرگ آور موتورسیکلت ها و هم چنین خودروها در برخی 
بلوارهای استان قم که جزو پرحادثه ترین مناطق این استان به شمار می رود از جمله 
این بلوارها را می توان بلوار آیت الله بروجردی را نام برد که باعث رشد ۲۹ درصدی آمار 
تصادفات منجر به فوت شده است؛ این آمار زنگ خطرناکی است که باید مسئولان شهری 
به آن توجه کنند. چند روز گذشته بر اثر واژگونی یک خودرو در این بلوار باعث شد دو دختر 
جوان جان خود را از دست بدهند بلواری که به رغم خطرپذیری آن به لحاظ تصادفت 
شهری هنوز به دوربین مجهز نیست هرچند مسئولان حمل و نقل شهری قول نصب این 
دوربین ها را برای کاهش حوادث را در آینده ای نزدیک داده اند. اما رشد بالای ۳۰ درصدی 
تصادفات درون شهری در ماهه های نخست سال ۹۸ با توجه به جمعیت استان قم قابل 
توجه بوده و در این میان باید به طور جدی پی برد که آیا زیرساخت های شهری شهر قم 
در رشد تصادفات شهری نقش دارد و یا نبود علائم و تجهیزات بازدارنده حوادث ترافیکی 
در این شهر با ضعف و مشکل اساسی روبرو است و یا اینکه هنوز فرهنگ ترافیک آن طور 
که باید در بین مردم جا نیفتاده که باید با این آمار وحشتناک تصادفات در استان کوچکی 

مانند قم روبرو باشیم.
*ویراژ موتورسیکلت ها در بلوارهای شهری قم

یک شهروند قمی می گوید: بار ترافیک در بعضی بلوارهای این شهر را می توان بیشتر 
از شهرهای بزرگ کشور دانست استفاده بیش از حد از خودروهای شخصی و بسته شدن 
بعضی راه ها باعث ایجاد ترافیک شده است حال جدای از ترافیک باید شاهد ویراژهای 

غیرقانونی بعضی موتورسیکلت ها و حتی بعضی رانندگان بی ملاحظه هم باشیم.
رضا کرمی که یک ماه گذشته فرزند جوان خود را در یکی از بلوارهای این شهر از دست 
داده در گفت وگو با خبرنگار مهرمی گوید: در بعضی مسیرهای شهر قم مانند بلوار آیت الله 
بروجردی و حتی بعضی مسیرهای مرکزی و هسته شهر باید با ترس و وحشت بسیاری 
تردد کرد اخیراً فرزند دانشجوی من در هنگام تردد از این مسیرها دچار حادثه شد و در دم 

و سر صحنه جان خود را از دست داد دلیل این حادثه سرعت بالا و غیر مجاز راننده بود.
یک دانشجوی قمی نیز بیان می کند: موتورسواران و بعضی خودروهای شخصی 
فرهنگ شهری و شیوه درست رانندگی را شهر را زیر پا گذاشته و با ویراژهای خطرناک 
به خود و عابران پیاده صدمه می زنند که به نظر باید در فرهنگ رانندگی و ترافیک مردم 
بازنگری کرد و باید آموزش ها را در مدارس ابتدایی داد تا در آینده با فرهنگ ترافیک بیشتر 
آشنا شوند. پریسا آخوندی که دانشجوی مدیریت فرهنگی است، می گوید: در بعضی 
بزرگراه ها و بلوارها رانندگان به ویژه جوانان با سرعت بسیار بالایی حرکت می کنند و به این 
فکر نیستند اگر جان خودشان برایشان مهم نیست به فکر جان مردم باشند و به جرئت 
می توان گفت با کم ترین اعتراض به آن ها این جمله را می شنویم که »ما بیمه هستیم و 
نگران خسارت نباشید« و در بلوار پر حادثه ای مانند آیت الله بروجردی هیچ علائم رانندگی 
و دوربینی نصب نشده است. با توجه به مصاحبه های میدانی گرفته شده از مردم در سطح 
شهر به این مهم پی می بریم که نبود بعضی علائم بازدارنده ترافیکی و هم چنین نبود 
دوربین در بعضی بلوارها از جمله بلوار آیت الله بروجردی و نبود فرهنگ ترافیک مطلوب در 
بین بعضی رانندگان و موتورسیکلت ها باعث افزایش حوادث شهری در استان شده است.

*رشد آمار تصادفات منجر به فوت در شهر قم
رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم می گوید: طبق آخرین آمارها به ویژه 
در دو ماهه نخست ابتدای سال با آمار بالای تصادفات شهری روبرو بودیم به طوری که این 

آمار در مقایسه با مدت مشابه آن در سال گذشته با رشد ۳۰ درصدی روبرو بوده است.
*بیشترین آمار تصادفات شهری در این استان به موتورسواران مرتبط می شود

سرهنگ حسن میرقیصری از وجود دو بلوار پر خط و پرحادثه نام می برد و بیان می کند: 
در دو ماه فروردین و اردیبهشت بلوار آیت الله بروجردی با ۲۹ درصد تصادف فوتی و بلوار 

شهید خداکرم با ۱۴ درصد فوتی جزو پرحادثه ترین مکان های شهر قم به شمار می روند.
وی افزود: در تصادفات فوتی در دو ماهه نخست سال ۹۸ آمار فوتی ها متأسفانه با رشد 
قابل توجهی روبرو بوده است ۲۱ درصد این فوتی ها در صحنه تصادفات و ۷۹ درصد در 
بیمارستان جان خود را از دست می دهند و طبق برآوردها دلایل مهم این حوادث عدم 
توجه به جلو ۳۶ درصد، تغییر مسیر ناگهانی ۲۷ درصد و همچنین ۲۹ درصد هم عدم 

رعایت حق تقدم بوده است.
*رشد آمار تصادفات شهری قم از نگاه اورژانس ۱۱۵ قم

طی آمار به دست آمده از اورژانس ۱۱۵ قم به این مهم می رسیم که آمار تصادفات 
شهری در استان قم را رشد قابل توجهی روبرو بوده است در اردیبهشت ماه امسال ۴ هزار 
و ۶۱ مورد تصادف در استان رخ داده است که ۷۲۹ مورد آن جاده ای بوده و منجر به فوت 
۱۵ نفر شده است. طبق این آمار به دست آمده، بیشترین آمار تصادفات شهری در این 

استان به موتورسواران مرتبط می شود که بالای ۲ هزار مورد به ثبت رسیده است.
اما با بررسی های به دست آمده مشخص شده است که آمار تصادفات در بلوار آیت الله 
بروجردی قابل توجه بوده و شاید با توجه به اتصال قم به محورهای مواصلاتی ۱۷ استان 
مهم کشور و ورود میلیون ها خودرو در این محورها آمار تصادفات منجر به فوت در این بلوار 

قابل تأمل است بر همین اساس به سراغ مسئولان شهری و امور حمل و نقل شهرداری 
استان قم رفتیم. معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم دلایل افزایش آمار تصادفات 
منجر به فوت در بلوار آیت الله بروجردی را سرعت غیرمجاز رانندگان عنوان می کند و 
می گوید: دلیل عمده تصادفات صورت گرفته در بلوار آیت الله بروجردی تخطی از سرعت 
مطمئنه است هر بلوار و با بزرگراهی بر اساس آیتم های مشخصی طراحی شده و میزان 
سرعت در آن باید رعایت شود در این بلوار سرعت مجاز تنظیم شده ۹۰ کیلومتر در ساعت 
است. عباس ذاکریان می افزاید: بر این اساس اگر خودرویی سرعتی بیش از این سرعت 
حرکت کند دیگر نمی تواند کنترلی بر خودروی خود داشته باشد و حادثه رخ می دهد در 
طول این بلوار سرعت قابل اطمینان از طریق تابلوهایی برای رانندگان مشخص شده 
است. به گفته وی، در بعضی تقاطع ها هم هشدارهایی نسبت به رعایت سرعت مجاز 
داده شده ولی عمده این حوادث بر اساس رعایت نکردن سرعت غیر مجاز و هم چنین 
کورس های سرعت خطرناک است که از سوی بعضی رانندگان گذاشته می شود و هم 

جان خود و جان دیگران را به خطر می اندازند.
*نصب ۲۰۰ دوربین های ثبت تخلف و تصویربرداری

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم دلیل مجهز نبودن بلوار آیت الله بروجردی 
به دوربین های ثبت تخلفات و تصویربرداری را نوسانات ارزی عنوان کرده و بیان می کند: 
به دلیل شرایط نوسانات ارزی و مشکلات ارزی ناشی از آن در خرید تجهیزات مرتبط به 
دوربین های ثبت تخلف با مشکلاتی روبرو بودیم. وی می افزاید: در بلوار آیت الله بروجردی 
دوربین هایی در ۳ مقطع در مسیر رفت و ۳ مقطع در مسیر برگشت راه اندازی می شود 
سامانه آن ها و دکل ها نصب شده است و تا چند روز آینده به طور کامل راه اندازی خواهد 
شد. به گفته معاون شهردار قم، این سامانه ها سرعت لحظه ای و هم سرعت میانگین را 
ثبت می کنند رانندگان حتی اگر در فاصله بین دوربین ها سرعتی بیش از سرعت تعیین 
شده داشته باشند طبق قانون با آن ها برخورد خواهد شد. ذاکریان اظهار می کند: نصب 
این دوربین های نظارتی و تصویربرداری با هدف اعمال بازدارنده برای جلوگیری از سرعت 
غیرمجاز رانندگان است و باعث خواهد شد رانندگان با سرعت مطمئنه در این بلوار تردد 
کنند هرچند رعایت اصول رانندگی و فرهنگ ترافیک چه با نصب دوربین و چه بدون 
دوربین باید از سوی رانندگان رعایت شود. وی بیان می کند: راننده علاوه بر حفظ جان 
خود ملزم به رعایت جان دیگران است و با سرعت غیرمجاز به دلیل شیب این بلوار باعث 

صدمه زدن به جان افراد دیگر می شود.
*موتورسواران عامل ۵۰ درصد تصادفات شهر قم

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم می گوید: عامل ۵۰ درصد از تصادفات شهری 
در قم موتورسواران است که باعث ایجاد حوادث جرحی و فوتی هستند هم چنین این 
موتورسواران قوانین رانندگی را زیر پا گذاشته و از تجهیزات ایمنی مانند »کلاه ایمنی« 
استفاده نمی کنند و باعث رشد تلفات در استان قم می شوند. ذاکریان بیان می کند: با 
توجه به اتصال استان قم به محورهای مواصلاتی جنوب، شرق و غرب و شمال کشور 
شاهد تردد روزانه چند میلیون خودرو هستیم و به طبع آن هرچه به تعداد این خودروها 
افزوده شود باید انتظار میزان تصادفات بیشتری در محورهای مواصلاتی قم باشیم و در 
داخل شهر تمهیداتی از سوی شهرداری برای کاهش بار ترافیک و تصادفات اتخاذ شده 

است.
و  ترافیک  بار  برای کاهش  از سوی شهرداری  تمهیداتی  *در داخل شهر قم 

تصادفات اتخاذ شده است
وی افزود: شهرداری قم در داخل شهر با نصب سامانه تخلفات و ثبت سرعت غیرمجاز 
و هم چنین ثبت تخلفات رد شدن از چراغ قرمز، گردش به راست و هم چنین تردد در 
خطوط ویژه اتوبوس های شهری تمهیداتی دارد ولی خارج از استان قم مرتبط با پلیس 
راهور خواهد بود. ذاکریان از خریداری ۲۰۰ دوربین نظارت تصویری از سوی شهرداری 
خبر می دهد و می افزاید: نصب این دوربین ها پوشش مناسبی برای نظارت بر مسیرها 
و محورهای داخل شهری است که از این ۲۰۰ دوربین تعداد ۹۰ دوربین در فاز نخست 
نصب و در فاز دوم ۵۰ و در فاز سوم هم ۱۱۰ دوربین در سطح شهر قم نصب و تجهیز 
خواهد شد. وی اظهار می کند: دکل های دوربین ها نصب شده و در حال تأمین اعتبار 
این تجهیزات هستیم امید است با نصب این دوربین ها آمار تصادفات شهری استان قم و 

سرعت های غیرمجاز کاهش یابد.
*تجهیز شهر قم به ۲ پارک آموزش ترافیک

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به لزوم آموزش فرهنگ ترافیک از 
بدو کودکی و در سنین پایین، می گوید: در برنامه آینده شهرداری ایجاد ۲ پارک آموزش 

فرهنگ ترافیک قرار گرفته است و تا پایان سال ۹۸ به بهره برداری خواهد رسید.
وی بیان می کند: در حال رایزنی با آموزش و پرورش استان قم برای تجهیز پارک ترافیک 
هستیم و با مجهز شدن آن دانش آموزان با فرهنگ ترافیک آشنا می شوند هم چنین 
»پویش نه به موبایل« در فضای مجاز راه افتاده و با شعارهای آموزشی در سطح شهر 

رانندگان را با خطرناک مکالمه با موبایل حین رانندگی برحذر می کنیم.
به گفته ذاکریان، با توجه به شاخص های بررسی شده در زمینه آمار تصادفات و آمار 
مجروحان و فوتی ها در نظرسنجی اخیر استان قم در زمینه فرهنگ ترافیک در رده 

متوسط و میانه جدول در کشور قرار دارد.
*نصب علائم ایمنی استاندارد در بلوار آیت الله بروجردی

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهری قم نیز می گوید: در بلوار آیت الله 
بروجردی با تلاش نیروهای سازمان با هدف نظم بخشی و افزایش سطح ایمنی برای 
تردد شهروندان در این مسیرها عملیات خط کشی بر اساس الگوهای استاندارد و آلبوم 
طراحی و نصب شده است. علی نیک می افزاید: در بخش دیگری از تقاطع بلوار آیت الله 
بروجردی ۱۶ هزار متر خط کشی طولی و ۱۴۰ متر مربع نقوش و کف نویسی انجام شده 
و این تقاطع ایمن ترین تقاطع سطح شهر از نظر خط کشی و نصب علائم ترافیکی است.

به گفته این مسئول، هم چنین ۳۸۰ قطعه تابلوی انتظامی و علائم ایمنی با اعتبار ۵ 
میلیارد ریال نصب شده و از مردم می خواهیم هنگام تردد ضمن رعایت قوانین رانندگی با 

دقت بیشتری رانندگی کنند تا حوادث کم تری در این معابر رخ دهد.
اما در پایان گزارش و آمار معاون امور هماهنگی و عمرانی استانداری قم از تلفات و 

تصادفات بلوار آیت الله بروجردی داده که زنگ خطر و هشداردهنده است.
*بلوار آیت الله بروجردی حادثه خیزترین مکان شهر قم

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم می گوید: بلوار آیت الله بروجردی از نقاط 
حادثه خیز قم تبدیل و به دلیل رشد آمار تصادفات در این بلوار از زمان بهره برداری تاکنون 
وضعیت آن نگران کننده است و طبق آمارها شرایط تصادفات و آمار مجروحان و فوتی های 
حد فاصل قم به سمت پردیسان آمار بالایی داشته و نیاز به تشدید و اعمال قانون بیشتری 
نیاز دارد. محسن بهشتی می افزاید: در طول زمان افتتاح این بلوار که ۱۰ ماه بوده بیش 
از ۶۰۰ مورد تصادف رخ داده که به ۱۲ کشته و ۴۱۵ نفر مجروح منجر شده است؛ 
پرحادثه ترین مسیر این بلوار لاین شرقی و پردیسان به داخل شهر قم و ۲ کیلومتر قبل از 

شهرک قدس که دارای شیب تندی است بررسی شده است.
به گفته وی، با توجه به آمار تردد در بزرگراه تهران، قم هم شاهد این حجم از تصادفات 
نیستیم؛ این بلوار عرض بیشتری از آزادراه تهران قم داشته و رانندگان حداکثر سرعت 
۹۰ کیلومتر بر ساعت را رعایت نمی کنند و با سرعت بیش از ۱۳ کیلومتر کنترل خود را از 

دست داده و این عامل به حوادث بیشتری ختم می شود.

 رئیس سازمان ملی استاندارد در قم :

تولیدداخلازتقلبرنجمیبرد
رئیس سازمان ملی استاندارد گفت: آن چیزی که کشور از آن ها به ویژه در عرصه مواد 

غذایی و مصالح ساختمانی از آن رنج می برد، پدیده تقلب است.
افزود:  آیین تکریم و معارفه مدیرکل استاندارد قم،  پیروز بخت روز یکشنبه در  نیره 
درصورتی که استاندارد اصالت مصالح و مواد اولیه به درستی در سطح کشور اجرا شود تا 

حدود بسیار زیادی از تقلب در تولید محصولات از بین می رود.
وی همچنین بیان کرد: رویکرد فرآیند محور در رابطه با استاندارد در کشورهای متمدن 
ما همچنان کالا  رویکردهای موجود در کشور  در حال شکل گیری است درحالی که 
محور و در بهترین شرایط خدمات محور است. وی ادامه داد: در رویکرد فرآیند محور 
تمام مؤلفه های تولید به صورت جامع و یکپارچه دیده می شود و مانع از بروز بسیاری از 
مشکلاتی می شود که امروز جامعه از آن ها رنج می برد. رئیس سازمان ملی استاندارد کشور 
عنوان کرد: تنها مرجع صدور گواهی حلال در قانون جدید کشور سازمان ملی استاندارد 
است، نخستین گواهی استاندارد حلال نیز در دو سال گذشته در حوزه تولیدات دامی در 
قم صادرشده است. پیروز بخت در ادامه تصریح کرد: سازمان ملی استاندارد ایران در بین 
۱۶۳ کشور عضو ایزو، با تلاش های صورت به جایگاه بیست و یکم ارتقای رتبه پیداکرده 
است. وی همچنین اظهار کرد: ۳ هزار تن در سازمان ملی استاندارد به صورت مستقیم 
مشغول فعالیت هستند درحالی که بالغ بر ۱۰۰ هزار تن نیز خارج از سازمان به نحوی 
در قالب شرکت های بازرسی و آزمایشگاه های همکار با این سازمان همکاری می کنند. 
رئیس سازمان ملی استاندارد کشور گفت: طبق قانون استاندارد، استانداردسازی باید در 
تمام وزارتخانه ها شکل گرفته و روند توسعه آن از دفاتر وزارت خانه های مختلف کشور آغاز 
شود. پیروز بخت در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به مهم ترین وظایف سازمان 
ملی استاندارد گفت: محافظت از سلامتی و ایمنی مردم مهم ترین وظیفه ای بوده که 
بر عهده سازمان ملی استاندارد است. وی اظهار کرد: در سازمان استاندارد نگاه های 
سیاسی وجود نداشته و مسائل نظارتی و کنترلی و حفظ ایمنی و سلامت مردم بدون 
هیچ گونه شائبه سیاسی دنبال می شود. وی با بیان لزوم ارتباط دوسویه بین سازمان ملی 
استاندارد و مراکز صنعتی و تولیدی کشور بیان کرد: سازمان ملی استاندارد در بسیاری از 
مؤلفه های اقتصادی نقش بسزایی داشته و می تواند تسهیل گر تولید در کنار ارتقای کیفی 
محصولات باشد. رئیس سازمان ملی استاندارد در بخش دیگری از سخنان خود اظهار 
کرد: در صنعت استراتژیک کشور آلمان که برای سال ۲۰۲۰ تدوین شده سه مؤلفه اصلی 
در رابطه با استاندارد تصویب شده که به صورت مستقیم با مساله افزایش کیفیت، ایمنی و 
سلامت مردم مرتبط است. پیروز بخت در ادامه عنوان کرد: درصورتی که همکاری و تعامل 
لازم بین مدیران استانی با سازمان استاندارد برقرار نباشد امکان دست یافتن به اهداف 
تعیین شده دشوار می شود. وی با اشاره به ظرفیت قم در بخش گردشگری خاطرنشان 
کرد: در رابطه با توریست مذهبی و رونق گردشگری، سازمان ملی استاندارد و قم می توانند 
با توجه ظرفیت عظیم استان در این حوزه تعاملات بیشتری به خرج دهند. در این آئین 
از تلاش های منصور فرزانه مدیرکل سابق استاندارد قم تقدیر و مجید آوری فرد به عنوان 

مدیرکل جدید اداره استاندارد استان معرفی شد.
 

مدیرامور دیسپاچینگ و فوریت های شرکت برق قم:

خرابیتجهیزاتشرکتبرقعامل
خاموشیهایمقطعیدرقماست

 مدیرامور دیسپاچینگ و فوریت های شرکت توزیع نیروی برق قم با بیان اینکه تابستان 
امسال خاموشی های با برنامه در استان اعمال نشده است، گفت: خاموشی های چند 
ساعته که برخی روزها در چند محله از شهر رخ می دهد، به دلیل خرابی و فرسودگی 

تجهیزات این شرکت می باشد.
سید محمد ارجمندزاده افزود: سال گذشته با توجه به محدودیت ها در شبکه تولید و 
توزیع برق، خاموشی های با برنامه به صورت نوبتی و دوره ای اعمالو برخی محله ها دو تا سه 
بار در روز خاموش می شد. وی اضافه کرد: از آبان ماه سال گذشته برنامه ای با عنوان ۰۹۸ 
یعنی »سال ۹۸ بدون خاموشی« تدارک دیده شد تا تابستان امسال را بدون مشکل قطعی 
برق بگذرانیم. وی ادامه داد: در این راستا راهکارهای مدیریت مصرف به شرکت های 
تولیدی، کشاورزی و صنعتی سطح استان آموزش داده شد و توافقنامه هایی بین شرکت 
توزیع برق و این واحدها به امضا رسید تا در ساعات اوج مصرف برق، برای جلوگیری از 
خاموشی، شاهد کاهش مصرف در این واحدها باشیم. ارجمند زاده اظهار داشت: بر 
اساس این تفاهم نامه، اگر صاحبان صنایع برق واحدهای خود را روزانه ۲ ساعت بین 
ساعت های ۱۲ تا ۱۶ و ۱۳ تا ۱۷ خاموش و یا از دیزل ژنراتورهای برق استفاده نمایند، 
پاداشی در قالب قبوض برق دریافت خواهند نمود؛ اگر کشاورزان نیز برق چاه های آب را 
بین ساعت ۱۲ تا ۱۶ خاموش نمایند، میزان برق مصرفی کشاورزان در همان روز رایگان 
است. سال گذشته بیش از ۵۰ میلیارد ریال تشویقی در قبوض مشترکان اداری، کشاورزی 
و صنعتی اعمال شد که با توجه به حجم انعقاد تفاهم نامه ها، پیش بینی می شود این مبلغ 
در سال جاری تا حدود ۸۰ میلیارد ریال افزایش یابد. وی خاطرنشان کرد: چهارم تیرماه 
دمای استان به ۴۴ درجه سانتیگراد بالای صفر رسید و پیش بینی شد پیک بار مصرف به 
۸۴۰ مگاوات برسد، ولی با مدیریت مصرف و همکاری صنایع و کشاورزان توانستیم حدود 
۱۰۰ مگاوات مصرف برق را کاهش دهیم تا برق مشترکان خاموش نشود. وی با اشاره به 
اینکه امسال همکاری خیلی خوبی به ویژه در مشترکان کشاورزی و صنایع شاهد بودیم، 
گفت: همچنان به این همکاری نیاز است، زیرا بر اساس پیش بینی های هواشناسی 
امسال دمای ۴۷ درجه را در استان قم خواهیم داشت و شرکت برق در آماده باش است تا 

حداکثر خدمات رسانی را با حداقل خاموشی داشته باشد.
*عدم خاموشی در قم به شرط مدیریت بهینه مصرف از سوی مشترکان است

وی درادامه گفت: اگر مشترکان در راستای بهینه سازی مصرف برق ۱۰ درصد صرفه 
جویی نمایند، از تابستان بدون خاموشی عبور خواهیم کرد. مدیر امور دیسپاچینگ 
و فوریت های شرکت برق قم تاکید کرد: خاموشی های مقطعی و چند ساعته در برخی 
محله ها نیز به دلیل خرابی و فرسودگی تجهیزات و یا مصرف بیش از حد در آن منطقه بوده 

و به محض برطرف شدن مشکل، جریان برق برقرار شده است.
آنان  اینکه حدود ۷۰ درصد مشترکان برق، خانگی هستند،  با توجه به  وی گفت: 
می توانند در ساعت پیک مصرف با خاموش کردن چند لامپ و مدیریت وسایل سرمایشی 
کمک شایانی در کاهش مصرف برق داشته باشند. ارجمندزاده از مشترکان تجاری نیز 
درخواست کرد: در ساعت های ظهر تا عصر که مغازه ها تعطیل است، کولرها و روشنایی ها 
را خاموش نمایند تا از تابستان امسال بدون خاموشی عبور نمائیم. وی با بیان اینکه درج 
اخبار غیرواقعی از خاموشی ها علاوه بر تشویش اذهان عمومی، تلاش های صورت گرفته 
را دچار تزلزل می کند، گفت: آمادگی داریم در خدمت اصحاب رسانه باشیم و میزان و 

دلیل خاموشی های صورت گرفته در هفته های گذشته را ارزیابی نمائیم.
 

فرمانده تیپ امام صادق)ع( :

عناصرمعلومالحالبهدنبالهنجارشکنیدر
خیابانهایقمهستند

فرمانده تیپ امام صادق)ع( از وضعیت فرهنگی فعلی شهر مقدس قم و هنجار شکنی 
برخی عناصر معلوم الحال در خیابان های شهر اهل بیت)ع( و مرجعیت انتقاد کرد.

 به گزارش خ فارس از قم به نقل از روابط عمومی تیپ مستقل ۸۳ روحانیون رزمی 
تبلیغی امام جعفر صادق )ع(، حجت الاسلام والمسلمین عزت الله معتمد در مراسم 
تشیع و تدفین دو شهید گمنام دفاع مقدس در تیپ ۸۳ امام جعفر صادق اظهار کرد: این 
دو شهید عزیز در عملیات کربلای ۵ و والفجر ۸ در سالهای ۶۴ و۶۵ به شهادت رسیده 
اند. زنده نگهداشتن یاد، خاطره و نام شهیدان به معنای ایستادگی، مقاومت، شهامت و 

شجاعت در حفظ ارزش ها و اصول است و این همان نیاز امروز جامعه و مسؤولان است .
فرمانده تیپ امام صادق)ع( در ادامه با اشاره به نامه عبید الله ابن زیاد به امام حسین )ع( 
مبنی بر درخواست جنگ یا تسلیم شدن و پاسخ امام حسین )ع( که فرمودند »ما له عندی 
جواب، من برای او پاسخی ندارم« بیان کرد: بی اعتنایی و پاسخ ندادن رهبر شجاع و فرزانه 
انقلاب به رئیس جمهور گستاخ و بی منطق آمریکا الهام گرفته از بی اعتنایی امام حسین 

)ع( به نامه عبید الله ابن زیاد است. 
وی با اشاره به وضعیت فرهنگی فعلی شهر مقدس قم و هنجار شکنی برخی عناصر 
معلوم الحال در خیابان های شهر اهل بیت)ع( و مرجعیت و عدم رضایت رهبر انقلاب 
از وضعیت موجود، گفت: از مسؤولان می خواهیم در حوزه عفاف و حجاب و فرهنگ 
عمومی و امر به معروف و نهی از منکر، اقدام جدی انجام دهند و در صورت عدم توانایی 
در انجام تکلیف و پاسداری از اصول و ارزش ها، این امور را یا به دیگران واگذار کرده و یا به 

دست مردم انقلابی و شهید پرور بسپارند. 
معتمد با اشاره به تحریم امام خامنه ای توسط رئیس جمهور گستاخ و بی منطق آمریکا 
اظهار داشت: مرجعیت دینی، منطقه ممنوعه و خط قرمز ماست و دشمن بداند اگر رهبر 
و مرجعیت دینی ما مورد اهانت قرار بگیرد با اذن ولی فقیه و یا صدور حکم مهدور الدمی 
از ناحیه مراجع عظام، جوانان استشهادی و مجاهدین انقلابی و جهادی در گوشه گوشه 
جهان عرصه را بسیار بیشتر از آن مقدار که بر سلمان رشدی تنگ نمودند، بر ترامپ و 

پشتیبانان آنها تنگ خواهند کرد.

دبیر کمیسیون دانشجویی استان قم خبرداد

تشکیل۹کارگروهبرایارتباطمستمر
صنعتودانشگاهدرقم

مدیرکل سیاسی استانداری و دبیر کمیسیون دانشجویی قم گفت: ۹ کارگروه برای 
برقراری ارتباط مستحکم و مستمر دانشگاهیان و صنعتگران در استان تشکیل شد که می 
تواند نقش موثری در روند توسعه و کاهش آمار بیکاری تحصیل کردگان در قم داشته باشد.
مرتضی بابایی بیان کرد: برای تشکیل هر کدام از این کارگروه ها یک دانشگاه و یک 
دستگاه اجرایی به عنوان مسئول محوری کارگروه تعیین و دانشگاه ها و دستگاه های 

مرتبط با موضوع کارگروه نیز به عنوان اعضای آن مشخص شدند.

تصادف منجر به فوت در قم افزایش یافته است

ویراژ مرگ در خطرناک ترین بلوار شهرقم
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مدیرعامل شرکت توزیع برق آذربایجان غربی خبرداد

صدورمجوزاحداث17نیروگاهخورشیدی
درآذربایجانغربی

با  گفت:  آذربایجان غربی  برق  توزیع  شرکت  مدیرعامل  علیزاده:  هادی   / ارومیه 
سرمایه گذاری در انرژی های نو، مجوز ۱۷ نیروگاه خورشیدی با ۷۴.۵ مگاوات صادر شده 

که ۵ نیروگاه با ظرفیت ۴۶ مگاوات در حال احداث است.
اکبر حسن بگلو با اعلام این خبر در ادامه گفت: در حال حاضر یک میلیون و ۲۴۷ هزار 
و ۱۶۰ مشترک برق در استان وجود دارد که از این تعداد ۸۱ درصد مشترکان برق استان 
خانگی، ۳.۵ درصد عمومی )ادارات، مراکز دولتی، مدارس و دانشگاه ها(، ۲.۷ درصد 

مشترکین کشاورزی، ۰.۵ درصد صنعتی و ۱۳ درصد مشترکین تجاری  هستند.
وی اظهار داشت: سالانه ۴ میلیون و ۸۸۷ هزار و ۲۸۴ مگاوات ساعت مصرف برق استان 
است که از این مقدار، ۸۱ درصد مشترکان خانگی، ۴۰ درصد برق استان را مصرف می 
کنند ۱۱ درصد مصرف توسط مشترکین عمومی، ۲۲.۵ مصرف سالانه برق توسط بخش 
کشاورزی است که البته بیشترین مصرف بخش کشاورزی ۳۳ درصد مصرف در زمان پیک 
مصرف )۱۵ خرداد تا ۱۵ شهریور( است ضمن اینکه ۱۸ درصد مصرف برق استان توسط 
بخش صنعت، ۸.۵ درصد توسط بخش تجاری و نزدیک به ۲.۱ درصد مصرف توسط 
معابر شهری انجام می گیرد. این مقام مسئول افزود: بعد از انقلاب شکوهمند اسلامی، 
۱۰۰ درصد خانوارهای شهری و ۹۹.۸ خانوارهای روستایی از نعمت برق بهره مند هستند 
بطوریکه تا به امروز ۲۸۱۲ روستای استان برق دار است و از این تعداد، تمام روستاهای 
بالای ۱۰ خانوار استان حتی روستاهای نقاط دور افتاده همانند نقاط مرزی و پاسگاه های 

صفر مرزی برق دار شده اند.
مدیرعامل شرکت توزیع برق آذربایجان غربی ابراز داشت: ۱۱ روستای زیر ۱۰ خانوار 
استان نیز تا هفته دولت از نعمت برق بهره مند خواهد شد و ۹ روستای زیر ۵ خانوار 

باقی مانده نیز با برنامه ریزی به برق دسترسی خواهندیافت.
وی خاطر تصریح کرد: برای احداث شبکه ها تولید و انتقال زحمات زیادی کشیده می 

شود و برای گذر از پیک بار تابستان، نیازمند همراهی همه مشترکان هستیم.
مدیرعامل شرکت توزیع برق آذربایجان غربی با اعلام اینکه متوسط مصرف برق در استان 
به ازای هر خانوار ۱۶۲ کیلووات در ماه یا ۳۳۰ کیلووات در دوره است گفت: این ارقام با 
توجه به میانگین کشوری که ۲۵۴ کیلووات در ماه و اینکه استان ما استانی سردسیری 
است رقم معقولی به شمار می رود. وی خاطر تصریح کرد: برای احداث شبکه ها تولید 
و انتقال زحمات زیادی کشیده می شود و برای گذر از پیک بار تابستان، نیازمند همراهی 

همه مشترکان هستیم.
وی ادامه داد: در فصل گرما، مصرف بیشتر در بخش خانگی افزایش پیدا می کند و 
برای این منظور برای کاهش مصرف برنامه هایی تدارک دیده شده و با توجه اینکه استان 
منطقه غیر گرمسیری است، ۳۰۰ کیلووات برای هر ماه مصرف استاندارد هر مشترک در 
نظر گرفته شده است. این مقام مسئول تاکید کرد: اگر مشترکان از میزان مصرف استاندارد 
بالاتر بروند به عنوان مشترک پرمصرف شناخته می شوند و اگر مشترک نسبت به سال 
گذشته از این میزان مصرف کاهش داشته باشد، تشویق خواهدشد و مشترک به ازای هر 

کیلووات ۵۲۴ ریال پاداش دریافت خواهدشد.
با توجه به بررسی های انجام شده در سال گذشته، بحث  حسن بگلو بیان داشت: 
تغییر ساعت ادارات و دستگاه های دولتی تغییری در کاهش مقدار مصرف انرژی ندارد 
بلکه با توجه به اینکه پیک مصرف برق در کشور از ساعت ۱۲ تا ۱۶ خواهد بود، کاهش 
یک ساعتی کار بخش دولتی می تواند یک ساعت مصرف ساعت پیک را کاهش دهد به 
طوری که باری به میزان برق مصرفی یک شهر همچون اشنویه از سوی شبکه در زمان پیک 
برداشته خواهد شد ضمن اینکه سعی شده دستگاه های دولتی در زمان پیک مصرف خود 

را از طریق ژنراتورها تامین کنند.
مدیرعامل شرکت توزیع برق آذربایجان غربی ضمن قدردانی و همراهی اصحاب رسانه در 
اطلاع رسانی و تشویق مردم به کاهش مصرف برق و استفاده از روش های نوین در پرداخت 
قبوض برق به جای روش های سنتی فیش های کاغذی تصریح کرد: سالیانه نزدیک ۴۰۰ 
تا ۵۰۰ تن کاغذ برای ارائه قبوض کاغذی مصرف می شود که برای احترام به طبیعت و 
استفاده از خدمات غیرحضوری، شماره تلفن همراه نزدیک به ۷۰ درصد مشترکان دریافت 
و ثبت شده و برنامه های ما تغییر قبوض کاغذی به تلفن همراه یا تلفن ثابت است که 
راهکارهایی را مدنظر داریم. وی اضافه کرد: امیدوارم با این اقدام شاهد کاهش هزینه ها 
یا الکترونیکی شدن هزینه مصرف برق و کمک به اقتصاد کشور باشیم همچنانکه بیشتر 
خدمات شرکت توزیع برق به صورت الکترونیکی برای کمک به مردم و تسریع در انجام 
کارها انجام می شود و در حال حاضر تعداد خدمات الکترونیکی شده به ۲۸ خدمت 
رسیده است. این مقام مسئول استانی همچنین با اشاره به استقبال شهروندان آذربایجان 
غربی برای احداث نیروگاه خورشیدی از تدوین طرح های جدید و تشویقی برای مشترکان 
خانگی برای احداث نیروگاه خورشیدی بر روی پشت بام هایشان خبر داد و افزود: شرکت 
توزیع برق، انرژی مازاد مشترکان احداث کننده نیروگاه خورشیدی خانگی را خریداری می 
کند و بر این اساس هر کیلووات برق تولیدی خانگی با قیمت ۹۰۰ تومان خریداری می 
شود در حالی که هم اکنون میانگین تعرفه های برق دریافتی از مشترکان با احتساب تمام 

عوارض ها ۹۰ تومان است.
 

مدیر کل بهزیستی استان قم  هشدار داد

فعالیتغیرقانونیخانههایبازی
درسطحشهرقم

مدیر کل بهزیستی استان قم  با اشاره به فعالیت بیش از صد خانه بازی در سطح شهر قم 
و فقدان نظارت قانونی بر این مراکز با هشدار نسبت به غیرقانونی بودن خانه های بازی با 
وضعیت فعلی به خانواده ها در خصوص نگهداری مستمر کودکان در این خانه ها هشدار داد. 
دکتر رضا سلیقه با اشاره به  بند ۱ ماده ۲۶ قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت 
مصوب ۸۰/۱۱/۲۷ مجلس شورای اسلامی که صدور پروانه فعالیت مهدکودک ها را 
برعهده سازمان بهزیستی نهاده است افزود :برنامه ریزی و نظارت بر عملکرد های مهدهای 
کودک از وظایف قانونی بهزیستی است و بر اساس مصوبه مجلس شورای اسلامی هرجایی 
که حالت مهد داشته باشد و کودکان برای مدت طولانی در آنجا نگهداری شوند، با هر 
اسمی مانند خانه بازی، کلاس زبان و… بدون مجوز سازمان بهزیستی، مجاز به فعالیت 
نیست  و فعالیت اینگونه مراکز غیرقانونی است و بروز هر گونه اتفاق یا حادثه برای کودکان 

در این گونه مراکز فاقد متولی و پاسخگوی قانونی است .
*اعلام آمادگی برای ساماندهی و نظارت بر خانه های بازی  

مدیر کل بهزیستی استان قم در ادامه خاطر نشان کرد: با عنایت به وضعیت نامناسب 
موجود ، بهزیستی استان قم آمادگی دارد در صورت مراجعه مسولین خانه های بازی و اخذ 
پروانه فعالیت قانونی از بهزیستی و رعایت ضوابط و استانداردهای لازم علاوه بر نظارت بر 
اینگونه مراکز ، پاسخگوی اتفاقات و حوادث احتمالی باشد .     مدیر کل بهزیستی بهزیستی 
قم ضمن هشدار به شهروندان محترم در خصوص استفاده از خدمات نگهداری کودکان در 
خانه های بازی و خطرات احتمالی عدم رعایت ضوابط ایمنی ، بهداشت و... در اینگونه 
خانه ها از شهروندان محترم خواست به محض مراجعه به اینگونه مراکز مجوز قانونی 
فعالیت مرکز را مطالبه و رویت نمایند .   دکتر سلیقه در پایان خاطر نشان کرد :موضوع خانه 
های بازی مدتهاست از مسائل مطرح بین فرمانداری ، شورای شهر و شهرداری قم است 
و ضروری است جهت رفع دغدغه شهروندان محترم جهت استفاده از خدمات این گونه 

مراکز در اسرع وقت متولی قانونی این خانه ها مشخص گردد. 
 

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان  خبرداد

آغازگازرسانیبهشهرکامیرکبیر
عملیات گازرسانی به شهرک صنعتی امیر کبیر شهرضا در سال رونق تولید آغاز شد.

طرح  افتتاح  آیین  در  اصفهان  استان  گاز  شرکت  مدیرعامل  علوی،  مصطفی  سید 
گازرسانی به شهرک صنعتی امیر کبیر گفت: تمامی زیرساخت ها ی لازم از جمله طراحی 

شبکه، ایستگاه و اعتبار مورد نیاز برای اجرای این پروژه فراهم شده است.
وی، گفت: در این پروژه بزرگ صنعتی، یک ایستگاه TBS  ۱۰هزار متر مکعبی، ۲۹ هزار 
متر شبکه پلی اتیلن و ۱۰۰متر شبکه فولادی با اعتباری بالغ بر ۵۰ میلیارد ریال اجرایی 
خواهد شد. مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، با اشاره به اینکه در حال حاضر ۸ هزار و 
۶۰۰ واحد صنعتی از نعمت گاز بهره مند خواهند شد گفت: یکی از دغدغه های بزرگ این 

شرکت، توسعه گازسانی در بخش صنعت و کمک به چرخه تولید و اشتغال است.
همچنین، در این مراسم فرماندار شهرضا، بیان داشت: استفاده از فرصت ها در زمان 
خودش توسعه بخش است و نعمت گاز در این شهرک صنعتی جهت ارتقای سطح تولید و 

اشتغال شهرستان یک فرصت ذی قیمت و مغتنم است.
رفیعی نژاد افزود: با ورود گاز به این شهرک صنعتی زیرساخت بزرگی برای افزایش تعداد 

کارگاه ها و واحدهای تولیدی فراهم خواهد شد.
نیاز برای احداث  اینکه، اراضی مورد  با بیان  در ادامه قاسمی، شهردار شهرضا، نیز 
ایستگاه TBS  مورد نظر در این پروژه ظرف مدت ۴۵ روز آماده و در اختیار شرکت گاز 
قرار خواهد گرفت، گفت: مطابق با پیش بینی های انجام شده با آغاز عملیات اجرایی این 

طرح، ظرف مدت سه ماه نعمت گاز طبیعی در این شهرک جریان خواهد یافت.
گفتنی است، این پروژه که با مشارکت بخش خصوصی و شهرداری شهرضا اجرا خواهد 
شد شامل؛ چند فاز است که در فاز نخست عملیات اجرایی ایستگاه TBS  شروع شده و 
با نصب مکانیکال آن عملًا امکان تامین گاز با فشار ۶۰psi  در شهرک فراهم خواهد شد و 
متعاقب آن با هماهنگی انجام شده و واریز هزینه ی سهم بخش خصوصی و شهرداری، 

عملیات اجرایی فازهای بعدی برنامه ریزی و اقدام خواهد شد.
وی، گفت: با اجرای این پروژه در مرحله نخست حدود ۲۰۰۰ واحد صنفی گازدار و با 

اجرای کامل طرح حدود ۳۰۰۰ واحد از نعمت گاز طبیعی بهره مند خواهند شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان اصفهان، پروژه گازرسانی به شهرک صنعتی 
امیر کبیر شهرضا با حضور مدیرعامل شرکت گاز استان، فرماندار، نماینده مردم شریف 
شهرستان های شهرضا و دهاقان در مجلس شورای اسلامی،  شهردار شهرضا و برخی 

دیگر از مسئولان محلی شهرضا کلنگ زنی و آغاز گردید.

سادات حسینی خواه

 توصیف واگن های قطار در قرن گذشته را می توان در 
کتاب های قدیمی خارجی یافت، توصیف هایی که بی 
نظمی این واگن ها را در صدها سال قبل به تصویر می 
کشند، اما برای دیدن این بی نظمی ها نیازی به خواندن 
این کتاب ها نیست، چراکه نمونه عینی این بی نظمی ها را 

امروزمی توان در واگن های قطار مترومشاهده کرد.
فردی به خاطر گرما کفش هایش را درآورده تا پاهایش 
هوا بخورد و اصرار دارد جوراب هایش هرگز بو نداده و بو 
نمی دهد، بغل دستی او وعده میوه روزانه اش و دوستش 
هم ساندویچ با بوی تند را با طیب خاطر می خورند و دیگری 
جمعیت  وسط  و  آورد  درمی  کیفش  از  اسپری  ناگهان 
خودش را عطرباران می کند. اما شخص دیگری مطمئن 
آزاری برای کسی ندارد، هندزفری در گوشش  است که 
گذاشته و صدای ویز ویز آن تا پایان سفر، همراه بغل دستی 
اش است و کودکی با کفش روی صندلی بالا و پایین می 
پرد. در این بین همهمه دستفروشان، تمرکز دانشجویی 
را برهم می زند و اعتراض می کند که همه باهم به دفاع از 
دستفروش برمی خیزند که بیچاره در این شرایط اقتصادی 
چه کار کند. جوان است و جویای کار. در همین حین، 
متکدیان از کوچک و بزرگ سر و کله شأن پیدا می شود. 
مردم بی توجه به این مساله که نباید به کودکان کار کمک 
نقدی کرد، از روی ترحم و دلسوزی پول می دهند. بین این 
همه بی نظمی، ایستگاه بعدی نیز مأموران مترو برای پاک 
کردن مساله دستفروشان، آنان را به زور به میان جمعیت 

داخل قطار می فرستند تا در ایستگاه نباشند.
بی نظمی به اوج خود رسیده و دو پسرجوان در واگن 
ویژه زنان گیتار می زنند و می خوانند و مرد دیگری فلوت 
های ساخته دست خودش را امتحان می کند، این همه 
بی نظمی بس نیست که دو مرد در واگن بغل دستی با هم 
گلاویز می شوند. البته بسیاری، بی نظمی را در برخی 

تئوری  یک  و  می دانند  ناپذیر  اجتناب  زندگی  برهه های 
در علم فیزیک و ریاضی نشان می دهد که در نظم نیز بی 
نظمی وجود دارد و بی نظمی منجر به نظم و نظم منجر 
به بی نظمی می شود اما معلوم نیست در شرایط فعلی 
اجتماعی که بی نظمی در بی نظمی پیچیده شده، پیامد 

آن چیست.
نظمی  بی  است،  اجتماعی  نظمی  بی  البته  منظور 
اجتماعی عبارت از وضعیتی است که مردم بین عموم، 
رفتاری کنترل نشده، پرسر و صدا، آزاردهنده، غیرمعمول 
نظمی  بی  توصیف  دارند.  آمیز  خشونت  یا  خطرناک  یا 
نظمی های  بی  برخی  از  مثالی  فقط  مترو  قطارهای  در 
حاکم بر فرهنگ جامعه است، به طورمثال این بی نظمی 
بی  دید،  می توان  نیز  رانندگی  و  راهنمایی  قوانین  در  را 
نظمی قبلی در فرهنگ تردد با خودرو، شاید فقط منجر 
به سبقت های غیرمجاز می شد اما اکنون بی نظمی های 
دیگری مانند حرکت خودروها کنار یکدیگر دقیقاً به فاصله 
یک تار مو نیز به آن افزوده شده است و با بی نظمی های 
چندلایه ای مواجه شدیم. این بی نظمی ها همه جا دیده 
می شود که از جمله آنها می توان فرهنگ آپارتمان نشینی 
از دویدن و توپ بازی کودکان در حیاط مشترک تا مبهم 
بودن هزینه های شارژ آپارتمان اشاره کرد؛ همچنین این 
بی نظمی ها حتی در نظم های اداری رخنه کرده است؛ 
برگزار  تاخیر  ساعت ها  و  دقیقه ها  با  که  همایش هایی 
می شوند و ارباب رجوعانی که با ایجاد یک بی نظمی مانند 
خراب شدن دستگاه فیش نوبت دهی بانک، خودشان بی 

نظمی دیگری را در صف ها رقم می زنند.
نیز  از مردم  اینجاست که بسیاری  برانگیز  نکته تاسف 
مدافع بی نظمی شده اند و با زبان بی زبانی فریاد می زنند 
زنده باد بی نظمی! از روی ترحم به حمایت از موتورسواری 
برمی خیزند که تخلف کرده و در مسیر بی. آر. تی حرکت 
می کند، از روی دلسوزی به حمایت از دستفروشی برمی 
خیزند که عرصه را بر مسافران تنگ کرده است، با نیت 

خیرخواهی پول نقدی به کودک کار می دهند تا پدیده 
کودک کار گسترش یابد، با رقت قلب مدافع بازی کردن 
دلشان  اما  هستند  آپارتمان  مشترک  حیاط  در  کودکان 
برای بیماران و شاغلان خسته ای که در همان آپارتمان 
شفقت  با  سوزد.  نمی  کنند،  استراحت  می خواهند 
روی  کفش  با  را  پاهایشان  می خواهند  سالمندان  از 
صندلی های قطار دراز کنند و خودشان هم با صمیمیت و 
گفت و گوهای پر سر و صدا می خواهند محیط خانه را در 
اماکن عمومی بازسازی کنند. از دست رانندگانی که قوانین 
را رعایت می کنند و به طورمثال با سرعت مطمئنه حرکت 
می کنند، عصبانی می شوند و بر سرآنان فریاد می زنند چون 
به »رانندگی باعجله« و بی نظمی عادت کرده اند. حتی 
اخیراً دیده شد برخی افراد جامعه با مهرورزی از یک قاتل 

حمایت کردند و سبقه پاک او را مثال زدند.
بلبشو و بی نظمی در این اماکن و رویدادهای اجتماعی 
منجر به ایجاد اختلال در زندگی اجتماعی می شود و با این 
همه به آن بی توجهیم. ایجاد هرج و مرج، پایمال شدن 
حقوق دیگران و از دست رفتن فرصت ها فقط گوشه ای 
از پیامدهای بی نظمی است. بی نظمی هایی که شاید 
برخی از آنها موجد شرایط باشند اما بسیاری از آنها را خود 
ما مردمانی ایجاد کرده ایم که مدعی داشتن برترین تمدن 
جهانی هستیم. نباید فراموش کرد که این بی نظمی ها 
رفتار اجتماعی ما را شکل می دهند و زندگی اجتماعی 

آینده را تهدید می کنند.

چرا بسیاری از مردم مدافع بی نظمی شده اند ؟

بینظمیدربینظمی
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اقتصادی

رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای :

نظامصلاحیتحرفهایبایددرکشورمستقرشود
 رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور گفت: نبود جایگاه معتبر برای فرد مهارت 
آموخته و منزلت آموزش های مهارتی در کشور موجب فقر مهارتی شده است؛ بنابراین باید 

نظام صلاحیت حرفه ای در کشور مستقر شود.
»سلیمان پاک سرشت« اظهار داشت: امروزه ساختار و ترکیب مشاغل به واسطه تغییرات 
مداوم محیطی و فناوری های جدید در حال تغییر است و بازارکار به نیروی ماهر و متخصص 
بیش از پیش نیازمند است. وی افزود: با ظهور فناوری های نوین و راهبردی در دنیا زمینه 
پیدایش و توسعه آن در کشور ما نیز به شدت احساس می شود. توسعه این فن آوریها در کشور 
مستلزم دسترسی به نیروهای زبده و مجرب در زمینه نصب و راه اندازی، تعمیر، نگهداری، 
تولید، عملیات، ارتقا و توسعه ماشین، طراحی نرم افزار و خدمات پس از فروش، خدمات و 
سرویس های دوره ای در آن فناوری ها است. رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای گفت: 
براساس مطالعات، نیروهای تربیت شده و فارغ التحصیلان دانشگاهی با وجود دارا بودن 
دانش و استعدادهای بالا در زمینه های نظری، ذهنی و شناختی در حوزه های کارکردی و 
عملی از توانمندی ها، قابلیت ها و صلاحیت های حرفه ای لازم برای ورود به بازار کار برخوردار 

نیستند و خواسته های کارفرمایان برای جذب در بنگاه های اقتصادی را تامین نمی کند.
*توسعه بی رویه دانشگاه ها و فقر مهارتی

پاک سرشت گفت: »فقر مهارتی« مشکلی دیرینه است، علل و ریشه آن را می توان در 
عوامل متعددی جست و جو کرد. یکی از این عوامل، توسعه بی رویه دانشگاه های کشور و 
هجوم خیل عظیمی از جوانان به دانشگاه به خصوص در رشته های تحصیلی نظری است.
وی افزود: بنابراین تعادل بین رشته های نظری و عملی و از طرف دیگر توازن بین عرضه و 
تقاضای نیروی انسانی در بازارکار از بین رفت. رییس سازمان فنی و حرفه ای گفت: افزایش 
تصدی گری، توسعه بی رویه دولت و استخدام نیروی کار در بخش دولتی منجر به شکل گیری 
فرهنگ پشت میز نشینی شد و استقبال جوانان از رشته های نظری دانشگاهی، حمایت 
والدین و خانواده ها به اشاعه فرهنگ مدرک گرایی دامن زد. وی افزود: بنابراین هرکس 
مدرک بالاتری داشت جایگاه بهتری در ادارات دولتی به دست آورد و بدین ترتیب مهارت 
آموزی و کسب شایستگی های شغلی و حرفه ای فراموش شد. به عبارتی عدم وجود جایگاه 
معتبر برای فرد مهارت آموخته و منزلت آموزش های مهارتی در کشور باعث شده در کشور 
با »فقر مهارتی« مواجه باشیم. پاک سرشت گفت: از آن جایی که عامل محرک و توسعه 
اقتصادی وابسته به دسترسی به نیروی انسانی ماهر و متخصص است، بخشهای اقتصادی 

نیز توسعه نیافته و در چرخه های بعدی خود امکان جذب نیروی های جدید را ندارد.
*صلاحیت حرفه ای و اعتلای منزلت نیروی مهارتی

نظام  باید  و شایسته کشور، گفت:  نیروهای مهارتی  اعتلای منزلت  لزوم  وی درباره 
صلاحیت حرفه ای و »چارچوب صلاحیت حرفه ای ملی« در کشور مستقر شود. پاک 
سرشت افزود: این نظام علاوه بر آنکه موجب تضمین کیفیت خدمات آموزشی می شود، 
بین آموزش های رسمی و غیررسمی نیز رابطه برقرار می کند به طوری که افراد در کنار 
مدارک تحصیلی، گواهینامه آموزشی که قابل ارزشیابی است|، دریافت می کنند.  وی 
افزود: همچنین به واسطه شکل گیری این چارچوب بر اساس شاخص های توافقی بین 
بازیگران و فعالان دنیای آموزش و کار، مراکز ملی و منطقه ای سنجش و ارزشیابی آموزش 
و تعیین صلاحیت حرفه ای برای کارجویان و شاغلین کشور با مشارکت نظامات حرفه ای و 

صنفی ایجاد می شود.
*مهارت آموزی نرم موجب افزایش قابلیت کارآفرینی است

رئیس سازمان فنی و حرفه ای تاکید کرد: مهارت آموزی در زمینه مهارت های نرم نیز نکته 
حساسی است که در کنار مهارت های سخت، فنی و تخصصی باید به آن توجه شود، یعنی 
افراد باید در زمینه هایی همچون کسب شایستگی های برقراری ارتباط و فنون مذاکره، حل 
مساله، رفع تعارض، تصمیم گیری، تفکر انتقادی و خلاق، کارتیمی و مدیریت زمان نیز 
توانمند باشند، تا نه تنها قابلیت های اشتغال پذیری و استخدام شدن آنها افزایش یابد بلکه 

قابلیت های کارآفرینی و اشتغالزایی آنها نیز ارتقا یابد.

یک کارشناس اقتصادی :

استراتژیدولتدرمواجهباغیرمجازها
عقلایینبود

یک کارشناس اقتصادی درباره چگونگی جبران خسارت وارد آمده ناشی از فعالیت 
مؤسسات غیرمجاز مالی گفت: مؤسسات مالی غیرمجاز پدیده ای بود که دلایل شکل 
گیری آنها به موضوعات اقتصاد سیاسی برمی گردد. متأسفانه گروه های ذی نفعی این 
مؤسسات را در مقطعی شکل دادند و امروز باید بررسی شود چه اتفاقی برای سپرده های 

مردم در این مؤسسات افتاد.
»سید محمد صادق الحسینی« با تاکید بر اینکه این مؤسسات یک حاشیه ای بر متن 
نظام بانکی بودند که کل نظام بانکی را با مشکلات متعددی مواجه کردند، اظهار داشت: 
دولت تدبیر در ابتدای شروع به کار خود این مشکل را به خوبی تشخیص داد و دریافت 
که تا وقتی که مؤسسات مالی غیرمجاز وجود داشته باشند امکان کنترل نرخ سود بانکی 
وجود ندارد چرا که این مؤسسات به شکل غیرعقلایی نرخ سود را افزایش می دادند. این 
کارشناس اقتصادی افزود: نکته مهم این است که آیا استراتژی دولت در مواجه با مؤسسات 
مالی غیر مجاز که در زمان مدیریت آقای سیف در بانک مرکزی اتخاد شد درست بوده یا 
دولت می توانست با هزینه کمتری نسبت به حذف مؤسسات مالی غیر مجاز اقدام کند. به 
هر حال به نظر می رسد که استراتژی دولت در برخورد با مؤسسات مالی غیر مجاز و تأمین 
مالی کسری این مؤسسات استراتژی علمی و عقلایی نبود. صادق الحسینی با تاکید بر 
اینکه رقم درست خسارت مؤسسات مالی غیر مجاز چیزی حدود ۴۰ هزار میلیارد تومان 
است، گفت: این خسارت از محل بانک مرکزی جبران می شود که تا کنون اثرات سوئی را 
به جا گذاشته است. وی درباره عملکرد دولت در مواجهه با مؤسسات غیر مجاز مالی ادامه 
داد: این برخورد دولت و پرداخت خسارت آنها سبب می شود برای نهادهای غیرقانونی شبه 
پولی این انگیزه ایجاد شود که راه مؤسسات مالی غیر مجاز را ادامه دهند چرا که این تجربه 

وجود دارد که دولت تعهدات آنها را برعهده می گیرد.
*خسارتی که بابت غیاب دستگاه های ناظر می پردازیم

متأسفانه در چند سال گذشته آنقدر اعداد بزرگی از فسادهای مالی در کشور بر سر 
زبان ها افتاده است که قبح جریان ریخته و شاید عظمت این اعداد دیگر دیده نمی شود. اما 
برای نشان دادن بزرگی خسارت مؤسسات مالی غیر مجاز که به صورت آشکار و با آگاهی 
نهادهای ناظر و متولی در کشور ایجاد شدند و فعالیت می کردند کافی است آن را در مقابل 

خسارت های ناشی از وقوع سیل فروردین ماه در برخی از استان های کشور قرار دهیم.
طبق گفته کارشناسان اقتصادی و تأیید سازمان برنامه و بودجه خسارت ناشی از فعالیت 
مؤسسات غیر مجاز حدود ۳۶ تا ۴۰ هزار میلیارد تومان برآورد شده است حال اینکه تمام 
خسارت ناشی از وقوع سیل که موجب فوت چندین هموطن و بی خانمان صدها ایرانی 
شد حدود ۳۸ هزار میلیارد تومان بوده است. پولی که بانک مرکزی به ناچار از منابع مالی 
خود و منابع مالی دولت صرف جبران خسارت های وارد آمده بابت سپرده گذاری مردم 
در مؤسسات غیر مجاز کرده می توانست صرف فعالیت های توسعه ای و عمرانی و حداقل 
تسریع روند بازسازی شهرها و زیرساخت ها پس از وقوع سیل شود. در حالی که در هیچ 
کجای دنیا یک نهاد پولی بدون اخذ مجوز از بانک مرکزی یا نهاد مرتبط و بدون رعایت 
سیاست های پولی و مالی، اجازه فعالیت ندارد اما در کشورمان در بستر و ساختارهای نظام 
بانکداری اسلامی در مقطعی که از آن به عنوان بی انضباط ترین دوران پولی و مالی ایران 
یاد می شود شاهد تأسیس چنین موسساتی بودیم که با آگاهی کامل دستگاه های نظارتی 
مشغول جذب سرمایه های مردم بودند. امروز مهم تر از این خسارت ۳۶ هزار میلیارد تومانی 
خسارت از دست رفتن اعتماد مردم به نظام بانکی و دولت مطرح است که از طریق منابع پر 

قدرت بانک مرکزی هم قابل جبران نیست.

چشمامیدقیمتنفت؛ازوینتاوین
 قیمت نفت در هفته گذشته ترجیح داد تا هفته گذشته را باثبات قیمت ها به پایان برساند 
و چشم انتظار نشست اوپک در وین برای تعیین سرنوشت و آینده خود باشد، البته اعلام 
آمادگی اتحادیه اروپا در نشست کمیسیون مشترک برجام در وین در ثبات قیمت نفت نقش 

مهمی را بازی کرده است.
قیمت نفت که ابتدای هفته گذشته تحت تأثیر تحریم های بیشتر علیه ایران و سرنگونی 
پهباد آمریکایی توسط سپاه، با رشد قیمت همراه بود، در ادامه راه و کاهش تنش های 

سیاسی، به ثبات رسید و حتی در روز جمعه حدود یک دلار پایین آمد.
این در شرایطی بود که اعضای اوپک و تولیدکنندگان غیر اوپکی نفت پیش از برگزاری 
نشست اعلام کرده اند که برای ادامه توافق کاهش تولید همنظر هستند اما بازار نفت در 
واکنش به این اتفاق ثبات را انتخاب کرد تا شاید در هفته پیش رو این تصمیم قیمت ها را 
تقویت کند. البته در پی نادیده گرفتن تحریم های آمریکا از سوی اتحادیه اروپا و آمادگی 
برای تبادلات تجاری با ایران در نشست کمیسیون مشترک برجام در وین، قیمت نفت در 
آخر هفته با کاهش همراه بود. بر این اساس و با وجود کاهش روز جمعه، قیمت نفت برنت 
که هفته را با قیمت ۶۴ دلار و ۴۵ سنت آغاز کرده بود، روز جمعه روی قیمت ۶۴ دلار و ۷۴ 
سنت به کار خود پایان داد. نفت شاخص آمریکا هم از ۵۷ دلار و ۴۳ سنت اول هفته به ۵۸ 
دلار و ۴۷ سنت رسید. ولادیمیر پوتین در حاشیه نشست سران G۲۰ )گروه ۲۰( در ژاپن 
گفته که با محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان بر سر تمدید توافق کاهش عرضه نفت اوپک 
و غیراوپک در سطح کنونی تا پایان سال ۲۰۱۹ و شاید اوایل سال ۲۰۲۰ به توافق رسیده 
است. البته هنوز بر سر مدت زمان توافق تصمیم گرفته نشده و به نظر می رسد بازه زمانی ۶ 
و یا ۹ ماه مد نظر تولیدکنندگان برای ادامه توافق باشد. از سوی دیگر عاملی که امیدها را به 
افزایش قیمت نفت در هفته آینده بیشتر می کند، کاهش تنش بین آمریکا و چین به عنوان 
بزرگترین مصرف کنندگان انرژی در جهان است. آمریکا و چین در مورد آتش بس برای 
اعمال تعرفه ها به توافق رسیده اند که می تواند سیگنال مثبتی برای افزایش رشد اقتصادی 

جهان و افزایش پیش بینی ها برای مصرف انرژی باشد.
همچنین در فصل تابستان، عربستان امکان افزایش صادرات نفت خود را ندارد زیرا 
تقاضای نفت برای تولید برق در این کشور در تابستان به شدت افزایش پیدا کرده و فرصت 
رشد صادرات را می گیرد که می تواند باعث کاهش عرضه و زمینه ساز رشد قیمت نفت شود.

حالا پای یک دستگاه جدید به ایران باز شده است، اگر با زبان 
قدیمی تر بخواهیم سخن بگوییم می توان از این دستگاه ها به 
عنوان دستگاه چاپ پول نام برد.در غیر این صورت باید نام آن را 

ماینر گذاشت، دستگاه استخراج ارز دیجیتال.
کافی است جستجوی کوتاهی داشته باشید تا با انبوه شرکت 
آشنا شوید. مسئول  این حوزه  در  ارائه دهنده خدمات  های 
فروش دستگاه ماینر در یکی از شرکت های غرب تهران، در 
پاسخ به سئوالاتی درباره نحوه کارکرد دستگاه گفت: از وقتی 
داستان مصرف برق به گوش مردم رسیده مراجعه برای خرید 

این دستگاه ها افزایش یافته است.
 وی در جواب این پرسش که آیا دستگاه ها به صورت غیرقانونی 
وارد ایران می شود یا خیر؟ گفت: غالبا این دستگاه ها از گمرک 
ترخیص می شوند البته تحت نام "سرور" نه "ماینر". کشور مبدا 
این دستگاه ها نیز چین است البته شرکت هایی چون سامسونگ 

نیز برخی قطعات را تولید می کنند یا تحت لیسانس دارند.
 به گفته وی به دلیل خلا قانونی موجود، این دستگاه ها فاقد 
گارانتی هستند اما خدمات پس از فروش دائمی به آنها ارائه 

می شود .
*چاپ پول در خانه

مشاور فروش یکی از شرکت ها وقتی می خواهد از مزایای 
خرید این دستگاه بگوید، تاکید دارد، یک دستگاه را در خانه 

روشن می گذاری و روزانه ۹ تا ۱۰ دلار درآمد خواهی داشت.
 وی توضیح نمی دهد ساکنان خانه با صدای بلند دستگاه ها 
چه باید بکنند. صدای دستگاه های ماینر چیزی شبیه جاروبرقی 
است، نکته مهم اینجاست که این دستگاه ها باید بیست و چهار 

ساعته روشن باشند و کاربر گاهی موارد اعلامی را چک کند.
 البته هنوز پای دستگاه ها به لحاظ صدای بلند آن به خانه ها 
چندان باز نشده است اما مکان هایی که از برق رایگان بهره 
می برند، هدف استخراج کنندگان ارز دیجیتال محسوب می 

شوند، مساجد، مدارس و البته کارخانه های تعطیل شده.

* برخورد با استخراج کنندگان ارز دیجیتال
به  دیجیتال  ارزهای  کنندگان  استخراج  داستان  پای  یک 
با  برخورد  است.   خورده  گره  پلیسی  و  قضایی  برخوردهای 
مزرعه استخراج ارز مجازی در کردستان، کشف دستگاه های 
قاچاق در لنجی در بوشهر ، کشف دستگاه های ارز دیجیتال 
در اتوبوسی در زنجان، کشف انبار دستگاه های استخراج ارز 
دیجیتال در کرج ، ۷۸ دستگاه استخراج بیت کوین که برق آن 
نیز به طور غیرمجاز از طریق ترانس فشار قوی تأمین می شد 
در خراسان شمالی کشف و ضبط شد.این ها مشتی از خروار 
اخبار متعددی است که این روزها در خصوص استخراج ارزهای 
مجازی و نحوه برخورد با آنها بر خروجی خبرگزاری ها قرار گرفته 

است.
*قاچاق سوخت با ارز دیجیتال

حالا در شرایطی که قاچاق سوخت شامل بنزین و گازوییل از 
ایران به بحرانی جدی تبدیل شده است، وزیر نیرو از شکل تازه 

قاچاق سوخت خبر می دهد. بحران غم انگیز خروج فیزیکی 
سوخت از ایران هنوز راه حلی نیافته است که پای قاچاقچیانی 

بی رد پا به داستان باز شده است. 
 وزیر نیرو در این خصوص می گوید استخراج بیت کوین با برق 
یارانه ای با قاچاق سوخت برابر است چرا که برای هر واحد بیت 
کوین ۷۲ کیلووات ساعت انرژی مصرف می شود و این معادل 
قاچاق گازهای مصرف شده برای تولید انرژی است. همایون 
حائری معاون برق و انرژی وزیر نیرو نیز در این خصوص گفته 
است: استخراج رمز ارزها از جمله استخراج بیت کوین با سوخت 
انرژی  قاچاق  نوعی  برق  با هزینه صنعت  و  یارانه ای  فسیلی 

الکتریکی است.
با  عده ای  کشور  در  هم اکنون  داد:  ادامه  حائری  همایون 
بهره گیری از سوخت فسیلی یارانه ای و هزینه های یارانه ای صنعت 
برق اقدام به استخراج رمز ارزها همچون بیت کوین می کنند که 
این کار اگر به صورت پنهانی و بدون پایش برق مصرفی هم باشد، 

می تواند مفهوم قاچاق انرژی را در اذهان القا کند.
*قیمت دستگاه های ماینر در ایران

اگر قصد سفارش دستگاه ماینر را داشته باشید باید بین ۲۱ 
روز تا ۵۰ روز صبر کنید. هشتاد درصد مبلغ دستگاه باید به 
شرکت فروشنده پرداخت شود و پس از طی این دوره که دوره 
سفارش دستگاه از کشور مبدا و غالبا چین است صبر کنید تا 
دستگاه از راه برسد. هر چه مدت استخراج دستگاه یا "تراهش" 

بالاتر باشد، درآمد ایجادی بالاتر خواهد بود.
*پرطرفدارترین دستگاه ها در ایران

قیمت دستگاه های ماینر در ایران بین ۹ تا حدود ۲۶ میلیون 
تومان است.به عنوان مثال یک دستگاه ماینز با قیمت حدود 
۹ میلیون تومان، ماهانه ۶۸ هزار تومان برق مصرف می کند و 

درآمدی در حدود ۲ میلیون و ۲۴۹ هزار تومان ایجاد می نماید.
 در عین حال دستگاهی با نرخ ۲۵ میلیون تومان با مصرف 
 ۲ حدود  در  درآمدی  تواند  می  برق،  تومان  هزار   ۹۰ ماهانه 
میلیون و ۸۱۲ هزار تومان ایجاد نماید. مصرف برق دستگاهی 
با قیمت ۱۵ میلیون تومان، ۶۸ هزار تومان و درآمد ایجادی از 
آن ۳ میلیون تومان است. سایر دستگاه ها نیز وضعیتی در این 
رنج دارند اما نکته اینجاست که تحویل دستگاه مستلزم پرداخت 

هزینه ای بین ۲ تا ۵ میلیون تومان خواهد بود.
* یک عمر دیر رسیدیم

برق  تعرفه  تعیین  برای  برنامه ای  تدوین  از  نیرو  وزارت  حالا 
 . می گوید  مجازی  ارز  کنندگان  استخراج  برای  مصرفی 
قانون  طبق  است.  انجام  حال  در  مرکزی  بانک  بررسی های 
کنونی این اقدام از منظر بانک مرکزی ممنوع اعلام شده است. 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز مسئولیت پیاده سازی ارز 
دیجیتال ایران را عهده دار است. با این حال کشف دستگاه های 
استخراج ارز مجازی یا ماینر در جای جای ایران نشان می دهد 
حرکت بین قانون و بی قانونی از مدت ها قبل اغاز شده و آنها که 

باید سودهای هنگفتی را در این دوره در جیب جای داده اند.

دستگاه های خانگی چاپ پول چگونه وارد ایران می شود؟

استخراجارزدیجیتالمعلقدرفضایقانونوبیقانونی

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: اراده و برنامه جدی برای مقابله با حساب های بانکی اجاره ای داریم، این حساب ها شناسایی و با آنها 
برخورد می شود. فرهاد دژپسند درباره برنامه های در دست اجرا برای مقابله با حساب های بانکی اجاره ای که با هدف پولشویی و فرار مالیاتی 
انجام می شود، اظهار داشت: در حال شناسایی و مقابله با حساب های بانکی اجاره ای هستیم. وی با بیان اینکه آماری از این حساب های 
اجاره ای نداریم، تاکید کرد: باید با این نوع حساب ها برخورد شود. در ماه های اخیر، میزان اجاره حساب های بانکی با هدف پولشویی، فرار 
مالیاتی و کلاهبرداری رشد زیادی یافته است. اجاره کنندگان، ماهانه به ازای هر حساب بانکی مبلغ ۲ تا ۴ میلیون تومان به افتتاح کنندگان 

حساب، اجاره پرداخت می کنند.
*جزئیات اجاره حساب های بانکی

متقاضیان این نوع حساب ها، افراد بی اطلاع و یا نیازمند را با دادن وعده های جذاب ترغیب به این کار می کنند.
اجاره دهندگان حساب باید یک حساب بانکی با موجودی خالی باز کنند و سپس رمز دوم، اینترنت بانک، کارت بانکی، همراه بانک و سایر 
اطلاعات لازم را در اختیار متقاضیان قرار دهند. اما مشکلی که وجود دارد این است که اجاره دهندگان حساب نمی دانند چه معاملات و 
نقل و انتقالاتی از طریق حساب های بانکی آنها در حال انجام است. مبلغ اجاره حساب متغیر است اما به طور میانگین برای اجاره کردن هر 
حساب بانکی در هر هفته ۵۰۰ هزار تومان تا یک میلیون تومان پرداخت می شود، البته افراد می توانند چند حساب بانکی به متقاضی اجاره 
دهند که بر اساس آن میزان اجاره نیز چندین برابر می شود. با توجه به مشکلات اقتصادی در جامعه، برخی افراد از اجاره دادن حساب های 

بانکی خود استقبال کرده و جستجویی کوتاه در فضای مجازی نشان دهنده بازار داغ این کاسبی غیرقانونی است.
*دلایل رونق حساب های اجاره ای

در ماه های اخیر پس از اعمال محدودیت های قانونی در تراکنش های بانکی، وقوع این نوع تخلف شیوع بیشتری یافته است. همچنین 
افزایش نظارت بانک مرکزی برای مقابله با پولشویی نیز باعث تشدید این تخلفات شده، زیرا متخلفان ترجیح می دهند تراکنش های مالی 
غیرقانونی خود را از طریق حساب های بانکی دیگران انجام دهند تا شناسایی نشوند. علت دیگر گسترش این نوع حساب های اجاره ای، 
تلاش برخی فعالان اقتصادی برای فرار مالیاتی است. بدین طریق این افراد می توانند از شناسایی درآمدهای خود برای پرداخت مالیات فرار 
کنند اما عواقبت آن بر عهده اجاره دهندگان این حساب ها خواهد بود. آماری از شمار حساب های اجاره ای در دست نیست اما جستجویی 
کوتاه در فضای مجازی نشان دهنده رونق رو به گسترش این تجارت سیاه است. افرادی که اقدام به اجاره دادن حساب های بانکی خود 
کرده اند، توجهی به کلاهبرداری و پولشویی هایی که امکان دارد به نام آنها انجام شود ندارند که این موضوع دیر یا زود می تواند گریبانشان را 
بگیرد. بر اساس قانون، دارندگان حساب بانکی باید پاسخگوی کلاهبرداری میلیاردی و سایر تخلفاتی باشند که به نام آنها انجام شده است؛ 

بنابراین مسؤولیت قانونی و حقوقی هر تخلفی که از طریق این حساب های اجاره ای انجام می شود بر عهده دارندگان حساب خواهد بود.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران گفت: پرداخت تسهیلات به مستاجران قدرت اجاره را بالا می برد اما قبل از اجرای 
این طرح لازم است مستاجران واقعی از طریق کد رهگیری شناخته شوند.

»مصطفی قلی خسروی« با اشاره به پیشنهاد تشکیل صندوق حمایت از مستأجران گفت: برای اعطای وام باید مستأجران 
واقعی شناسایی شوند چرا که مواردی وجود دارد که فرد مستأجر صاحبخانه هم است.

وی با بیان اینکه امن ترین راه برای شناخت مستأجر واقعی کد رهگیری است، گفت: اگر کد رهگیری داشته باشند به این 
معنا است که مالیات مالک و مستأجر پرداخت شده است. البته در صورت نداشتن کد رهیگری هم می شود از اداره مالیات 

استعلام کرد که آیا این مالک و مستأجر مالیات بر اجاره را داده است یا خیر؟
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران گفت: از قدیم گفته شده است صاحبخانه خوب مستأجر را صاحبخانه نمی کند. 
درست مثل بعضی ها که خانه های سازمانی دارند و بعد از ۳۰ سال سکونت و هنگام خروج از خانه سازمانی خود مستأجر 

می شود.
وی ادامه داد: درست است که نیت دولت توانمند سازی مستأجران است اما ما می گوئیم این بودجه را در اختیار سازندگان 

قرار دهید و مستأجر را صاحبخانه کنید حتی اگر آن خانه ۵۰ متر باشد.
قلی خسروی پینشهاد داد: برای کمک به مستأجران پیش قسط یکی از خانه هایی که در طرح اقدام ملی ساخته می شود 

در قالب وام پرداخت شود و بعد مستأجران به صورت ماهانه اقساط خانه را پرداخت کنند.
فرهاد دژپسند وزیر اقتصاد هفته گذشته در حاشیه جلسه هیأت وزیران در جمع خبرنگاران به ارائه توضیحاتی درباره فعالیت 
صندوق حمایت از مستأجران پرداخت و گفت: با توجه به اینکه در فصل جابجایی مستأجران قرار داریم و این اقشار در این ایام 
فشار مضاعفی را تحمل می کنند، به دنبال تعیین رابطه ای میان رهن و اجاره هستیم و در این زمینه هدفمان نوعی طرفداری 
از مستأجران است در این راستا صندوقی را طراحی و به رئیس جمهوری پیشنهاد دادیم که در آن با سپرده گذرای و تأمین 

منابع از روش های پیشنهادی، وجهی قرار بگیرد تا وام هایی به مستأجران اعطا شود.
وی با بیان اینکه وجه این وام ها به موجران پرداخت خواهد شد گفت: در حال طراحی شرایطی هستیم تا براساس آن 

وام های صندوق حمایت از مستأجران با نرخی تسویه حساب شود که این اقشار متحمل فشار زیادتری نشوند.
وزیر اقتصاد با تاکید بر اینکه پرداخت این تسهیلات به دلیل تأمین منابع از درون اقتصاد موجب ایجاد تورم نمی شود گفت: 
پیش بینی ما این است که تا ۷۰ درصد از مبلغ رهن خانه از محل اعتبارات این صندوق پرداخت شود با این حال این رقم هنوز 

قطعی و تصویب نشده و در دست بررسی است؛ در این باره از دستگاه های مختلف در حال نظرخواهی هستیم.

وزیر اقتصاد:

باحسابهایبانکیاجارهایبرخوردمیکنیم
رئیس اتحادیه مشاوران املاک:

مستاجرانواقعیازطریقکدرهگیریشناختهشوند

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۱۹۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۲۶۴۲ آقای پرویز آقائی فرزند جلال 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۹۱/۲۰ مترمربع پلاک شماره ۱۳ فرعی از ۲۲۷۹  اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف ۱۰۷۲ (
۲- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۶۹۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۳۴۲۶ آقای شکراله افراسیابی فرزند 
عبداله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۶۱/۰۵ مترمربع پلاک شماره ۳ فرعی از  ۲۳۰۲ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از حمید زند . )م الف 

) ۱۰۷۳
۳- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۱۸۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۱۳۲۷ آقای محمود سیاحت اظهری 
فرزند محمدعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۲/۰۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۳۹ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از محمدرضا 

شریفی ورثه سید حسین شریفی. )م الف ۱۰۷۴ (
۴- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۰۷۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۱۶ آقای رضا عبدی فرزند نادر در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۵۰ مترمربع پلاک شماره ۶/۴۵۳ فرعی از  ۲۳۰۲ اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از محرمعلی نوری وفا. )م 

الف  ۱۰۷۵(
۵- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۹۰۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۲۳۹۵ آقای خیراله اعتقادی پور فرزند 
عبداله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۱/۴۸ مترمربع پلاک شماره ۴ فرعی از ۲۱۴۶  اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از سیدهاشم عودی. 

)م الف ۱۰۷۶ (
۶- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۴۲۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۵۷۲ آقای ابوالفضل فیروزی فرزند  
محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰ مترمربع پلاک شماره ۵۴ فرعی از  ۲۶۰۲ اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف ۱۰۷۷ (
۷- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۱۷۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۸۴۵ آقای شاپور راستگو فرزند 
محمد علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۷ مترمربع پلاک شماره باقیمانده ۲۴ فرعی از  
۱۹۴۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از رضا 

شیری. )م الف  ۱۰۷۸(
۸- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۶۴۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۰۶ آقای علی یار نوبخت فرزند 

خداوردی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۱/۹۳ مترمربع پلاک شماره ۱۲۱/۱۶۳ فرعی از 
۲۱۶۰  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف ۱۰۷۹ (

۹- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۴۳۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳۱۸۸ خانم فاطمه شکری فرزند 
حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۸۴/۴۹ مترمربع پلاک شماره ۳۱ فرعی از  ۱۵۶۶ 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف ۱۰۸۰ (
۱۰ - رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۸۹۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۷۲ آقای قادر قربانی فرزند محمد 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۷۵۵  اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از حجت حیدری . )م الف ۱۰۸۱ (
۱۱- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۵۸۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۵۳۳۰ آقای بشیر قاسمی فرزند 
کاظم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۱۰۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۸۱  اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از حسین و علی و قدسی و 

بتول و مصطفی رضویان و فخری رضوی مطلق و اعظم میرشجاعی ورثه محمد رضویان. )م الف  ۱۰۸۲(
۱۲- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۰۶۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۴۷ خانم طاهره بادی فرزند حیدر 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۵۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از  ۲۵۲۷ اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از محمد جعفری. )م الف  ۱۰۸۳(
۱۳- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۲۲۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۷۵ خانم فاطمه سجادی فرزند 
سید عبدالصمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰/۵۰ مترمربع ،  ۳۳ متر از پلاک ۵۳ فرعی 
و ۲۸ متر از پلاک ۵۴ فرعی از ۱۸۹۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از  حسینعلی 

طاهری و محمدرضا حسنعلی. )م الف  ۱۰۸۴(
۱۴- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۷۱۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۸۲۱۴ خانم کبری حقیقی فرزند 
احمد در قسمتی از ششدانگ پلاک ۲۴۰۷/۱/۳۹- اصلی به انضمام ۲ دانگ از پلاک ۲۴۰۷/۱/۴۰- اصلی به مساحت ۱۶۴ مترمربع 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف ۱۰۸۵ (
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم 

به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1398/03/25 تاریخ انتشار دوم: 1398/04/10
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

   آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

حامد حیدری 

به همان شیوه که »هر لحظه به شکلی بت عیار برآمد / دل برد و نهان شد«؛ بت 
سوبسیددهی نیز هر لحظه به شکلی رخ می نماید و نهان می شود، اما دستان نامرئی 
این بت، دامن ما را رها نمی کند. این بار خبر آمده که افزایش مصرف برق، ناشی از 
تولید ارز دیجیتال است و بعضاً انشعاباتی با کاربری کشاورزی و صنعتی به این منظور 

مورد استفاده قرار می گیرند.
محاسبه برق با قیمت ترجیحی برای مصارف کشاورزی و صنعتی، به پشتوانه دلایلی 
از جمله کمک به تولید، جلوگیری از رشد قیمت محصولات و مواردی از این دست 

انجام می شود. اما آیا این سیاست ها موفق بوده اند؟
هر چند آزموده را آزمودن خطاست، اما نگاه سیاسی به مسائل اقتصادی، باعث شده 
در کشور ما برخی سیاست های ناموفق یا سیاست هایی که با تحمیل هزینه مضاعف 
همراه اند، چندین بار امتحان شوند. نمونه اش اظهار نظر رئیس جدید کمیسیون 
اقتصادی مجلس است که پیش از این در رثای کوپن سخن گفته بود. حال اگر از 
ایشان درباره تحمیل هزینه مبادله به مصرف کننده و هزینه توزیع، نیروی انسانی و … 
سؤال شود، بعید است پاسخی منطقی شنیده شود. اساساً اگر سیستم توزیع کالا بر 

مبنای کوپن مناسب بود، چرا به تدریج نسبت به حذف آن اقدام شد؟
نمونه دیگر از این تکرارها را در حوزه سیاستگذاری ارزی مشاهده می کنیم. اگر 
دولت های مختلف به تجربه سرکوب قیمت ارز، عرضه ارز ارزان )با نرخ ترجیحی( و 
جهش های قیمتی پس از آن توجهی می کردند، آیا تقریباً در تمام دهه های پس از 
انقلاب اسلامی شاهد جهش قیمت ارز بودیم؟ آیا باز هم نسخه تخصیص ارز ۴۲۰۰ 

تومانی برای درمان اقتصاد بیمار ایران در سال ۱۳۹۷ تجویز می شد؟
وضعیت در حوزه حامل های انرژی نیز تعریفی ندارد؛ سرکوب قیمت این حامل ها 
باعث شده تا بخش قابل توجهی از مصرف داخلی )بیش از ۱۱ میلیون لیتر در 

روز(، به خارج از کشور قاچاق شود. البته ممکن است برخی از این منظر که برای 
قاچاقچیان سوخت ایجاد اشتغال شده، بخواهند از این سیاست نیز حمایت کنند! 
استفاده بی رویه از خودروهای شخصی نیز یکی از تبعات سرکوب قیمتی حامل های 
انرژی است که حداقل بخشی از ترافیک کلان شهرهایی همچون تهران را می توان 
به این عامل نسبت داد. زیرا در برخی مسیرها هزینه رفت وآمد با خودروی شخصی 
کمتر از وسایل حمل ونقل عمومی است. نه مجلس و نه دولت، هیچکدام علاقه ای 
ندارند اصلاح این مورد به نام آن ها تمام شود و این است که روند فعلی ادامه می یابد و 
بدتر شدن وضعیت مصرف در رابطه با بنزین و سایر کالاهایی که قیمت آن ها متناسب 
با تورم افزایش نمی یابد دور از انتظار نیست. زیرا امسال مصرف بنزین هزار تومانی 
به صرفه تر از سال گذشته است و سال آینده نیز به همین منوال…. اساساً قیمت، 
سیگنالی برای مصرف است و آنچه قیمتش به طور تصنعی پایین نگاه داشته شود، 

تقاضا برای مصرفش افزایش می یابد.
استفاده دهک های بالایی از کالاهای اساسی نسبت به دهک های پایین درآمدی 
نیز چند برابر است و این خود نشان می دهد کسانی که به اسم حمایت از اقشار کمتر 
برخوردار، از سیاست های حمایت قیمتی دم می زنند، اطلاعی از نسبت مصرف میزان 
در بین دو گروه یاد شده ندارند. کسی که بیشتر مصرف کند، یارانه بیشتری هم دریافت 
می کند و این نوعی تشویق به مصرف است. افزون بر این، کسانی از حمایت دولت در 
قالبت دریافت این یارانه بهره مند شده اند که اساساً گروه هدف این سیاست نبوده اند.

منازعه بین اقتصاددان ها بر سر نفس حمایت از اقشار کم درآمد نیست، بلکه بر سر 
چگونگی این حمایت و نحوه توانمندسازی آن هاست. اگر به جای حمایت قیمتی 
و توزیع کالا بر اساس کوپن یا پایین آوردن قیمت در یک کالای مشخص پرمصرف، 
تنها به اقشاری که نیاز به حمایت واقعی دارند، یارانه نقدی پرداخت و نسبت به 
آزادسازی قیمت ها اقدام شود، هزینه ها هم برای مردم و هم دولت پایین می آید. دولت 
به جای هزینه برای تهیه و توزیع کالا، تنها نسبت به شناسایی خانوارهایی که نیاز به 

یارانه دارند اقدام کرده و هر ماه یارانه ای را به حساب سرپرست خانوار واریز می کند. 
مصرف کنندگان نیز قدرت انتخاب خواهند داشت تا با این پول چه کالایی را خریداری 
کنند. افزون بر این، شأن آن ها نیز بیشتر حفظ شده و نیازی نیست برای دریافت کالا 
در صف بایستند یا به مراکز توزیع و فروشگاه های منتخب، کالابرگ ارائه کنند. این 
دقیقاً همان کارکرد پول است. کاش یک بار این پول لعنتی را جدی گرفته و با اتکا 
به آن، سیاست های بازتوزیع درآمدی را پی بگیریم، نه با توزیع کالا، برگشتن به نظام 
کوپنی، سرکوب قیمت ارز، برق بنزین و…. یک بار برای همیشه باید شاهد قاطعیت 
در تصمیم گیری اقتصادی باشیم و به بهانه محبوبیت های مقطعی و حفظ منافع 
کوتاه مدت، چشم بر صلاح بلندمدت نبندیم. گفته می شود دولت هایی که برای بار 
دوم بر سر کار می آیند، از آنجا که دیگر دغدغه انتخابات را ندارند، با شهامت بیشتری 

تصمیم می گیرند؛ امید است که دولت دوازدهم نیز این گونه باشد.

قاطعیت در سیاستگذاری اقتصادی، یک بار برای همیشه

اینپوللعنتیبهچهکاریمیآید؟
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 بهتاش فریبا :

نفرات اصلی استقلال باید حفظ شوند
 پرونده پرپیچِ پروپیچ

فرصت 14 روزه استقلال برای حذف نشدن از آسیا

برخی ها به آن چیزی که می خواستند رسیدند

حسینی: شفاف سازی فقط برای پرسپولیس است؟
کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس گفت: تیم های دیگر خیلی راحت بازیکن می خرند و 

نمی دانم چرا درباره آنها شفاف سازی نمی شود؟
 سیدجلال حسینی در خصوص دور جدید تمرینات تیم پرسپولیس گفت:چند 
روزی است که تمرینات خودمان را زیر نظر آقای باقری آغاز کردیم و امیدوار هستیم 
بتوانیم امسال هم عملکرد خوبی داشته باشیم اما کار سخت است و می بینیم که هر 
سال لیگ سخت تر از سال قبل می شود. مطمئن هستم امسال لیگ بسیار سختی در 
پیش خواهیم داشت اما ما برای جنگیدن تا لحظه آخر تلاش خواهیم کرد هر چند که 

مشکلاتی وجود دارد که این مسائل کار ما را سخت خواهد کرد.
وی در پاسخ به این سؤال که منظورت از مشکلات به وجود آمده چیست، افزود: نیاز 
به گفتن من نیست چرا که همه می بینند چه مشکلاتی برای ما درست می کنند و هر بار 
هم این مشکلات به شکل متفاوتی به وجود می آید. متاسفانه خیلی ها به دنبال ضربه 
زدن به پرسپولیس هستند و می بینیم خیلی راحت این کار را انجام می دهند. در این 
شرایط فقط پرسپولیس است که ضرر می کند اما می بینیم تیم های دیگر خیلی راحت در 
زمینه نقل و انتقال  بازیکن کار می کنند و مشکل و محدودیتی هم ندارند.برای من جالب 
و حتی عجیب است که چرا باید اینمشکلات فقط برای پرسپولیس باشد و چرا سایر 
تیم ها چنین مشکلاتی ندارند؟در باشگاه پرسپولیس همه تلاش می کنند تا کارها خوب 
پیش برود اما اگر سکوت می کنیم دلیلی ندارد که برخی ها در تیم های دیگر هر کاری 
می خواهند انجام دهند و هر صحبتی مطرح کنند. مطمئن باشید ما هم به وقتش حرف 
می زنیم و خیلی چیزها را می گوییم تا همه هواداران متوجه شوند مشکلات از کجاست.

کاپیتان تیم پرسپولیس ادامه داد: آقایان خیلی صریح حرف از شفاف سازی مالی 
برای پرسپولیس می زنند اما چرا این شفاف سازی درباره سایر تیم ها انجام نمی شود؟ 
مگر می شود یک بام و دو هوا؟ سایر تیم ها خیلی راحت بازیکن می خرند و می فروشند 
اما کسی ککش نمی گزد اما تا پرسپولیس می خواهد قدمی بردارد هزار حرف و حدیث 
درست می شود. مگر می شود در این شرایط راحت کار کرد؟ چرا درباره این تیم ها 
شفاف سازی صورت نمی گیرد؟ متاسفانه همه فشارها روی پرسپولیس وجود دارد و 
در این میان فقط ما هستیم که ضرر می کنیم. اگر سکوت می کنیم آقایان فکر نکنند 

هرکاری که دلشان می خواهد می توانند انجام دهند.
حسینی در ادامه گفت وگو با خبرگزاری فارس، اظهار داشت: تا همین چند ماه 
پیش شاهد بودیم که پیشکسوتان برخی تیم ها هر روز مصاحبه می کردند و هر چه 
می خواستند می گفتند اما الان می بینیم آنها روزه سکوت گرفته اند و حرف نمی زنند. 
به نظر می آید که الان خیلی خوشحال هستند و به آن چه که می خواستند، رسیدند. 
ما روزهای سختی را پشت سر گذاشتیم و مطمئنا روزهای سخت تری پیش رو خواهیم 
داشت اما در این شرایط فقط برای پرسپولیس حرف می زنند و نمی دانم چرا کسی به 
دنبال شفاف سازی در خصوص تیم های دیگر نیست؟ اگر بنا به حرف زدن باشد ما هم 

حرف های زیادی برای گفتن داریم که به وقتش آنها خواهیم گفت.

مدیر موسسه دارالاکرام شعبه قم  خبرداد

برگزاری مسابقه دوستانه فوتسال بین هنرمندان 
کشور و پیشکسوتان قم

مدیر موسسه دارالاکرام شعبه قم، از برگزاری مسابقه دوستانه فوتسال بین تیم های 
هنرمندان کشور و منتخب قم خبر داد.

منوچهر دهشیری با بیان اینکه به همت موسسه دارالاکرام شعبه قم و هم یاری موسسه 
فرهنگی - ورزشی رسانه گستر کریمه)س( و به مناسبت فرا رسیدن دهه کرامت، مسابقه 
دوستانه فوتسال بین تیم هنرمندان و منتخب پیشکسوتان قم برگزار می شود اظهار کرد: 
این مسابقه روز سه شنبه، 11 تیر ماه 1398 ساعت 18 در ورزشگاه دو هزار  نفری شهید 
حیدریان قم برگزار می شود.  وی افزود: این مسابقه خیریه با هدف جذب کمک های 
خیرین در جهت پیش برد فعالیت های موسسه خیریه دارالاکرام برگزار می شود و علاوه بر 
مسابقه فوتبال با اجرای برنامه های فرهنگی، هنری و نیز برگزاری مراسم گل ریزان همراه 
خواهد بود. این مسابقه به صورت مستقیم از شبکه استانی قم پخش می شود و حضور در 
ورزشگاه برای عموم مردم آزاد و رایگان است. مدیر شعبه قم موسسه دارالاکرام در تشریح 
فعالیت های این موسسه افزود: به برکت نظام مقدس جمهوری اسلامی، نهادینه شدن 
فرهنگ شیعه و روش و منش پیامبر گرامی اسلام)ص( و اهل بیت عصمت و طهارت)ع( 
در میان مردم ایران، به حمدالله، موسسات خیریه بسیاری در کشور مشغول به فعالیت 
هستند و هریک باری از دوش محرومان جامعه برداشته اند. البته برخی از این موسسات 
صرفا فعالیتی موازی دارند و نیاز مشخصی را هدف قرار نداده اند که این می تواند در 
روند کمک رسانی خلل وارد کند. لذا موسسسه دارالاکرام با مطالعه دقیق و نیازسنجی 
اجتماعی، کمک به توسعه علم و دانش، ارتقا و کمال فرهنگی، قشر محروم را هدف 
قرار داده است. وی افزود: به همین منظور دارالاکرام یک موسسه خیریه غیردولتی و 
غیر انتفاعی است که با اهدافی مانند ارائه بورسیه تحصیلی به کودکان فاقد سرپرست 
موثر و هدایت آنان در مسیرهای شغلی و کارآفرینی و نیز ایجاد فرهنگ مسئولیت پذیری 
اجتماعی در قبال این قشر از جامعه، در سال 1380 آغاز به کار کرده است و امروز 
با گذشت نزدیک به دو دهه از فعالیت خود، دارای 13 شعبه در سراسر کشور بوده که 
ستاد مرکزی آن در شهر تهران است و در پرتو مدد خداوند متعال و هم یاری خیرین تا به 
امروز دستاوردهای بسیاری در سراسر کشور داشته است. دهشیری با تاکید بر این که 
نخبه پروری و گسترش مهارت های کارآفرینی و اشتغال زایی در میان استعداد های برتر 
مددجویان از برنامه های کارکردی این موسسه است، افزود: در تمامی شعب موسسه 
دانش آموز  تحصیلی  هزینه های  پرداخت  و  بورسیه  اعطای  مانند  خدماتی  دارالاکرام 
مددجو از دوره ابتدایی تا تحصیلات عالی براساس ارزشیابی تحصیلی، برگزاری دوره های 
فرهنگی، ورزشی، هنری، مشاوره و روانشناسی، کمک به ارتقاء کیفیت تحصیل و بررسی 
و رفع نیازهای بهداشتی و درمانی دانش آموز و خانواده وی ارائه می شود و در همین مسیر، 
برای مددجویان پرونده های روانشناسی بالینی، تربیتی و آموزشی تشکیل می شود که بر 

اساس آن و نیز با نظارت مددکاران متخصص خدمات مددکاری اجتماعی ارائه می شود.

سهراب بختیاری زاده   :

سالهاست استقلال به شیوه خوبی اداره نمی شود 
پیشکسوت آبی پوشان گفت: منتظری با اخلاق ترین و از نظر فنی یکی از بهترین های 

استقلال بود و نباید حرمت او به عنوان کاپیتان تیم شکسته می شد.
اداره  خوبی  شیوه  به  استقلال  سالهاست  داشت:  اظهار  زاده   بختیاری  سهراب 

نمی شود و برخی از مدیران سالهای گذشته تا به حال باید پاسخگو باشند.
وی با اشاره به رفت و آمدهای زیادی که هر ساله در ابتدای فصل انجام می شود بیان 
داشت: کجای دنیا یک تیم بزرگ را می بینید که سالی هفت - هشت بازیکن بروند و 
هفت هشت بازیکن بیایند؟ نمی خواهم بد بین باشم و بگویم برخی ها تعمدا زمینه این 
تغییرات را ایجاد می کنند، اما خوشبینانه اش این است که شیوه مدیریت اشتباه است.
بختیاری زاده با اشاره به جدایی پژمان منتظری گفت: پژمان را همه فوتبال ایران 
می شناسند. مگر در هر نسل فوتبال چند بازیکن مثل پژمان می آیند و می روند؟ او از نظر 
فنی و اخلاقی بهترین است و باعث تعجب است که می گویند جواب تلفن نمی دهد. 

ببینید چه بلایی سر پژمان آمده که حتی حاضر نیست جواب تلفن بدهد.
پیشکسوت آبی پوشان تصریح کرد: قرارداد پژمان باید قبل از اتمام فصل تمدید می 
شد نه اینکه اصلًا به او زنگ نزنند تا صدایش در بیاید و بعد بخواهند از او دلجویی کنند. 
آنها حرمت و قداست کاپیتان تیم شان را شکستند و بعد خواستند شرایط را درست کنند 
که نشد. بختیاری زاده گفت: فقط می توانم بگویم متاسفم برای تیمی که نمی تواند 

بازیکن با اخلاقی مثل پژمان را حفظ کند.

شوک جدید به فوتبال ایران؛

ممنوعیت فعالیت نقل و انتقالاتی 14 تیم 
لیگ برتری

 فدراسیون فوتبال با اعلام کمیته وضعیت بازیکنان ممنوعیت ثبت قراردادهای 1۴ 
باشگاه لیگ برتری ، باشگاه های دسته های پایین تر همچنین لیگ برتر فوتسال را اعلام 
کرد. به گزارش سایت فدراسیون فوتبال، بنا بر اعلام کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و 
ابلاغ صورت گرفته به هیات های فوتبال استان ها در سراسر کشور 1۴ باشگاه لیگ 
برتری به همراه ۴9 باشگاه از دسته های اول، دوم و سوم همچنین ۶ باشگاه لیگ برتر 
فوتسال تا پیش از تسویه بدهی های قطعی خود در این کمیته حق ثبت قرارداد در فصل 
نقل و انتقالات را نخواهند داشت. بر اساس ابلاغ صورت گرفته ثبت هرگونه قرارداد 
استخدام بازیکن، کادر فنی، کادر پزشکی پیش از تسویه کامل دیون باشگاه و اعلام 
گواهی توسط کمیته وضعیت امکان پذیر نخواهد بود. فهرست باشگاه های بدهکار بر 
اساس اعلام کمیته وضعیت در لیگ برتر فوتبال به این شرح می باشد؛ استقلال تهران، 
پرسپولیس، ماشین سازی، تراکتور تبریز، پدیده شهر خودرو، سایپا، فولاد خوزستان، 
صنعت نفت آبادان، پیکان تهران، نساجی مازندران، پارس جنوبی جم، نفت مسجد 

سلیمان، گل گهر سیرجان،شاهین شهرداری بوشهر.

ورزشی

به بهانه دیدار آرژانتین و برزیل در نیمه نهایی کوپا آمریکا؛

آرژانتین دست به دعا برای معجزه آنی »مسی« مقابل سلسائو
تمام آرژانتین برای بیش از یک دهه در انتظار این بوده اند 
تا »لیونل مسی« فوق ستاره دنیای فوتبال، با عصای جادویی 
اش، آلبی سلسته را به یک افتخار بین المللی بزرگ برساند و 
نیمه نهایی کوپا آمریکا مقابل برزیل، یک کشور را برای دیدن 

این معجزه آنی دست به دعا کرده است.
اما زمانی که یک کشور بیشتر از هر زمان دیگری به پنج بار 
برنده توپ طلا نیاز دارد، مسی از تکرار شاهکارهای »دیگو 
مارادونا« در سال 198۶ ناکام می ماند؛ مارادونایی که به اعتقاد 
بسیاری تک و تنها جام قهرمانی جهان را به بوینس آیرس برد.
در حقیقت، مسی در هر چهار باری که برای بردن یک جام 
معتبر بین المللی پیراهن آرژانتین را بر تن کرده است )جام 
جهانی ۲01۴، کوپا آمریکا ۲00۷، ۲01۵ و ۲01۶(، شکست 

خورده است.
تکرار  در  ناتوانی  دلیل  به  غالباً  مسی  رویدادها  این  در 
عملکردهای شگفت انگیزش در پیراهن آبی اناری ها در زمان 
پوشیدن پیراهن آبی آسمانی های آمریکای جنوبی، مورد 

انتقاد قرار گرفته است.
و حالا، در آستانه نیمه نهایی جذاب و بی نهایت هیجان انگیز 
کوپا آمریکا مقابل برزیلِ میزبان در برلو هوریزونته، آرژانتین 

یکپارچه در انتظار معجزه مسی است.
نسخه آنلاین روزنامه اوله آرژانتین پس از پیروزی ۲ بر صفر 
آلبی سلسته مقابل ونزوئلا و قطعی شدن صعود این تیم به 
نیمه نهایی، با انتشار پستی فریاد کشید: مسی در این بازی 

باید از لاکش بیرون بیاید.
نکته طنز ماجرا این است که در تورنمنت سال جاری، در 
اگر  به روز پیشرفت داشته،  آرژانتین روز  حالی که عملکرد 
نگوییم هیچ، می توان گفت که تاثیر مسی کمتر و کمتر شده 

است.
آرژانتینی ها در شکست مقابل کلمبیا در بازی افتتاحیه 
کاملًا مستاصل بودند و برای گرفتن تک امتیاز از بازی دوم 

خود مقابل پاراگوئه دست به دامن پنالتی مسی شدند.

اما در پیروزی ۲ بر صفر مقابل قطر و برد ونزوئلا با همین 
نتیجه که به ترتیب جواز صعود آنها به یک چهارم و نیمه نهایی 
را امضا کرد، مسی به شکلی فزاینده به عنصر فرعی آلبی 

سلسته بدل شده بود.
او پس از پیروزی مقابل ونزوئلا با اذعان به این موضوع اظهار 
داشت: در بهترین فرم خودم نیستم و آن طور که امیدوارم بودم 

بازی نمی کنم؛ این بهترین کوپا آمریکایی من نیست.
با این وجود، »تیاگو سیلوا« دفاع آخر سلسائو نسبت به این 
اقرار متقاعد نشد و اظهار داشت: از نظر من مسی بهترین 
بازیکن تاریخ است، بهترین بازیکنی که تاکنون دیده ام؛ بازی 

کردن مقابل او موهبتی است که نصیب هر کسی نمی شود.

در واقع این اظهارات از زبان کسی گفته شده که کشورش 
زادگاه افسانه هایی همچون »پله »»گارینکا«، »سوکراتوس«، 

»رونالدو« و »رونالدینیو« است.
مسی در جریان کوپا آمریکای سال جاری 3۲ ساله شد و 
اگرچه به نظر نمی رسد که به بازنشستگی نزدیک شده باشد 

اما فاصله چندانی هم با این اتفاق ندارد!
بازی او به مرور تغییر کرده و مرد آرژانتینی دیگر مثل قدیم یا 
به اندازه قدیم حرکات انفرادی و تک و تنها به قلب دفاع حریف 
زدن را انجام نمی دهد؛ در عوض بیشتر عمقی بازی می کند، 
بیشتر پاس می دهد و فرارهایش را گزینش می کند؛ علاوه 
بر این او نسبت به گذشته بیشتر استراحت می کند به طوری 

که پس از جام جهانی ۲018 روسیه بعد از هشت ماه به تیم 
ملی بازگشت و تنها در پیروزی 3 بر یک مقابل ونزوئلا در بازی 

دوستانه ماه مارس حضور پیدا کرد.
با این وجود، او این روزها بیشتر از یک ستاره برای تیمش 
است؛ در حقیقت او از یک ستاره صرف، به یک رهبر و کاپیتان 
تغییر وضعیت داده و این موضوع چه در باشگاه و چه در تیم 

ملی یکسان است.
کاپیتان آلبی سلسته در جریان فصل فوتبال باشگاهی، 
برای دفاع از »فیلیپه کوتینیو« در برابر انتقادها، پیشقدم شد 
و همین کار را در دفاع از »ارنستو والورده« سرمربی تحت فشار 
آبی اناری ها پس از حذف از لیگ قهرمانان و از دست دادن 

جام حذفی اسپانیا انجام داد.
با این وجود، در حالی که او و آرژانتین در فاز هجومی هیچ 
چیز قابل عرضه و سرگرم کننده ای در چنته ندارند، مسی 
فرصت را برای تحسین تلاش خط دفاعی تیمش غنیمت 
شمرد و تاکید کرد: از لحاظ دفاعی هیچ مشکلی نداریم و تیم 

در تمامی صحنه ها مستحکم بود.
این در حالی است که »لیونل اسکالونی« سرمربی آلبی 
سلسته در تمجید از مسی به این جمله کوتاه کفایت کرد: 

مسی همیشه مسی و بهترین است.
این موضوع  پیرامون  تورنمنت، بحث اصلی  آغاز  از  پیش 
پازل گمشده  تواند  آیا مسی سرانجام می  که  می چرخید 
صندوقچه افتخارات شگفت انگیزش را پیدا کند یا نه: یک 

جام بین المللی.
مسی با کاتالان ها چهار بار لیگ قهرمانان را فتح کرده است، 
10 بار جام لالیگا را بالای سر برده و کوپا دل ری را نیز ۶ بار 
تصاحب کرده است اما با پیراهن آرژانتین هیچ خبری از جام 
نیست؛ تیمی که از سال 1993 موفق به بردن هیچ افتخاری 

نشده است.
و حالا نیمه نهایی مقابل برزیل در بِلو هورزونته به نظر پس از 

سال ها انتظار بهترین فرصت برای مسی است.

 مربی پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: صحبت های سرمربی جدید استقلال 
در خصوص اینکه قول قهرمانی نداده، عاقلانه بود اما نمی شود در مورد آینده 

فنی این تیم پیش بینی درستی داشت.
بهتاش فریبا با اشاره به حضور آندره استراماچونی در راس کادر فنی استقلال 
گفت: فکر می کنم او یک مربی خوب و کاربلد باشد، چرا که قول قهرمانی نداد و 
این نشان داد او عاقلانه فکر می کند اگرچه به دنبال این است و تأکید داشت که 
تیم را بهتر از گذشته خواهد کرد، امیدواریم چنین اتفاقی رخ دهد اما هیچ عقل 
سلیمی قبل از شروع لیگ، قول قهرمانی نمی دهد و استراماچونی بهترین کار 
را کرد که قول قهرمانی نداد زیرا برخی ها برای آنکه نزد هواداران محبوبیت پیدا 

کنند، در گذشته قول هایی دادند که نتوانستند آن را عملی کنند.
فریبا بیان کرد: مجموعه استقلال باید به کمک کادر فنی بیاید تا همه چیز 
مهیای یک فصل خوب برای استقلال باشد، باید در جذب بازیکن، عملکرد قابل 
قبولی داشته باشیم تا بتوانیم با ترکیبی از بازیکنان باتجربه و جوان، یک استقلال 
پرنشاط را راهی لیگ نوزدهم کنیم. مدیران استقلال باید قبل از هر چیز، به فکر 
حفظ نفرات فصل گذشته باشند تا بتوانند اسکلت تیم را حفظ کرده و با اضافه 

کردن چند بازیکن جوان، بر قدرت و کارآیی تیم بیفزایند.
مربی پیشین تیم فوتبال استقلال با ابراز رضایت از تمدید قرارداد چند بازیکن 
را  قرارداد خود  وریا غفوری،  و  افزود: خوشحالم که حسین حسینی  قدیمی 
با آبی پوشان تمدید کردند و قرار است ظرف یکی دو روز آینده روزبه چشمی و 
علی کریمی هم چنین کاری را انجام دهند. اگر این اتفاق بیفتد، استقلال تقریباً 
ترکیب فصل گذشته خود را حفظ کرده و این یک پوئن مثبت برای آبی پوشان 

خواهد بود.
وی در مورد نفرات جدیدی که به تازگی به استقلال پیوسته اند، گفت: اگر 
بخواهیم به این موضوع عمیق نگاه کنیم، بازی کردن در تیم های بزرگ برای 
بازیکنان جدید، سخت خواهد بود. در گذشته هم بازیکنانی در تیم های خود 
بسیار موفق بودند اما وقتی به پرسپولیس یا استقلال پیوستند، شرایط گذاشته 
را نداشته و نتوانستند عملکرد خوبی داشته باشند، بنابراین بازیکنانی مانند 
دشتی، یزدانی، ریگی و دیگران باید بدانند که به چه تیمی آمده اند، تلاش کنند 

و از تجربیات بازیکنان قدیمی استفاده کرده تا بتوانند در طول فصل عملکرد 
قابل قبولی داشته باشند. فریبا در خصوص حضور پیروز قربانی در کادر فنی 
استراماچونی و خداحافظی زودهنگام او تصریح کرد: زمانی که کمیته فنی وجود 
داشت و ما در آن حضور داشتیم، قرار بود یک مربی ایرانی به کادر فنی سرمربی 
جدید اضافه شود. با رحمان رضایی مخالفت شد زیرا او در تیم پرسپولیس بازی 
کرده بود و این می توانست برای استقلال دردسرساز شود ضمن اینکه هواداران 
هم رحمان را نمی پذیرفتند چون در تیم رقیبشان بازی کرده بود اما در خصوص 
پیروز، شنیدم که قرار بوده یک آنالیزور ایرانی به جمع کادر فنی اضافه شود نه 
یک مربی؛ بنابراین این موضوع باعث شد تا پیروز از جمع کادر فنی جدا شود 
اما امیدوارم برای ارتباط هر چه بهتر بازیکنان با سرمربی و دیگر اعضای تیم، یک 
دستیار ایرانی به کادر فنی آبی پوشان اضافه شود تا او بتواند یک ارتباط خوب بین 

بازیکنان و سرمربی برقرار کند.
*الان صحبت درباره آینده استقلال خنده دار است

مربی پیشین تیم فوتبال استقلال در پاسخ به این سوال که با استراماچونی، 
آینده استقلال را روشن پیش بینی می کنید یا خیر؟ خاطرنشان کرد: خنده دار 
است که اگر بخواهیم از الان درباره آینده استقلال صحبت کنیم هنوز کاری از 
استراماچونی ندیدیم، باید منتظر بمانیم و بعداً توانایی های او را قضاوت کنیم البته 
او می تواند با داشته هایش موفق باشد. فصل گذشته هم سرمربی تیم اشتباهاتی 
داشت و بازیکنانی را کنار گذاشت که در ابتدا و انتهای فصل، عصای دست تیم 
بودند. بازیکنانی مثل روح الله باقری و مرتضی تبریزی که در ابتدای فصل برای 
تیم شفر گلزنی می کردند اما با آمدن نیومایر و الحاجی گرو، به یکباره کنار گذاشته 
شدند و هیچ کس متوجه این حرکت نشد اما در پایان فصل و با رفتن شفر، دیدیم 
که آنها دوباره بازگشتی پرفروغ داشتند و توانستند برای استقلال گلزنی کنند 
بنابراین انتظار داریم که استراماچونی از این بازیکنان به بهترین نوع استفاده کند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: هواداران استقلال باید هوشیار و صبور باشند، 
اجازه دهند استراماچونی کارش را شروع کند، آرامش را به تیم او بدهند، زیرا او 
شناخت خوبی از فوتبال ایران ندارد بنابراین حمایت آنها می تواند در روند موفقیت 
استقلال، بسیار تأثیرگذار بوده و سرمربی جدید آبی پوشان را به آینده امیدوار کند.

گزارش از آرمان صالحی

دستمزد  پرداخت  نحوه  روزها  این  که  حالی  در   
فوتبالیست ها و مربیان خارجی به یکی از معضلات تیم ها 
تبدیل شده، عدم پرداخت قرارداد یکی از بازیکنان استقلال 

ممکن است باعث حذف این تیم از آسیا شود.
باشگاه  به  نامه ای  می  تاریخ 13  در  فیفا  پیش  چندی 
استقلال ارسال کرد که در آن تاکید شده است آبی ها تنها 
را  پروپیچ  تا طلب 3۶0 هزار دلاری  دارند  ماه فرصت  دو 
پرداخت کنند. یعنی استقلال فقط 1۴ روز دیگر وقت دارد 
تا بتواند از محرومیت از پنجره نقل و انتقالات رهایی یابد. 

این بازیکن حدود یک سال پیش از باشگاه استقلال شکایت کرده بود که مدیران باشگاه با این بازیکن 
توافق هایی برای نحوه پرداخت مطالباتش انجام دادند، اما بعد از گذشت تقریباً یک سال از این ماجرا 

هنوز طلب پروپیچ پرداخت نشده است.
پروپیچ کیست؟

موضوع پروپیچ، بازیکن کروات پیشین استقلال، این روزها به یک کلاف سردرگم تبدیل شده است. این 
بازیکن بلندقامت با موهای بلند در زمان پرویز مظلومی در لیگ پانزدهم با قراردادی دو ساله به استقلال 
پیوست. بهرام امیری و علی نظری جویباری مسئول نقل و انتقالات آن سال استقلال بودند. پس از پایان 
فصل، علیرضا منصوریان این بازیکن را به همراه بازیکنانی مانند آرش برهانی، حنیف عمران زاده و میلاد 
فخرالدینی در لیست خروج قرار داد. پروپیچ با توجه به نامه قرار گرفتن اسمش در لیست خروج، ایران را 

ترک کرد.
کلاف سر در گم

پروپیچ آن زمان طلب 30 هزار دلاری برای یک سال حضورش داشت. حالا نحوه انتقال پول به حساب 
پروپیچ نیز مهم است زیرا با وجود تحریم ها انتقال پول به حساب خارجی ها کمی مشکل است یعنی 

همان مشکلی که مسئولان فدراسیون برای پرداخت طلب کی روش داشتند.
دانشگر گره استقلال را باز می کند؟

در شرایطی که باشگاه استقلال این روزها برای پرداخت مطالبات شفر و پروپیچ دچار مشکل است و 
همچنین حفظ بازیکنی مثل پاتوسی کار را برای مسئولان استقلال سخت کرده، شاید انتقال دانشگر و 

دریافت مبلغ رضایتنامه این بازیکن بتواند این مشکلات را برای استقلال تا حدودی حل کند.

مارک ویلموتس، سرمربی تیم ملی ایران در گفتگویی با رسانه 
بلژیکی، درباره شرایط حضورش در ایران و بدست گرفتن سکان 

هدایت تیم ملی گفتگو کرده است.
مارک ویلموتس، سرمربی بلژیکی تیم ملی که مدتی است سکان 
هدایت تیم ملی را از کارلوس کی روش تحویل گرفته و تا کنون در 
دو بازی دوستانه توانسته تیم جدیدش را محک بزند در گفتگو با 
رسانه بلژیکی لو سواغ درباره شرایط ایران و تیم ملی صحبت کرد 
که برگردان آن را در ادامه می خوانید. ویلموتس در این مصاحبه 
دیدی که در این مدت نسبت به ایران و جامعه ایرانی بدست آورده 
را با مخاطب بلژیکی در میان می گذارد و درباره شرایط تیم ملی، 
لژیونرهای ایرانی شاغل در اروپا، دستیارانش در تیم ملی و مسائل 

مختلف دیگر صحبت می کند.
* چرا ایران را به عنوان یک چالش جدید انتخاب کردید؟

تا حالا هیچوقت ندیده بودم این تعداد نفرات برای تماس گرفتن 
با من اینقدر تلاش کنند. تحقیق کردم و متوجه شدم که فدراسیون 
فوتبال ایران وقتی یک مربی استخدام می کند نگاهش به همکاری 
با او بلندمدت است. همین برایم جذاب بود. بعد از یک نظرسنجی 
برایم گفتند که در آن از ایرانی ها پرسیده بودند دوست دارند کدام 
مربی سرمربی تیم ملی کشورشان بشود. در آن نظرسنجی چند 
نام مختلف بود از جمله خوزه پکرمن و من. من با بدست آوردن 
هفتاد درصد آرا در آن نظرسنجی اول شده بودم. برای همین با 
خودم فکر کردم که در ایران از من استقبال خوبی خواهد شد. من 
سی سال در اروپا کار کرده ام و فوتبال اروپا را می شناسم ولی در 
آسیا هیچ تجربه ای نداشتم. برای همین این برایم یک تجربه جدید 
بود. من فرهنگ جدیدی را کشف خواهم کرد و با کشور دیگری 
آشنا خواهم شد. مگر کار کردن به عنوان سرمربی بهترین تیم 
آسیا خوش شانسی نیست؟ در ضمن ایران تیم خوبی است. مربی 
پیش از من، کارلوس کی روش کارش را عالی انجام داده و میراث 

خوبی برای من به یادگار گذاشته.
* در نهایت چه چیزی باعث شد به تصمیم نهایی برسید؟

می خواستم به ایران بروم، زیرساختها را از نزدیک ببینم و ببینم 
حس و حالم از آن کشور چیست. من دهکده  المپیک و استادیوم 
را دیدم. یک محوطه 1۵هکتاری که همه زیرساختها را در خود 
جمع کرده. شرایط کاری خوبی که آنجا دیدم من را متقاعد کرد. به 
من یک قرارداد خیلی خوب پیشنهاد شد و من با کشوری مواجه 
شدم که به من لبخند می زد و به من خوشامد می گفت. حداقل در 
تهران که اوضاع از این قرار بود. وضعیت با کلیشه هایی که از ایران 
به تصویر کشیده می شود خیلی متفاوت بود. قرارداد من سه سال 
و نیمه است و من باید ایران را به جام جهانی برسانم. در صورت 

صعود ایران، قرارداد من تمدید خواهد شد.
* از شرایط ژئوپولتیکی نمی ترسید؟

نه. ایران نه کشور خطرناکی است و نه در جنگ است. با اینکه 
تحریم ها ایران را آزار می دهد و ارزش پول ملی ایران را کاهش داده 
ولی من آنجا احساس ناامنی نکردم. من اهل سیاست نیستم. 
حتی اگر جنگی در بگیرد، فوتبال همچنان وجود خواهد داشت.

 در صورتی که درگیری مسلحانه اتفاق بیفتد در قرارداد شما بند 
فسخ وجود دارد؟

نه. همینطور که می دانید سوریه حتی با اینکه در جنگ است 
ولی هنوز فوتبال بازی می کند. برای میزبانی از بازی های تیم 
ملی همیشه جایی وجود خواهد داشت. ولی ما هنوز به آنجا 

نرسیده ایم.
و  پیروزی 0-5(   ( مقابل سوریه  بازی دوستانه شما  دو   *

کره جنوبی )تساوی 1-1( چطور بود؟
تمام  داشتم.  وقت  هفته  یک  فقط  تیم  آماده سازی  برای  من 
بازی های ایران در جام ملتهای آسیا و جام جهانی را تماشا کرده 
بودم. یکی دو تغییر در تیم دادم که مهمترین آنها تغییر پست 

کاپیتان بود. احسان حاج صفی از سمت چپ زمین به عقب تر 
برگشت و در هافبک بازی کرد. آنها من را استخدام کرده اند که به 
تیم ملی ایران سبک بازی و فلسفه فوتبالی تهاجمی تری بدهم. 
من به چشم خود دیدم که در تیم ملی ایران قابلیت های تکنیکی 
و تهاجمی خارق العاده ای وجود دارد. ما یازده سال بود سوریه را 
نبرده بودیم و در مقابل کره هم شانزده شوت به سمت چارچوب 
حریف داشتیم. در سیستم من، ما به مدافعینی  هم نیاز داریم 
که بتوانند سیستم نفر مقابل نفر را پیاده کنند. بازیکنان من در 
آن بازی ها موفق شدند این کار را انجام دهند چون از نظر بدنی و 
سرعت توانمند بودند. دروازه بان من، علیرضا بیرانوند که سنگربان 
پرسپولیس است یک هیولای واقعی است. تیم ملی ایران، تیم 
منظمی است. آنها به پرچم شان عشق می ورزند و برای وطن شان 

بازی می کنند. تیم ملی برای آنها خیلی باارزش است.
 *باید در تهران زندگی کنید؟

نه، باید زیاد سفر کنم. من ماه جولای برمی گردم تا بازی های تیم 
ملی زیر ۲3سال را ببینم. بعد برای شرکت در قرعه کشی به دوحه 
خواهم رفت. از این گذشته باید خیلی به اروپا سفر کنم چون 18 
نفر از بازیکنان تیم ملی ایران در اروپا بازی می کنند. من از ماه 
آگوست به تمام باشگاه ها سرکشی می کنم تا ببینم بازیکنان تیم 

ملی در چه سیستم هایی در حال کارند.
 *دستیاران تان را چطور انتخاب می کنید؟

من کسانی را می خواستم که به اندازه خودم تجربه داشته باشند. 
من مانو فررا را تا حدودی می شناختم و به او فکر می کردم. برای کار 
در کشوری مثل ایران به کسی نیاز دارید که اهل سفر کردن باشد 
و سفر را دوست داشته باشد. او به طور ویژه وظیفه بررسی تیمهای 
حریف را به عهده خواهد داشت. من علاوه بر این وحید هاشمیان 
را به عنوان دستیار انتخاب کردم که سرمربی تیم زیر 1۷سال 
هامبورگ بوده. او مدرک مربی گری اش را مثل من در باشگاه کلن 

گرفته و در ایران همه دوستش دارند. هاشمیان مربی پرشوری 
است و می تواند دستورات من را به زبان فارسی به بازیکنان منتقل 
کند بدون اینکه لازم باشد حرفها ابتدا به انگلیسی برگردانده شود. 
برای مربی دروازه بانها لورن اسپینوسی را انتخاب کردم که با او در 
ساحل عاج کار کرده بودم. کوین مینی جوان را هم به عنوان مربی 
بدنسازی انتخاب کرده ام. او 3۲ساله است، به انگلیسی صحبت 
می کند و من او را می شناسم چون در باشگاه استاندارد با پسرانم 

همکار بوده است.

ایران خارق العاده است و به من لبخند می زند

ویلموتس: بیرانوند یک هیولای واقعی است!

ایتالیایی،  نشریه  یک  ادعای  طبق   
جدید  خرید  از  فردا  یوونتوس  باشگاه 

خود رونمایی می کند.
نشریه ایتالیایی »توتو اسپورت« خبر 
داد انتظار می رود ماتیس دلیخت فردا 
یوونتوس  به  رسمی  طور  به  )دوشنبه( 
که  است  حالی  در  این  شود،  ملحق 
با  دارد  نظر  در  ایتالیایی  باشگاه  این 
پیشنهادی ۶۷ میلیون یورویی به علاوه 
13 میلیون یورو پاداش های در نظر گرفته شده این مدافع 19 ساله را رسماً از آژاکس 

به خدمت بگیرد.
 باشگاه هایی همچون منچستریونایتد، بارسلونا و پاری سن ژرمن هم نسبت به جذب 
این مدافع هلندی علاقه مند هستند اما اکنون به نظر می رسد که یوونتوس دست برتر 

را نسبت به سایر رقبا در راه جذب دلیخت دارد. 
گفته می شود کاپیتان آژاکس به توافق شخصی با مدیران باشگاه یوونتوس برای عقد 
قراردادی پنج ساله رسیده است. ادوین فن درسار، مدیر ورزشی تیم فوتبال آژاکس 
بعد از حذف ناباورانه این تیم در مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان اروپا با دریافت گل 
دیرهنگام از تاتنهام، گفته بود که دلیخت در تابستان از آژاکس جدا می شود و مقصد 
بعدی او انگلیس یا اسپانیا خواهد بود اما به نظر می رسد پیشنهاد یوونتوس از سایر 
رقبایش بهتر بوده و همین مسیر دلیخت را به سوی ایتالیا تغییر داده است.ماتیس 

دلیخت دو فصل دیگر با آژاکس قرارداد دارد.

هوریزونته،  بلو  در  چهارشنبه  بامداد 
دیدار حساس برزیل و آرژانتین می تواند 
بهانه خوبی برای ملاقات نیمار و مسی 

باشد.
و  برزیل  موندودپورتیوو،  از  نقل  به 
آرژانتین در نیمه نهایی کوپا آمه ریکا و 
در ورزشگاه مینِیرائو بلوهوریزنته باید به 
مصاف هم بروند. دیداری که می تواند 

منجر به ملاقات نیمار و مسی شود.
نیمار با وجود مصدومیت در کنار سلسائو حضور دارد و مسی هم به عنوان کاپیتان 
آرژانتین در این بازی حساس حضور خواهد داشت. دیداری که توجه جهانیان را به 

خود معطوف خواهد کرد.
این احتمال بالاست که مسی و نیمار که دوستانی صمیمی هستند و حتی رفتن 
نیمار به پی اس جی هم باعث نشده تا این صمیمیت از بین برود، قبل یا بعد از بازی 
با یکدیگر دیدار کنند. در روزهایی که شایعه بازگشت نیمار به بارسا داغ پیگیری می 
شود، این ملاقات می تواند جذابیت های خود را داشته باشد و بسیاری از عکاسان 

منتظر شکار این لحظه هستند.
ملاقاتی که در آن بحث بازگشت نیمار قطعا مطرح خواهد شد هرچند این دو به 
همراه سوارز، گروه واتساپ مشترکی دارند و احتمالا در این مورد قبلا صحبت هایی 
داشته اند. مسی و نیمار تا پیش از شروع بازی دوست هستند و بدون شک با سوت 

داور، علایق شان متفاوت خواهد شد. 

باشگاه رئال مادرید برای رسیدن به هدفش 
در جذب پوگبا حاضر است ۲ تا 3 بازیکنش را 

در اختیار منچستریونایتد قرار دهد.
نشریه »تایمز« خبر داد باشگاه رئال مادرید 
برای عملی کردن هدف خود در راه جذب پل 
پوگبا، هافبک فرانسوی شیاطین سرخ قصد 
دارد خامس رودریگس را به همراه گرث بیل و 
شاید کیلور ناواس وارد این معامله کند تا بتواند 
هافبک فرانسوی منچستریونایتد را که 1۵0 

میلیون یورو رویش قیمت گذاری شده را به خدمت بگیرد.  
پوگبا که تا سال ۲0۲1 با منچستریونایتد قرارداد دارد و دستمزد سالیانه ای معادل 1۵ 
میلیون یورو از این باشگاه دریافت می کند، اخیراً از علاقه اش به ترک اولدترافورد به منظور 
کسب تجربه  و چالشی جدید سخن گفت. گفته می شود پوگبا هر کاری که بتواند انجام 

خواهد داد تا در این تابستان منچستریونایتد را ترک کند.
در سوی دیگر در حالی که آینده گرث بیل و کیلور ناواس در رئال مادرید در هاله ای از ابهام 
است، خامس پس از پایان دو فصل حضور قرضی اش در بایرن مونیخ از مدیران این باشگاه 
آلمانی خواست تا بند قطعی کردن قراردادش در ازای ۴۶ میلیون یورو را قطعی نکنند و حالا 

مورد توجه دو باشگاه ناپولی و اتلتیکومادرید قرار دارد.
»تایمز« در حالی مدعی احتمال معاوضه خامس و دو بازیکن دیگر رئال مادرید با پوگبا 
شده که نشریه »آس« خبر می دهد این هافبک کلمبیایی دوست دارد به ناپولی ملحق شود 

و به کارلو آنچلوتی قول پیوستن به وی در ناپولی را داده است.

یوونتوس فردا از دلیخت
 رونمایی می کند

 ملاقات احتمالی مسی و نیمار در 
بلوهوریزونته

رئال مادرید در پی معاوضه
 ۲،۳ بازیکن با پوگبا
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نخستین گام اروپا برای جبران بخشی از آسیب های بدعهدی آمریکا

اجرای اینستکس، لازم اما ناکافی

سازو کار ویژه مالی اروپا با ایران برای حفظ برجام سرانجام به تراکنش مالی رسید 
تا نخستین گام اروپا برای جبران بخشی از آسیب های بدعهدی آمریکا در توافق 

هسته ای با ایران عملیاتی شود. گامی لازم و نه کافی.
پس از ماه ها کش و قوس درباره اجرایی شدن سازوکار ویژه مالی اروپا با ایران، 
این برنامه روز گذشته با اعلام رسمی »هلگا اشمید« دیپلمات آلمانی و معاون فدریکا 
موگرینی مسؤول سیاست خارجی اتحادیه اروپا، نخستین تراکنش مالی خود را 
تجربه کرد. اشمید روز جمعه هفتم تیر ۹۸ در پیام توییتری و پس از پایان نشست 
کمیسیون مشترک برجام در وین نوشت: »اینستکس اکنون عملیاتی شده است. 
اولین معاملات در حال پردازش هستند و بیشتر کشورهای اروپایی به آن پیوسته اند. 

پیشرفت های خوبی در پروژه های اراک و فردو وجود دارد.«
* واکنش های داخلی و خارجی به آغاز اجرای اینستکس

آغاز عملیاتی شدن وعده ها اروپا در قبال ایران، واکنش هایی نیز به دنبال داشت. 
»سید عباس موسوی« سخنگوی وزارت امور خارجه درباره این سازوکار گفت: »اگر 
اینستکس مکانیسمی عادی و صوری باشد، قطعاً نمی پذیریم و در موعد مقرر، گام 
دوم را قاطعانه بر می داریم. باید ببینیم اینستکس چگونه کار خواهد کرد و چگونه 

عملیاتی خواهد شد و زمان آن هم برای ایران مهم است.«
»مجید تخت روانچی« نماینده دائم ایران در سازمان ملل هم شب گذشته به 
وقت نیویورک در گفت و گو با خبرنگاران رسانه های مختلف در نمایندگی ایران 
سازوکار مالی اروپا را ناکافی دانست و گفت: شخصاً معتقدم اینستکس در وضعیت 
فعلی، کافی نیست. این سازوکار بدون پول همچون ماشین بسیار زیبای بدون 

بنزین است.
»حشمت الله فلاحت« پیشه عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس در صفحه توییتر خود نوشت: »باید به اینستکس فرصت داد؛ ساز و کاری که 
اثر سیاسی آن برای گذر از دام افراطیون مهم تر از گشایش های اقتصادی آن است.«

»مصطفی کواکبیان« نماینده مجلس هم در زمینه اجرایی شدن اینستکس 
در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: »تداوم برجام با اروپا نباید صرفاً در قالب 
اینستکس و آن هم کالاهای غیر تحریمی و فقط در محدوده تجارت با اروپا خلاصه 

شود. بلکه باید فروش نفت و انواع تراکنش بانکی را نیز شامل شود.
همزمان با واکنش های اغلب محتاطانه با اینستکس در داخل ایران، اروپا و روسیه 
از آغاز به کار این سازوکار استقبال کردند. هفت کشور اروپایی شامل اتریش، بلژیک، 
فنلاند، هلند، اسلوونی، اسپانیا و سوئد با انتشار بیانیه مشترکی ضمن حمایت از 
توافق هسته ای تاکید کردند که با فرانسه، انگلیس و آلمان برای تسهیل تبادلات 

تجاری با ایران از طریق کانال های مالی از جمله اینستکس همکاری خواهند کرد.
معاون وزیر خارجه روسیه هم خواستار پیوستن مسکو به این سازوکار شد. 
»سرگئی ریابکوف« گفت: »مهم است که در کنار کشورهای پایه گذار این مکانیزم 
و همچنین برخی کشورهای اتحادیه اروپا که امکان آن را دارند و اکنون هفت کشور 
هستند امکان بهره گیری از این مکانیم برای دیگر کشورها هم فراهم آید که به آنها 

کشورهای ثالث می گویم.«
* تهدید ایران علت تعجیل اروپا

گرچه کشورهای اروپایی طرف برجام پس از موعد ۶۰ روزه ایران برای کاهش 
مجدد تعهدات برجامی با واکنش آنها مبنی بر عدم پذیرش هیچ گونه اولتیماتومی 
همراه بود اما آغاز اجرای اینستکس نشان می دهد اروپا اولتیماتوم ایران را جدی 

گرفته است.
زمزمه های ایجاد سازوکار مشخص به منظور حفظ برجام از همان روزهای 
بهار سال ۹۷ و همزمان با خروج »دونالد ترامپ« از توافق هسته ای با ایران به 
گوش می رسید. در یک سال گذشته بارها مقامات اروپایی برای راه اندازی چنین 
سازوکاری با نام های مختلف اعلام آمادگی کردند اما هم به دلیل عدم اراده کافی از 
سوی اروپا و هم دشوار شدن اجرای چنین تصمیمی به واسطه تحریم های گسترده 

آمریکا، این سازوکار به مرحله اجرا نمی رسید.
کاهش تعهدات برجامی ایران طی یک- دو ماه گذشته و تصمیم به ادامه گام 
به گام این کاهش از مهم ترین عوامل اجرایی شدن سازوکار ویژه مالی اروپا و ایران 
موسوم به اینستکس است. تحریم همه جانبه آمریکا شرایط را به گونه ای برای ایران 
پیش برده است که صبوری بیشتر برای ایران امکان پذیر نیست. شاید به همین 
دلیل است که عراقچی در نشست وین بارها بر لبریز شدن صبر ایران درباره پایبندی 

به تعهدات برجامی خود تاکید کرد.
معاون وزیر خارجه در کمیسیون مشترک برجام گفت: »صبر راهبردی ایران به 
پایان رسیده است و بیش از این تحمل نمی کنیم که جمهوری اسلامی ایران یک 
سویه و یک جانبه به این توافق عمل کند و آن را اجرا کند ولی دیگران به تعهدات 

خود عمل نکنند.«
سازوکاری که قرار است از یک سو ایران را پایبند حفظ برجام کند و از سوی 
دیگر سدی در برابر زیاده خواهی های رئیس جمهوری آمریکا باشد. به نظر می رسد 
مسوولیت اینستکس در برهه کنونی تنها سازوکار مالی صرف نیست بلکه نقش 
سنگ محک اروپا برای حفظ برجام و مقابله با زیاده خواهی آمریکا را هم بر عهده 

دارد.
* بدبینی به برجام و متعلقات آن

تعهد ایران به توافق خود در برجام به باور بسیاری از تحلیلگران برگ برنده 
جمهوری اسلامی در برابر نظام بین الملل است. اینکه اروپا با هر انگیزه ای در راه 
حفظ برجام از طوفان ترامپ تلاش می کند و تاجر تاخ سفید به راحتی گذشته 
نمی تواند اجماعی علیه ایران در جهان ایجاد کند، همه نتیجه مستقیم و ملموس 
پایبندی ایران به تعهدات برجامی خود است. روز شنبه »ترزا می« نخست وزیر 
پیشین انگلیس با یادآوری ضرورت حفظ برجام گفته است: »ما به همکاری با 
شرکای برجام ادامه می دهیم تا هر کاری که می توانیم برای نگه داشتن توافق 

هسته ای ایران انجام بدهیم. ما باور داریم که این توافق جهان را امن تر می کند.«
پیش از ترزا می هم مقامات مختلف اروپایی بر حفظ برجام و پایبندی بر آن 
تاکید کرده بودند اما واقعیت آن است که اروپا نه توان و نه تمایل ۱۰۰ درصدی برای 
ایستادن در برابر زیاده خواهی های آمریکا دارد بر همین اساس دستگاه دیپلماسی 
در تلاش است تا از این امکان محدود اروپا بهترین بهره برداری را برای کاستن از 
فشار تحریم ها انجام دهد. موضوعی که به نظر می رسد از سوی منتقدان همیشگی 

دولت خواسته یا ناخواسته دور مانده است.
از همان ساعات ابتدایی اعلام راه اندازی کانال مالی بین ایران و اروپا، مخالفان 
پای ثابت برجام و توافق های دیگر دولت درباره دستاوردهای این کانال ابراز تردید 
کردند. گرچه این گروه از منتقدان دولت پیش از این بارها بر عدم اجرایی شدن 
چنین سازوکاری تاکید کرده بودند اما اجرایی شدن اینستکس هم نتوانست بدبینی 

آنها به تلاش های دولت را تاحدودی رفع کند.
منتقدان از دولت می خواهند که در برداشتن گام های بعدی برای کاستن از 
تعهدات برجامی، اعتنایی به اجرای اینستکس نداشته باشد؛ این در حالی است که 
چنین رویکردی اتحادیه اروپا و حتی دیگر طرف های برجام را هم در برابر ایران 
قرار خواهد داد و دستگاه دیپلماسی با آگاهی از این موضوع، پروژه اینستکس را 

پیش می برد.
* اینستکس لازم اما ناکافی

مقامات ایرانی به ویژه دستگاه دیپلماسی با محق دانستن بخشی از نگرانی ها 
درباره آینده برجام به حداقل های امکانات اروپایی ها راضی نیستند و تلاش می کنند 
تا این سازوکار را گسترده کنند. دیپلمات های ارشد ایرانی پیش از این بارها تاکید 
کردند که سازوکار اینستکس یا هر نهاد دیگری زمانی می تواند از سوی ایران مورد 
استقبال قرار گیرد که متضمن منافع ایران و تامین کننده بخشی از نیازهای تجاری 
و اقتصادی جمهوری اسلامی ایران باشد. با چنین تاکیداتی به نظر می رسد ایران 
در ادامه گام بعدی کاهش تعهدات برجامی خود، نه چراغ قرمز و نه سبزی به اروپا 

نشان داده و با منطق و محتاطانه درباره اینستکس و آینده برجام گام بر می دارد.
 Instrument in Support of Trade مخفف عبارت INSTEX اینستکس یا
Exchanges به معنای »ابزار پشتیبانی مبادلات تجاری« است. اینستکس در 
پاریس و در چارچوب قوانین فرانسه ثبت شده است. غیر از فرانسه، آلمان و انگلیس 
نیز سهامداران اصلی آن هستند اما دیگر کشورهای اروپایی و کشورهای جهان از 
جمله چین و روسیه نیز می توانند وارد آن شوند. سرمایه اولیه این شرکت سه هزار 

یورو است که از سوی وزارت اقتصاد فرانسه تأمین شده است.

نکتـه

صفایی فراهانی با تاکید براینکه نباید از صندوق رای انتظار معجزه 
داشت، می گوید سالهاست کشور بر مبنای انتخاب بین بد و بدتر 
اداره می شود اما یکبار فکر نشد با بد و بدتر کشور عقب می رود و به 

سمت بهتر شدن برنمی گردد. این روش، پاسخگو نیست.
گوش هایمان را تیز می کنیم و به حرف های عابران خیابان، 
مسافران اتوبوس و مترو، رانندگان تاکسی و ... گوش می کنیم 
یک حرف بین  همه آنها مشترک است و آن گفتن از »مشکلات 
اقتصادی و معیشتی« است. در کنار این موضوعات گاهی هم پای 
اصلاح طلبی و اصولگرایی هم به میان می آید و بلافاصله جمله »همه 
سروته یک کرباسند« را می شنویم. اما سوال اینجاست که چطور 
شد که برای مردم جناح بندی های سیاسی دیگر یک معنا توصیف 
می شوند؟و سوال مهمتر اینکه در این فاصله نزدیک به ۹ ماه مانده 
تا انتخابات مجلس یازدهم جریان های سیاسی چه گونه می خواهند 

اعتماد مردم را جلب کنند؟ 
محسن صفایی فراهانی از مدیران اصلاح طلبی است که بسیاری 
اذعان به کاربلدی او در مدیریت دارند، او وقتی پای مسائل و 
مشکلات کشور به میان بیاید پتک به دست نمی گیرد که بر سر 
اصولگرایان و جریان رقیب بکوبد بلکه تاکید دارد باید مشکلات را 
ریشه ای بررسی کرد نه آنکه پشت عناوین اصولگرایی و اصلاح 

طلبی پنهانشان کرد.
او که با خبرآنلاین گفتگو می کرد، از نظارت استصوابی شورای 
نگهبان هم تلویحا گلایه کرد و تاکید داشت که یک سر ناکارآمدی 
مجلس را باید در این نوع نظارت ها دید. شاه بیت اظهارات او اما 
شاید این جمله باشد که گفت: »سال هاست کشور بر مبنای انتخاب 
بین بد و بدتر اداره می شود!! اما یکبار فکر نشد با بد و بدتر کشور 
عقب می رود و به سمت بهتر شدن برنمی گردد. این روش، پاسخگو 

نیست.«
وقتی پای انتخابات ۹۸ به میان می آید می گوید اگر شرایط 
تغییر نکند حاضر نیستم بین بد و بدتر انتخاب کنم. آنچه در ادامه 

می خوانید مشروح این گفت وگوست:

مشکل امروز کشور 
نه اصولگرایی است نه اصلاح طلبی

* آقای صفایی فراهانی! به انتخابات ۹۸ و مجلس یازدهم 
نزدیک می شویم. باز هم اصلاح طلبان و اصولگراها کاسه 
چه کنم چه کنم به دست گرفتند تا ببینید چطور می توانند 
حامیانشان را راضی کنند که به پای صندوق رای بیایند و 
یک مشارکت سیاسی را رقم بزنند. چرا این تردیدها ایجاد 
می شود؟ چرا جریانات سیاسی انقدر نسبت به سبد رای 

شان دچار تردید می شوند؟
ما همان چیزی را که می کاریم درو می کنیم؛ نمی توانیم توقع 
داشته باشیم از نکاشته هایمان محصول خوبی حاصل گردد ! چهل 
سال از عمر جمهوری اسلامی گذشته یعنی در حقیقت ۴۰ سال 
از عمر جمهوریت در ایران گذشته و تجربه بسیار زیادی در کشور 
انباشت شده است؛ بایستی از صاحبان این تجربیات استفاده می شد 
و بشود که این مغفول مانده است! در ابتدا باید به ریشه هایِ )به قول 
شما( کاسه چه کنمی که امروز در دست دارند، توجه نمایید در 
صحبتی که رهبری با اساتید دانشگاه ها در ماه رمضان داشتند، به 
پایین بودن بهره وری اشاره کردند و توقع داشتند که دانشگاهیان به 
این مسائل بپردازند. باید علت این مسائل را کمی باز نمود و بررسی 
شود که دلیل آنها چیست؟امروز با بیماری های مزمن متعددی از 
جمله کسری بودجه، تورم دورقمی، پایین آمدن ارزش پول ملی؛ 
نظام بهره وری  نزدیک به ۴۰ سال است که یا رشد منفی  و یا 
نزدیک به صفر دارد؛ مصرف انرژی در کشور بسیار بالا است و بیش 
از ۸۰ میلیارد دلار در سال یارانه پنهان انرژی است، راندمان بهره 
وری از آب ۳۰ درصد است، شبکه برق کشور دو برابر متوسط 
جهانی انرژی را هدر می دهد! این نکته به مصرف مردم اصلا ربطی 
ندارد و یک بحث اقتصاد مهندسی در شبکه است. یعنی بیش از 
۲۰ درصد در شبکه  برق کشور اتلاف انرژی وجود دارد، که این دو 
برابر متوسط دنیا است! در شبکه ۸۰ هزار مگاواتی وجود حدود ۸ 
هزار مگاوات از انرژی آن، بیشتر از متوسط دنیا هدر می رود! فاز دو 
و سه پارس جنوبی را حدود ۲۰ سال پیش شرکت توتال ساخته 
است. اکنون ۲۰ سال گذشته ولی فازهای بعدی که اجرا کرده اند 
تماما از روی آن کپی کردند!! بیش از ۵۰ سال پیش اتومبیل پیکان 
در کشور شروع به تولید شد هنوز موتور پیکان را روی بسیاری از 
این ماشین های نصفه نیمه کاره ای که مونتاژ می کنند، می گذارند 
و به مردم عرضه می  شود.اگر به این مشکلات همه جانبه پرداخته 
نشود، که تجمیع آنها باعث شده تا بحران های مختلف خودنمایی 
 کنند، این مشکلات روز به روز سنگین تر می گردد! متاسفانه جای 
سازمان برنامه توانا برای پرداختن به این ناتوانی ها خالیست، مشکل 
امروز کشور نه اصولگراست و نه اصلاح طلب بلکه مشکل اساسی، 
مدیریتی است که به صورت وحشتناکی از مسائل علمی فاصله 
گرفته است، اکثر مدیران دارای این پتانسیل لازم نیستند مدیری 
که در یک کشور خشک بیش از ۷۰ درصد آب را از دست می 
دهد مسلم است که از دانش روز فاصله جدی دارد کشور ترکیه 
در روز چقدر بنزین مصرف می کند و ما با همان  میزان جمعیت 
۱۰ برابر ترکیه بنزین مصرف داریم! اینها مسائلی است که روی هم 
انباشته شده بدون اینکه متاسفانه به زیربنای اینگونه مسائل توجه 
گردد و این موضوع نشات گرفته از آن است که اولویت مسئولین 
مسایل سیاسی است! هنوز با رویدادها مانند دهه اول انقلاب برخورد 

می  گردد.

* به هر حال اصلاح طلبان چند دوره دولت را در دست 
داشتند و از آن طرف قوه مقننه و قضائیه بیشتر دست 
می  جریان  دو  هر  مدت  این  در  پس  بوده  اصولگرایان 

توانستند کاری کنند که کمکی به بحران ها باشد اما....
این مسائلی که به این سادگی مطرح نیست! بایستی ریشه های 
آنها را مشخص نموده و علت یابی کرد. وقتی یک قیف باریک وجود 
دارد که نمایندگان مجلس از آن عبور می دهند و مجموع این 
نمایندگان آنقدر توانا نیستند که مسایل امروز ایران،  منطقه و دنیا 
را خوب ببینند،  مشخص است که کارایی محدود می شود؛ امروز 
به مجلسی نیاز است که بتواند مسائل ایران را در ابعاد اقتصادی، 
فرهنگی و سیاسی خوب تجزیه و تحلیل کند و از مسائل منطقه 
شناخت داشته باشد و نسبت به روابط ما در منطقه واقف باشد. 
همینطور نسبت به دنیا احاطه داشته باشند. آیا ظرفیت مجلس 

این است؟

* چرا آقایانی که نظرشان درباره برجام مثبت بود، یکباره 
منفی شد؟

آیا بعد از ده دوره دراین مجلس فراکسیون های حزبی وجود 
دارد؟ با وجود این شرایط آیا بروندادشان یک دولت کیفی خواهد 
بود؟ پس مهم نیست که اصولگرا بیاید یا اصلاح طلب بلکه مهم 
این است که آیا مجلس توانایی تصویب قوانین برای اصلاح امور 
را دارد؟ می تواند یک کابینه قوی انتخاب نماید؟ می تواند روابط 
داخلی و بین المللی را به خوبی تجزیه و تحلیل کند. شما به عنوان 
یک روزنامه نگار در جریان هستید که کشور برای رسیدن به توافق 
هسته ای توسط دولتهای مختلف بیش از ۱۲ سال مذاکره انجام 
داد. نهایتا در دولت یازدهم این شرایط محقق شد که توانستند با 
پنج کشور شورای امنیت و آلمان به تفاهم برسند. اتفاقا چند فراز از 
اظهارات افرادی که در کشور دارای پست های کلیدی بودند را دارم. 
آقای صادق لاریجانی که رئیس مجمع تشخیص مصلحت هستند 
و قبل از این ۱۰ سال رئیس قوه قضائیه بودند بعد از برجام می 
فرمایند که »برجام روند طولانی و سختی را طی کرد اما در نهایت 
در مقابل کشورهای مدعی دارای قدرت و اقتدار ملت بزرگ و صبور 
ما به نتایج خوبی رسید. مقام معظم رهبری در طول مذاکرات در 
جریان روند مذاکرات بودند و با اهتمام بسیار این مذاکرات را رصد 
می کردند تا از مسیر اصلی و چارچوب های نظام اسلامی خارج 
نشوند.« آقای سردار جعفری، فرمانده سابق سپاه که تا همین یکماه 

پیش فرمانده سپاه بودند گفته»تیم مذاکره کننده تا امروز توانسته از 
حقوق ملت به شایستگی دفاع و روی خطوط قرمز ایستادگی کند.« 
آقای احمد توکلی هم جایی گفته »مذاکرات بیست و سه ماهه 
)یعنی دوره ظریف( ۳۰ سال سیاست خارجی کشور را پیش برد.« 
اظهارات آقایان صفار هرندی، باهنر، محسن رضایی هم در همین 
ردیف است . چرا بعد از برجام همه نگاه ها عوض شد؟ چرا نگذاشتند 
برجام به نتیجه برسد؟ چه شرایطی بوجود آوردند که نتایج مثبت 
برجام که خود برشمردند، منفی شد؟ و امروز چوب آن را همه 
ملت می خورند. برجامی که همه آقایان بر آن صحه گذاشتند و به 
صراحت عنوان کردند که همه مراحلش تحت کنترل و نظارت بوده 
است چرا باید با مشکل رو به رو می شد؟ چون بسیاری از مدیران 
از جایگاه تخصصی سخن نمی گویند، با این روش نمی توان با 
بحران ها روبرو شد و نتیجه مطلوب گرفت! حتما داستان اخیر که 
در فجیره اتفاق افتاده را شنیده اید. من الان توئیت یکی از مدیران 
کشور را می خوانم؛ می گوید »یمن را ببینید، وقتی خاکش را به 
توبره می کشند باید انتظار چنین واکنش هایی را هم داشته باشند. 
بعید نیست کار انصارالله باشد که دوستدار مخلص ایران است..«! 
چگونه اسم این فرد را مدیر بگذارند؟ او می تواند منافع ملی کشور 
را تشخیص دهد؟ اصلا چگونه این حرف را می زند؟ و مشت نمونه 
خروار است!مشکل امروز کشور نه اصولگراست و نه اصلاح طلب 
بلکه مشکل اساسی، مدیریتی است که به صورت وحشتناکی از 
مسائل علمی فاصله گرفته است، اکثر مدیران دارای این پتانسیل 
لازم نیستندمن  قبول دارم دولتهای مختلفی سر کار آمده اند و 
منتها به اصل مسئله توجه نمایند که آنچه در این ۳۰ سال رخ 
داده است برآیند این روش انتخابات است. به عبارت دیگر نتیجه و 
محصول انتخاباتی است که به این دولتها ختم شده است. همه اینها 
ناشی از سوءمدیریتی است که نمی توانم بگویم از خارج از مرزها به 
کشور تحمیل شده است این مشکلات ناشی از انتخاب هایی است 
که توانایی لازم را نداشتند. بارها در صحبت هایم گفته ام که دهه ۴۰ 
بهترین دوره اقتصاد ایران است. تورم زیر ۵ درصد و رشد اقتصادی 
بالای ۱۰ درصد است. شما خاطرات آقای عالیخانی را بخوانید. 
ایشان به صراحت می گوید به هیچ وجه حاضر نشدم در موقع 
مسئولیت وزارت اقتصاد به دستورات شاه گوش دهم. آن چیزی را 
عمل می کردم که علم اقتصاد به من اجازه می داد. بهمین دلیل هم 
با بالا رفتن قیمت نفت شاه او را حذف کرد! ولی امروز همه افرادی 
که  مسوولیتی دارند به بالادستی خود نگاه می کنند تا ببینند چه 
می خواهد و همان را انجام می دهند. من خودم شهادت می دهم 
موقعی که به جای وزیر بالای دستم به هیات دولت رفته بودم و 
در مورد بودجه  درخواستی شده بود، دست مخالف بالا کردم بغل 
دستی ام نوشت که رئیس دولت ناراحت می شود. درحالی که من 
داشتم می گفتم بودجه محدودیت دارد، من آنجا نشستم که همین 
را بگویم حضور من در آنجا برای همین بود نه برای اینکه خوشایند 
کسی باشد.می خواهم بگویم ما الان مشکلمان در ۳۰ سال گذشته 
روش و نگاهی است که نمی خواهیم تغییرش دهیم. نگاهی که فکر 
می کنیم یک عده محدود حق دارند به جای بقیه تصمیم بگیرند و 
نتیجه این تفکر همین شده است که دارید می بینید. ممکن است 
هر کدام از این افراد مدعی شوند که این شرایط نتیجه کار آنها نبوده 
است نتیجه مهم است اینکه بعد از ۴۰ سال هنوز بهره وری منفی 
یا نزدیک صفر است، چیست؟ چرا یارانه سالانه انرژی  ۸۰ میلیارد 
دلار یعنی بیش از دوبرابر درآمد نفتمان رسیده است؟ این ها حاصل 
چه مدیریتی است که مصرف آب راندمان ۳۰ درصد دارد. کشوری 
که کم آب است و با بحران آب روبه روست! پس همه ماها مقصر 
هستیم و به نسبت مسئولیتی که داشتیم باید بدانیم در ایجاد این 

مشکلات سهیم می باشیم.

قوه مجریه ۲۵ درصد اختیارات دارد 
پس همان قدر توقع داشته باشیم

* پس وقتی اصلاح طلبان معتقدند این نگاه باید عوض 
شود و خواستار تغییر اوضاع هستند و با این نگاه و شعار هم 
وارد انتخابات می شوند چرا تلاشی برای عوض شدن این 
نگاه نمی شود یا لااقل برآیندی از این قضیه نمی بینیم. به 

جایی می رسیم که الان در آن قرار داریم؟
البته من سخنگوی اصلاح طلبان نیستم و فقط نظرات خودم 
را بیان می کنم. من فکر می کنم دائما صورت مسئله را گم 
می کنیم. نه اصلاح طلب و نه اصولگرا آنقدر در سیستم اجرایی 
کشور اختیارات ندارند که اصلا این تصمیمات را بگیرند. کرارا در 
مصاحبه هایم گفته ام که اگر قوه مجریه را به مفهوم قوه مجریه 
بررسی می کنید، طبق قانون اساسی بیشتر از ۲۵ درصد اختیارات 
ندارد و به اندازه همان هم باید توقع داشت.حاکمیت با قوه مجریه 
فرق دارد. در دنیا اگر از دولت نام می برند به این دلیل است که آنجا 
دولت را در قالب حاکمیت می بینند. در ایران قوه مجریه به معنی 
حاکمیت نیست، دولت به مفهوم قوه مجریه اختیاراتش محدود به 
قوه مجریه است. پس نمی توانید از قوه مجریه توقع بیش تر از آن 
داشته باشید. )ضمن اینکه من قبول دارم دولت حاضر از تمامی 
اختیارات خود استفاده نمی کند و مشکلات جدی دارد( توسعه 
کشور به همه ارکان حکومتی مربوط می گردد با یک بخش از این 

ارکان نمی توان همه مسایل را حل کرد.

* یعنی الان بحث اختیارات ویژه ریاست جمهوری را که 
آقای روحانی مطرح می کنند، همین است؟

من نمی دانم اختیارات ویژه ای که آقای روحانی از آن سخن 
می گوید چیست ولی این را می دانم که همه حکومتهای موفق  
در دنیا وقتی استراتژی تعیین می کنند در راستای آن اختیارات 
متناسب اجرایی را دارا هستند، برجام یک کار و تصمیم استراتژیک 
در ایران بود ولی دیدید که برخی ارکان دیگر آن را برهم زدند. و 
پای بند به آن استراتژی نبودند به همین دلیل هم به نتیجه نرسید. 
تا مادامی که این چارچوب قانونی در ایران حل نشود که نشان دهد 
در ارکان حاکمیت با چه مکانیزمی این همبستگی بوجود می آید 
لاجرم با این مشکلات رو به رو خواهیم بود. این مکانیزم در قانون 
اساسی تعریف نشده، همواره افرادی می توانند از زیر بار مسوولیت 
شانه خالی کنند پس باید یکبار قانون اساسی را از نگاه مدیریت 
کلان برای اداره مطلوب کشور نگریست. نه به لحاظ سیاسی یا 
خوشایند کسی بلکه به لحاظ یک ساختارشناسی و روش شناسی 
یکبار قانون اساسی را به لحاظ سیستمی بررسی نمود تا روابط و 
هماهنگی ارکان حاکمیت نسبت به مسئولیتهایشان مشخص گردد 
و معلوم شود که باید همه نسبت به مسئولیت خود پاسخگو باشند. 
مثلًا امروز مجلس که مسئولیت نظارتی دارد، چطور می تواند قوه 

قضائیه را پاسخگو نماید؟

* آقای صفایی همه حرفهای شما درست اما ما نمی توانیم 
عملکرد سیاسی جریان های سیاسی را نادیده بگیریم.

چه کسی گفته بی خیال شویم اینها اتفاقاً حاصل نگاه سیاسی 
است!

می خواهید مشکلات ریشه ای حل شود 
یا برخی آدم ها محاکمه شوند؟

* با اینکه ایراداتمان کلان است ولی در همان ایرادات 
کلان هم می شد اقداماتی انجام داد که حداقل مشکل 

بزرگ تر نشود.
شما می خواهید ایرادات را ریشه ای حل کنید یا برخی آدمها را 
محاکمه کنید؟ اگر می خواهید برخی ادمها را محاکمه کنید بحث 
آن متفاوت است. ولی اگر می خواهید ریشه های اشکالات را پیدا 
و حل نمود، نمی توان گفت اصولگرا بد بود یا اصلاح طلب خوب 
بود. باید توجه نمود در مکانیزمی که وجود دارد هیچکدام اینها نمی 
توانند نتیجه بگیرند. شما می خواهید بگویید اصولگراها بد بودند 
یا اصلاح طلب ها ولی من می گویم شرایط به گونه ای است که 

هیچکدام نمی توانند با روش های خود جواب بگیرند.
* در دوره احمدی نژاد همه قوا یکدست بودند،اما بازهم 

موفق نبودند
بحث روش اجرا از اینکه استراتژی ایراد دارد، جداست. اشکال 
این است که اصولگراها دائما می خواهند اصلاح طلبان را متهم کنند 
و اصلاح طلبان هم می خواهند اصولگراها را زیر سوال ببرند اما ریشه 
مشکلات کشور یک جای دیگر است که به آن توجه نمی گردد. 
مگر دوره آقای احمدی نژاد مجلس یکدست نبود؟ قوه قضائیه هم 
از جنس مجلس بود، دولت هم همجنس آن دوتای دیگر و همگی 
اصولگرا بودند اما چرا موفق نبودند؟ چرا هشتصد میلیارد دلار درآمد 
افسانه ای ارزی کشور به طور کامل از بین رفت؟ یعنی می خواهید 
بگویید آن آدمها همه بد بودند؟ نمی خواهم بگویم آنها مدیران 
توانایی بودند،  از کسی دفاع نمی کنم، برداشت غلط نشود! آنها 
مدیران قوی نبودند ولی ریشه همه اشکالات هم فقط آنها نبودند، 
ارکان حاکمیت اصلا به استراتژی توسعه پایبند نیست! برجام را 
مثال زدم که بگویم برجام مهمترین مسئله کشور بود ولی ارکان 
تصمیم گیر در حاکمیت برجام را در چارچوب استراتژی توسعه 
نمی دید! بهم ین دلیل در تریبون های مختلف آنرا زیر سوال بردند.
* اگر می خواستند از برجام نتیجه بگیرند نمی رفتند 

سفارت عربستان را آتش بزنند
اگر می خواستند از برجام نتیجه بگیرند، نمی رفتند سفارت 
عربستان را آتش بزنند! یعنی اینکه من این استراتژی را قبول ندارم! 
چه اتفاقی افتاد؟ مردم و کشور صدمه خورند. پس سراغ فرعیات 
نرویم که در این ۴۰ سال ۲۵ سال این گروه و ۱۵ سال دیگر 
آن گروه بر سر کار بودند. هر کدام که باشند ابزارهای موجود در 
کشور برای اداره کردن هماهنگ یک کشور بزرگی مثل ایران کافی 
نیست. ضمن اینکه استراتژیست نداریم و به این استراتژی هایی هم 
که تدوین می شود  پایبند نیستند. الان برنامه ششم توسعه را در 
پیش داریم و فارغ از اینکه به کل این برنامه انتقاد دارم ولی بگویید 
چرا این برنامه موفق نبود؟ مگر مصوب مجلس نشده بود؟ برنامه 
چهارم توسعه را مجلس ششم تصویب کرد و کاری نداریم که چرا 
مرحوم آقای هاشمی آن را به مجلس هفتم برگردانند تا مطابق 
سلیقه آنها اصلاح و ابلاغ شد. ولی آقای احمدی نژاد اصلا آن برنامه 
توسعه را هم قبول نداشت! و به آن عمل نکرد! اصلا کسی از ایشان 
سئوال کرد؟ پس اشکالات کشور ریشه ای است و نباید بگوییم این 
اصولگرایان بوده اند یا این اصلاح طلب ها بوده انذ که این کار را کرده و 

پشت این قضایا پنهان شویم تا اصل موضوع فراموش شود.
اصل موضوع این است که کشور نیاز به یک همبستگی قانونی 
در ارکان حکومتی و اتحاد ملی دارد ولی نه با شعار بلکه با شعور. 
شعورش در درجه اول اصلاح قانون اساسی برای حل این مشکلات 
اساسی است. تعیین اینکه استراتژیست های کشور چه کسانی می 
توانند باشند، چگونه هماهنگ می شوند و به چه ارگانی باید پاسخگو 
باشند آیا سراغ این کار می رویم یا موقع انتخابات مجلس یا رییس 
جمهور فقط به حرفهای کلی اکتفا می گردد، در آن صورت نتیجه 
این حرکات خروجی همین دولت و مجلس موجود در این ادوار 
است.اگر واقعا شرایط تغییر نکند و انتخابات کماکان دو مرحله ای 
باقی بماند بنده خودم رای نخواهم داد. حاضر نیستم بین بد و بدتر 
انتخاب کنم. یا باید بتوانیم نیروی توانا و آگاه با شرایط مناسب روانه 

مجلس  کنیم. 

یک دلیل کارایی نداشتن مجلس 
به قیف تنگ شورای نگهبان بر می گردد

* الان یکی از انتقادات همین است که مجلسی که 
لیستی رای دادیم تا تغییرات ایجاد کند توفیق چندانی 

نداشت؟
چرا مجلس خروجی و کارآیی ندارد؟ یکی از دلایل به شورای 
نگهبان و آن قیف تنگ نظارت این شورا برمی گردد. دوم، نگرش 
سیاسی حاکمیت که در کشور حزب قوی نداشته باشیم. به 
صحبتهای اصولگراها در مجلس نهم برگردید که آقای باهنر گفت 
به این نتیجه رسیده بدون حزب نمی توان در مجلس فعالیت 
زیادی کرد؛ ولی چه اتفاقی افتاد؟ آیا نگاه برای اداره کشور تغییر 
کرد؟ آقای خاتمی برای اختیارات ریاست جمهوری لایحه برد؛ در 
اواخر دولت دهم، آقای احمدی نژاد هم به همین فکر افتاده بود 
و الان دولت آقای روحانی هم به همین درد مبتلاست. سه دولت 
که هر کدام با این سیستم به مشکل برخورد کردند.  تا کی می 
شود این طوری کشور را اداره کرد؟ این مشکل باید یک جایی 
حل شود. تا کی قوای حاکم  را با چسب، وصله و پینه می توان 
بهم گره زد، این اجلاس اقتصادی سران سه قوه که تشکیل می 
شود، برای اینکه هماهنگی شود. درحالی که باید این را در قانون 
اساسی دید، چگونه اینها را با هم هماهنگ کنیم و اینها چگونه 
از یک استراتژی تبعیت کنند.؟! اگر پایبند نبودند چه اتفاقی می 
افتد؟ اگر مسئولین قانون را رعایت نکنند چه اتفاقی باید بیفتد 
و چه طور باید جواب دهد؟ امروز مشکل کشور فقط انتخابات 
اسفندماه نیست بلکه مشکل این است که این همه مسئله متراکم 
شده است و یکبار باید به این مسائل نگاه کارشناسی و حرفه ای 
داشت و نه نگاه تهمت و اتهام زدن و زیر سوال بردن.آیا برای حل 
همه این بحران ها باید یک فرد  پیدا کنیم و او را مسوول همه 
مشکلات بدانیم؟ مگر می شود با این روش مشکلات کشور را 
حل کرد؟ کشورهایی مثل ویتنام و بنگلادش که تا ۲۰ سال پیش 
در جغرافیای آسیا اصلا مطرح نبودند، امروز به عنوان کشورهای 

پیشروی رشد اقتصادی در آسیا مطرح می شوند. مالزی با کمتر 
از نصف جمعیت ما، اما ۴ برابر ایران صادرات صنعتی دارد! باید 
به این ها توجه شود و جایگاه ایران در دنیای آینده تعریف گردد، 
همان اندازه که به مسائل سیاسی و نظامی در منطقه توجه  می 
شود باید به مسائل مدیریتی، اقتصادی و اجتماعی کشور در سطح 
منطقه و جهان هم توجه گردد. اهمیت این دو بعد سیاسی و 
نظامی بدون توجه به رشد اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی کشور 
مطمئناً در بلند مدت نتیجه نخواهد داد. یعنی باید به یک اندازه 
به همه مسائل پایبند بود نه اینکه مسائل اقتصادی و اجتماعی 
کشور تحت الشعاع مسائل سیاسی  قرار گیرد در حال حاضر 
تصمیمات سیاسی است که سایر حوزه ها را تحت الشعاع قرار می 
دهد و همه اقدامات در کشور تحت الشعاع مسائل سیاسی قرار 
می گیرد. و تا مادامی که برای این مسائل فکر کلان نشود و نگاه 
مسئولان به همه ابعاد توسعه کشور معطوف نگردد، این شرایط 

تغییر نخواهد کرد.

* جلساتی بین آقای باهنر و چهره های اصولگرا با برخی 
اصلاح طلبان در حال برگزاری است حتی برخی دیگر هم 
درحال رایزنی با شورای نگهبان هستند. این جلسات چقدر 

می تواند به آن رفع مشکلات کلان کشور بینجامد؟
اگر این جلسات مثل جلسات گذشته باشد که تفاهمات برای 
تعیین صلاحیت یاعکس آن باشد  مشکلی حل نخواهد شد، اساسا 
مشکل کشور دیگر این نیست. یعنی مشکل کشور در این حد 
نیست که با هم توافق کنند که چهار نفر بیایند و دو نفر نیایند. 
مشکلات کشور اساسی تر از این نوع جلسات است. اگر این جلسات 
منتهی به نشست های ملی برای ایجاد یک فضای گفتمان گسترده 
بین صاحب نظران با هر سلیقه ای گردد و از یک مبنای علمی 
برخوردار شود که بتوانند برای اداره کشور نگاه ها را به صورت 
استراتژیک تغییر دهند و راهی برای یک تفاهم ملی گسترده بوجود 

آورد، مطمئناً جلسات مفید خواهد بود.

* با گعده کردن های سیاسی مشکلی حل نمی شود 
ولی اگر این نشست ها به این موکول شود که به مسایل فرعی 
پرداخته شود، مشکلی حل نخواهد شد  در واقع گعده کردن 
های سیاسی مشکلی را حل نمی کند ولی اگر این نشست ها بر 
مبنی اصولی و در یک چارچوب حساب شده شکل بگیرد که از 
توان علمی مدیرانی که مطمئن هستیم تجربیات و توانایی علمی 
خوبی برخوردارند استفاده شود، مدیرانی که به نگاه امروز دنیا برای 
حکمرانی مطلوب اشراف مناسبی دارند و می توانند مسائل را 

حلاجی و آسیب شناسی کنند، یقینا اتفاق خوبی است.
در ایران به خاطر اینکه دو تا تار موی خانمها بیرون بیاید یک 
عالم مسئله در کشور ایجاد می کنند. واقعا چرا خانم ریاضیدانی 
که استاد ریاضی جهان می شود از ایران مهاجرت می کند؟ ما 
اصلا فکر کرده ایم که این رفتن مغزها چه مشکلی ایجاد می کند؟ 
ببینید!در مورد فرصت سوزی با شما موافقم ولی ادامه روند حتی 
دوره اصلاحات هم در چارچوب موجود نتیجه مطلوب عاید نمی 
شد، این شرایط  به دلیل فقدان استراتژی عالمانه برای نحوه اداره 

کشور است.

* سالهاست اداره کشور بر مبنای انتخاب بین بد و بدتر 
اداره می شود!! 

اشکال اساسی فقدان مکانیزم روشن برای همبستگی عملیاتی 
ارکان حاکمیت است، این فقدان کشور را به روزمره گی می 
رساند. امروز می گویند تا سال ۲۰۵۰ کشور چین اقتصاد اول 
جهان می شود یعنی امروز برای ۳۰ سال دیگر را نگاه می کنند. 
تا ۳۰ سال دیگر نه این دولت چین  بر سر کار است نه این 
مسئولین فعلی خواهند بود. آقای مودی که در دولت هند اکنون 
قریب به ۷۰ سال سن دارد تا ۳۰ سال دیگر نیست که هند را 
به رتبه اقتصاد دوم در جهان برساند. پس بایستی تمامی اقدامات 
را در چارچوب  افکار بلند و ایجاد سیستم های توانا و ماندگار 
دید، در ویتنام، مالزی و بنگلادش هم همینطور است. پس یک 
افق بلندمدت با استراتژی مشخص در اداره کشور دارند. دولتهای 
مختلفی می آیند و می روند اما آن استراتژی است که دائما 
اصلاح می شود نه اینکه مسیر عوض شود، دائما حشو و زوائدش 
زده می شود اما می توان با روش های مختلف در چارچوب آن 
استراتژی پیش رفت. اگر بخواهند مسایل کلان را کوتاه مدت 
ببینند همین اتفاقاتی است که الان در کشور ما افتاده است. یعنی 
همین بلاهایی که سر ملت آمده و امروز این همه مشکل دارند 
اینها ناشی از کوتاه مدت نگاه کردن است. سالهاست اداره کشور بر 
مبنای انتخاب بین بد و بدتر اداره می شود!! اما یکبار فکر نشد با 
بد و بدتر کشور عقب می رود و به سمت بهتر شدن برنمی گردد. 

این روش، پاسخگو نیست.
این روش باعث شد که هیچکدام از اهداف تعیین شده در چشم 
انداز ۲۰ ساله برای سال ۱۴۰۴ نمی تواند محقق گردد، در همان 
زمان هم به رئیس سازمان برنامه وقت گفتم، صرف تعیین اهداف 
بدون تعیین استراتژی نحوه حصول و روش اداره کشور بی نتیجه 
خواهد بود ، با رئیس وقت مجمع تشخیص مصلحت مذاکره کردم 
و استدلال کردم تصویب این چشم انداز به تنهایی کافی نیست! در 

عمل هم بی نتیجه بود.
پس بایستی با شناخت از استانداردهای روز مدیریت و استفاده 
از تجربیات موفق جهانی بدنبال ایجاد نهادهایی متناسب با نیاز روز 
با یک دولت چابک و حداقلی و پاسخگو در تمام سطوح و فعال 
نمودن سازمانهای مردم نهاد و توجه جدی به آموزش و مشارکت 

مردم در اداره کشور شد.

* نظامیان نباید در سیاست و اقتصاد مداخله کنند
بایستی هر چیز در جای خودش قرار گیرد، نظامیان در سیاست 
و اقتصاد مداخله نداشته باشند، متولی سیاست خارجی مشخص 
گردد. این تغییرات گلخانه ای نمی تواند انجام شود ، نیاز به یک گروه 
استراتژیست برای تعیین چارچوب های مورد نیاز است کلی گویی 
مشکلی را حل نمی کند، اکثریت مدیران معتقد هستند اقتصاد 
دولتی و نهادهای شبه دولتی مشکل کار است. اصل ۴۴ قانون 
اساسی اصلاح شد، نتیجه آن شرایط بدتری برای اقتصاد کشور 
بوجود آورد، تجربه کشورهای آلمان شرقی، لهستان و چک هم در 
خصوصی سازی وجود دارد که کاملًا موفق بودند ولی با سیاست 

های دسترسی محدود نتیجه این شد.
باید یکبار عملکرد ۴۰ ساله آسیب شناسی جدی بشود، 
مشکلات کشور در این آسیب شناسی با نگاه علمی شناسایی و 
برای برون رفت از این شرایط با استفاده از تجربیات موفق و نیاز 
شرایط بومی خود یک استراتژی جدید در ابعاد مختلف تهیه و با 

وفاق عمومی به اجرا گذاشته شود.
اشکال اساسی فقدان مکانیزم روشن برای همبستگی عملیاتی 
ارکان حاکمیت است، این فقدان کشور را به روزمره گی می رساند. 
امروز می گویند تا سال ۲۰۵۰ کشور چین اقتصاد اول جهان می 
شود یعنی امروز برای ۳۰ سال دیگر را نگاه می کنند. تا ۳۰ سال 
دیگر نه این دولت چین  بر سر کار است نه این مسئولین فعلی 

خواهند بود.

دیگر حاضر نیستم بین بد و بدتر 
انتخاب کنم و رأی بدهم

* آقای صفایی! به عنوان آخرین سوال یک تجربه لیست 
امید را داریم و مجلس یازدهم با توجه به این موضوع اصلاح 

طلبان باید چکار کنند؟
اگر واقعا شرایط تغییر نکند و انتخابات کماکان دو مرحله ای 
باقی بماند بنده خودم رای نخواهم داد. حاضر نیستم بین بد و بدتر 
انتخاب کنم. یا باید بتوانیم نیروی توانا و آگاه با شرایط مناسب روانه 
مجلس کنیم که از دل آن هم یک دولت تواناتر  و به درد بخور 

بوجود بیاید یا نفرستیم.

محسن صفایی فراهانی: 

نباید از صندوق رای انتظار معجزه داشت 
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غذا را سه گونه بايد خورد : 
با برادران به شادى ، با فقيران به ايثار 

 و با دنياپرستان به جوان مردى .

دوشنبه - 10 تیر 1398- سال بیست و دوم - شماره  4832

فرمانده انتظامی استان قم گفت: از ابتدای 
سال جاری تا پایان خردادماه، بیش از سه تن 
انواع مواد مخدر در این استان کشف و ضبط 
شده که در مقایسه با مدت زمان مشابه سال 

گذشته، ۴۱ درصد افزایش داشته است.
سردار عبدالرضا آقاخانی روز یکشنبه در 
گفت و گو با خبرنگاران افزود: در این مدت 
۹ باند تهیه و توزیع انواع مواد مخدر در قم 
منهدم شده که نسبت به مدت زمان مشابه 
سال گذشته، ۱۱ درصد افزایش داشته است.

وی با بیان اینکه در سه ماهه نخست 
امسال، ۱۴۷ کیلوگرم انواع مواد مخدر از خرده 
فروشان در سطح استان قم کشف شده است 

گفت: دستگیری توزیع کنندگان خرد در محله های قم هفت درصد افزایش یافته است.وی 
در ادامه سخنان خود تصریح کرد: با همکاری و تعامل خوب فرماندهی انتظامی قم با دستگاه 
قضائی و مجموعه اصحاب رسانه، در سال جاری در حال رسیدن به نقطه مطلوب مباحث 
امنیتی و اجتماعی هستیم که از ۱۵ جرم خاص و مهم، ۱۱ مورد با کاهش مواجه شده است.

* جرایم سایبری ۳۰۰ درصد افزایش یافته  است
آقاخانی ادامه داد: در سه ماهه نخست امسال، جرایم سایبری ۳۰۰ درصد افزایش یافته، 
جرایم اقتصادی در فضای مجازی ۶۰۰ درصد افزایش داشته، ۶ قتل در سطح استان رخ 
داده که قاتلان شناسایی و دستگیر شدند، پرونده های سرقت به عنف ۹۶ درصد کاهش 
یافته، مجموع سرقت ها ۹ درصد کاهش داشته، سرقت تحت پوشش عناوین مختلف ۵۷ 
درصد کاهش، خودکشی ۲۱ درصد کاهش، شرارت هشت درصد کاهش و نزاع های دسته 
جمعی و فردی ۴۴ درصد کاهش داشته است.وی اضافه کرد: کشفیات کل سرقت ها )مهم 
و خرد( ۵۵ درصد افزایش یافته، در جرایم امنیتی و خشن با کف هشت درصد و سقف صد 
درصد مواجه هستیم، کلاهبرداری ۲۵ درصد کاهش، خیانت در امانت ۱۹ درصد کاهش و 

در جرایم اخلاقی نیز با کاهش مواجه بوده ایم.

* افزایش 11 درصدی تصادف های  فوتی درون شهری 
وی بیان داشت: در سه ماهه نخست امسال، تصادف های درون شهری منجربه فوت 

۱۱ درصد افزایش، و تصادف های خسارتی 
یافته است. و جرحی یک درصد کاهش 

آقاخانی با بیان اینکه ۴۲ میلیون دستگاه 
خودرو در این مدت از محورهای مواصلاتی 
استان آمد و شد داشته اند گفت: در سه ماهه 
نخست امسال، ۴۳ تن در جاده های قم براثر 
از دست داده اند که  را  تصادف جان خود 
این رقم در مدت زمان مشابه سال گذشته، 
۴۶ تن بوده است.وی با اشاره به اینکه ۲۴ 
در  تصادف  براثر  امسال  خردادماه  در  تن 
محورهای مواصلاتی استان جان باخته اند 
افزود: واژگونی خودرو براثر خستگی و خواب 
آلودگی راننده، بیشترین علت تصادف ها در 
قم می باشد.فرمانده انتظامی قم همچنین با بیان اینکه کشف حجاب در این استان نداریم 
و بیشتر موارد در سطح جاده های استان شناسایی شده است گفت: طرح ناظر یک که 
برای مقابله با کشف حجاب در خودروها درحال اجراست همچنان ادامه دارد.آقاخانی 
اضافه کرد: در این طرح و در مرحله اول و درصوت مشاهده کشف حجاب در خودرو، ابتدا 
پیامکی به مالک خودرو ارسال می شود که ظرف ۷۲ ساعت باید جهت رسیدگی به پلیس 
مراجعه کند که در این مرحله، از نامبرده تعهد اخذ می شود، اگر کشف حجاب برای بار 
دوم تکرار شد از مالک تعهد اخذ و خودرو توقیف می شود و درصورت تکرار برای بار سوم، 

پرونده قضائی تشکیل می شود.

* شهروندان برای معاملات حتماً به مراکز رسمی ثبت اسناد مراجعه کنند 
وی همچنین به مزاحمت های انجام شده توسط رانندگان خودروهای مدل بالا در برخی 
از خیابان های قم اشاره کرد و گفت: این افراد با حرکت های نامتعارف، ایجاد آلودگی صوتی و 
بعضاً عربده کشی در خودرو باعث مزاحمت برای همشهریان شده اند و در هر هفته، طرحی 
برای شناسایی و برخورد با این رانندگان اجرا می شود و این طرح با شدت بیشتری ادامه 
خواهد داشت.وی در پایان به شهروندان هشدار داد با توجه به افزایش جرایم اقتصادی در 
فضای مجازی، مراقب پیامک های ارسالی از سوی برخی از افراد باشند، درخصوص کسانی 
که وعده های بی اساس مالی می دهند و کسانی که اطلاعات فردی را می خواهند هوشیار 

باشند و در هنگام معاملات حتماً به مراکز رسمی ثبت اسناد مراجعه کنند.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

رشد 41 درصدی کشفیات انواع مواد مخدر درقم

نامحـرمانه
کمبود جدی پزشک در کشور 

معاون کل وزیر بهداشت با اشاره به کمبود جدی پزشک در کشور گفت: در حال حاضر شاخص 
تعداد پزشک عمومی، متخصص و داروساز در کشور ۱.۶ به ازای هر ۱۰۰۰ نفر است.دکتر ایرج 
حریرچی ، درباره وضعیت تعداد و نحوه توزیع پزشک در کشور، گفت: در حال حاضر در کشور 
شاخص تعداد پزشک عمومی، متخصص و داروساز ۱.۶ به ازای هر ۱۰۰۰ نفر جمعیت است. این 
درحالیست که کف مورد نیازمان در این زمینه ۲.۵ نفر به ازای هر ۱۰۰۰ نفر بوده و حتی بسیاری 
از کشور های دنیا در این زمینه شاخصی بین ۳.۵ تا ۵ نفر به ازای هر ۱۰۰۰ نفر جمعیت دارند.وی با 
بیان اینکه بنابراین ما در کشور با کمبود پزشک مواجهیم، افزود: علی رغم تربیت نیرو های پزشکی که 
داشتیم، تعدادی از این افراد به دلیل ملاحظاتی که در انتخاب دانشجو وجود داشته و بنابر شرایطی 
که داشتند، به خارج از کشور رفته اند. بر این اساس به کمبود جدی پزشک دچار هستیم؛ بنابراین باید 

از شاخص ۱.۶ پزشک به ازای هر ۱۰۰۰ نفر به ۲.۵ پزشک در هر ۱۰۰۰ نفر برسی
 

پلیس: کشف حجاب در حریم عمومی جرم است
 جانشین فرمانده ناجا از برخورد قانونی پلیس با هنجارشکنان و کشف حجاب در حریم عمومی 
تاکید کرد و گفت: کشف حجاب در حریم عمومی جرم است و پلیس با آن برخورد می کند.سردار 
ایوب سلیمانی در آئین تودیع و معارفه فرماندهان پیشین و جدید نیروی انتظامی استان سمنان 
اظهار کرد: تحقیقات علمی و دانشگاهی نشان می دهد که ۹۰ درصد مردم به حجاب و پوشش 
اسلامی اعتقاد دارند.وی با بیان اینکه نگاه مردم به حجاب تفاوت هایی دارد افزود: این تحقیقات 
نشان می دهد که ۴۰ درصد به حجاب شرعی و حدود ۵۰ درصد به حجاب عرفی اعتقاد دارند.

جانشین فرمانده ناجا ادامه داد: پلیس در بحث حجاب در پی آنها خواهد بود که هتاک بوده و 
با برنامه قبلی و عامدانه ارزش های مردم را به تمسخر می گیرند.وی با بیان اینکه پلیس با این 
دست هنجارشکنان ملاطفت نخواهد داشت خاطرنشان کرد: از نظر نیروی انتظامی این دسته از 
هنجارشکنان چند درصد جزئی بیشتر نیستند و پلیس در برخورد با آنها نیز قاطع عمل می کند.

 چرا حکم زندان فیض الله عرب سرخی اجرا نشد؟
در حالی که دیروز اخباری مبنی بر اجرای حکم زندان فیض الله عرب سرخی منتشر شد اما 
در نهایت اعلام شد این حکم اجرا نشده است. صبح دیروز فیض الله عرب سرخی فعال سیاسی 
اصلاح طلب در صفحه توییتر خود نوشت: دوستان عزیز و گرامی اینک که با احضار شعبه یکم 
اجرای احکام اوین عازم زندان هستم و برای مدت یکسال از ارتباط با شما محرومم بدین وسیله از 
شما بزرگواران حلالیت طلبیده و التماس دعا دارم.ساعاتی بعد از انتشار این توییت خبری مبنی 
بر اجرایی نشدن حکم زندان فیض الله عرب سرخی منتشر شد، گفته می شود این حکم به دلیل 
تماس اجرای احکام با دادستانی و توافق این دو نهادقضایی فعلا اجرا نمی شود.طبق اعلام یکی 
از  اعضای خانواده این فعال سیاسی، این محکومیت یک ساله به فعالیت های عرب سرخی در 
جریان انتخابات 88 ارتباطی نداشته و به جلسات تفسیر قرآنی باز می گردد که اخیرا در منزل 

وی ، برگزار می شد

محسن هاشمی به اوین رفت
رئیس شورای شهر تهران برای دیدار برادرش مهدی هاشمی در زندان اوین صحن شورای شهر را 
ترک کرد. محسن هاشمی در حاشیه برگزاری صد و پنجاه و دومین جلسه شورای شهر تهران در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: امروز ادامه بررسی گزارش تفرقغ بودجه را در شورا داشتیم و کلیات این گزارش 
مورد بررسی قرار گرفت و ۴۳ بند پیشنهادی آمده است که برای شهرداری تهران وظایفی را مشخص 
کرده است. رئیس شورای شهر تهران با اشاره به ترک جلسه گفت: با توجه به اینکه روز گذشته تعطیل 

بود و نتوانستم به ملاقات برادرم مهدی بروم، امروز به اوین برای ملاقات وی خواهم رفت.
 

 کوچ نیمی از کارگران افغان از ایران
افغان ها از سال ۱۹۷۰ با تهاجم شوروی به افغانستان شروع به مهاجرت به ایران کردند 
و تاکنون نیز این مهاجرت برای پیدا کردن کار و پول درآوردن ادامه داشته است تا بتوانند 
خانواده های خودشان را در افغانستان حمایت کنند. با توجه به آماری که مرکز آمار ایران منتشر 
کرده است در ایران نزدیک به ۲.۵ تا ۳ میلیون افغان زندگی می کنند و پیش بینی می شود که 
این تعداد تا اواخر امسال به نصف برسد. با توجه به اطلاعات سازمان مهاجرت بین الملل تاکنون 
۷۷۰.۰۰۰ افغان از ایران مهاجرت کردند و ۵۷۰.۰۰۰ نفر دیگر نیز در حال انجام کار های خود 

برای بازگشت به کشورشان هستند.

بازداشت ۵ نفر از کارکنان شهرداری کرج 
 دادستان کرج از دستگیری پنج نفر از کارکنان یکی از مناطق شهرداری کرج به اتهام گرفتن 
رشوه خبر داد.حاجی رضا شاکرمی اظهار کرد: این افراد به جرم دریافت رشوه و تبانی با پیمانکاران 
شهرداری دستگیر شده اند.وی با اشاره به نحوه دستگیری این افراد، گفت: این افراد به همت 
سربازان گمنام امام زمان )عج( دستگیر و بازداشت شده اند.دادستان کرج افزود: پرونده ای در این 
خصوص تشکیل شده و در حال بررسی ابعاد جرم این افراد هستیم و به زودی اطلاعات تکمیلی 

اعلام می شود.

مدیرکل میراث فرهنگی قم:

هفت حفار غیرمجاز در قم دستگیر شدند
 مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم گفت: هفت حفار غیرمجاز هنگام حفاری 

یک حلقه چاه ۲۰ متری در این استان دستگیر شدند.
حمید یزدانی افزود: درپی کسب خبری مبنی بر حضور یک باند حفاری غیر مجاز در منطقه ای 
واقع در کیلومتر ۵۵ جاده قم - تهران به قصد کشف اموال تاریخی و فرهنگی، موضوع به صورت ویژه 
در دستور کار یگان حفاظت میراث فرهنگی استان و عوامل انتظامی کوشک نصرت قرار گرفت.وی 
ادامه داد: طی عملیات صورت گرفته، هفت تن هنگام حفر غیر مجاز یک حلقه چاه ۲۰ متری دستگیر 
و به همراه آلات و ادوات حفاری شامل یک دستگاه موتور برق، پمپ و مقدار ۲۰ متر شیلنگ، یک 
دستگاه شاخکی جهت پیدایش طلا در زیر خاک، یک دوربین تک چشم، یک قبضه چاقو و سیم و 
کابل، به پاسگاه انتظامی منتقل شدند.وی تصریح کرد: هرگونه کاوش و حفاری غیرمجاز برای دستیابی 
به اشیای تاریخی برابر ماده ۵۶۲ قانون مجازات اسلامی ممنوع بوده و مرتکب به حبس و ضبط اشیای 
مکشوفه محکوم می شود.یزدانی از مردم قم خواست تا برای حفظ میراث فرهنگی استان، گزارش اقدام 
های مشکوک در اطراف محوطه های تاریخی و تپه های باستانی را به فرماندهی یگان حفاظت میراث 
فرهنگی قم به شماره های ۳۷۷۴۰۴۹۲ و ۳۷۷۳8۱۹۹ و یا از طریق شماره ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

با حضور رئیس سازمان ملی استاندارد :

مدیرکل جدید استاندارد قم معارفه شد
 آیین تکریم و معارفه مدیرکل جدید استاندارد قم روز یکشنبه با حضور نیره پیروز بخت رئیس 

سازمان ملی استاندارد کشور و استاندار قم برگزار شد.
مدیرکل جدید استاندارد قم دراین آیین با اشاره به اهمیت روحیه تعامل و همکاری در پیشبرد اهداف 
استان، گفت: اداره کل استاندارد قم تلاش می کند که سطح تعاملات خود با دستگاه های دیگر را در 

مسیر اهداف کلی استان توسعه دهد.
مجید آوری فرد افزود: در قوانین و مقررات جدید سازمان ملی استاندارد کشور، مسائل به نحوی 

سنجیده شده که توسعه استاندارد در تمام شئونات زندگی فردی و اجتماعی دیده شده است.
وی همچنین بیان کرد: پشتیبانی از رونق تولید و حمایت از کالاهای صادرات محور در اولویت 

اقدام های اداره کل استاندارد استان در دوره جدید خواهد بود.
وی گفت: برای بالندگی بیشتر رونق تولید و ارتقای ایمنی و سلامت مردم باید از تجربیات تمام 

مدیران و همچنین فعالان بخش های اقتصادی به نحوی شایسته ای استفاده شود.
مدیرکل استاندارد استان قم خاطرنشان کرد: برای ارتقای شاخص های استاندارد و ایمنی باید از علوم 

و تجربه های روز مراکز علمی و دانشگاهی استفاده درستی شود. 

کل  اداره  سهم  گفت:  قم  استاندار 
استاندارد در مدیریت و عملکرد کلی استان 
مغفول و ناشناخته است، این سازمان باید از 
حالت انفعالی به کنش گر فعال تبدیل شود.

بهرام سرمست روز یکشنبه در آیین 
تکریم و معارفه مدیرکل جدید استاندارد 
فعلی  وضعیت  در  استاندارد  افزود:  قم، 
موقعیتی دورافتاده و خارج از گودی در 

مدیریت استان دارد.
وی در ادامه با اشاره به ضرورت توسعه 
کرد:  بیان  استاندارد  نظارت های  دامنه 
کیفیت محصول باید از کالا آغازشده و 
تا مرحله توزیع و به ویژه خدمات رسانی 

بعدازآن گسترش داده شود.
سرمست استاندارد را معیار مهم ارزیابی 
عملکرد دولت ها دانست و گفت: دولت ها 
استانداردهای  بر اساس و میزان رعایت 
بین المللی مورد ارزیابی و مقبولیت در سطح 

دنیا قرار می گیرند.
وی همچنین ظرفیت قم در گردشگری 
کرد:  تصریح  و  داد  قرار  توجه  مورد  را 
حوزه نظارت های استاندارد باید در حوزه 
گردشگری حلال و خدمات مرتبط با آن 

توسعه داده شود.

استاندارد  مفهوم  در  گفت:  وی 
کش وقوس های فراوانی در طول تاریخ اتفاق 
افتاده است، استاندارد از مفهوم ایمنی آغاز 
و دامنه اختیارات خود را به حوزه سلامت 

توسعه داده است.
سرمست در ادامه عنوان کرد: استاندارد 
پشتیبانی از رونق تولید، تسهیل فرآیندهای 
و  ایمنی  استانداردهای  توسعه  و  تولید 
خدمات را در سرلوحه اقدام های خود قرار 

دهد.
استاندارد  مدیرکل جدید  وی گفت: 
استان با توجه به فعالیت های طولانی در 

حوزه صنعت و تولید فردی آشنا به مسئله 
استاندارد است.

استاندار قم افزود: در انتصاب و عزل 
مدیران به ویژه در حوزه تولید به هیچ عنوان 
به شاخص های سیاسی توجه نمی شود و 
صرفاً امری که بر مبنای آن تصمیم گیری 

می شود شایسته سالاری است.
* دستورالعمل های استانداردسازی 

کالا و خدمات باید تبیین شود
بهرام سرمست  همچنین در دیدار با 
نیره پیروز بخت رئیس سازمان استاندارد 
عالی  شورای  برگزاری  افزود:  ایران 

استاندارد با استفاده از اختیارات حاکمیتی 
و هماهنگی مدیریت استان نقش مهمی 
در تدوین دستورالعمل های استانی در این 

حوزه خواهد داشت.
وی همچنین به جایگاه مهم سازمان 
و  تولید محصولات  در عرصه  استاندارد 
ارائه خدمات در سطح ملی و بین المللی 
اشاره و اظهار کرد: این سازمان از جمله 
سازمان هایی است که در زمینه تبیین 
دستورالعمل و تکالیف قانونی در حوزه های 
مختلف می تواند نقشی بسزایی در افزایش 

کیفیت خدمات و کالاها داشته باشد.
سرمست، تولید کالای با کیفیت ایرانی 
را در استقبال خریداران خارجی و داخلی 
و رونق تولید مؤثر دانست و افزود: کیفیت 
محصولات با رعایت استانداردهای ملی و 
بین المللی بدست می آید و باید بطور ویژه 

در این زمینه کار شود.
وی جایگاه حمایتی مدیریت استان 
از ادارات مختلف را مورد توجه قرار داد و 
تصریح کرد: همکاری بخش های مختلف 
استان و تعامل در حوزه استاندارد کالاها 
و خدمات زمینه ساز توسعه و رونق تولید 

است.

استاندارقم:

سهم استاندارد در مدیریت قم مغفول مانده است

سلامت مردم زیر تیغ گران فروشان لبنیات کاریکاتور

 محمدعلی رجبی

از طریق سامانه 1۳۷ انجام می شود

پاسخگویی مستقیم مدیران شهرداری 
قم به همشهریان و زائران 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از پاسخگویی مستقیم 
مدیران شهرداری به همشهریان و زائران در سامانه ۱۳۷ در قالب برنامه 

»شهروند پرسشگر، مدیر پاسخگو« خبر داد.
مهدی کلانترزاده با اشاره به دستور شهردار قم در خصوص پاسخگویی 
مستقیم مدیران شهرداری به همشهریان و زائران در سامانه ۱۳۷ اظهار کرد: 
در این راستا برنامه »شهروند پرسشگر، مدیر پاسخگو« از ۱۲ تیرماه و در 
آستانه میلاد سراسر نور حضرت فاطمه معصومه)س( اجرایی شده و مدیران 
شهرداری به صورت مستقیم پاسخگوی سئوالات و پرسش های شهروندان 
خواهند بود.مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با بیان اینکه 
این برنامه چهارشنبه های هر هفته از ساعت ۱۰ تا ۱۲ خواهد بود، تصریح 
کرد: در قالب این برنامه مدیران شهرداری در سامانه ۱۳۷ حضور یافته 
و پاسخگوی سئوالات شهروندان به صورت تلفنی خواهند بود.کلانترزاده 
حضور تمام مدیران و مسئولان شهری اعم از شهردار، اعضای شورای شهر، 
معاونین، شهرداران مناطق، مدیران شهری و مدیران کل ستادی در برنامه 
»شهروند پرسشگر، مدیر پاسخگو« را مورد توجه قرار داد و افزود: طبق 
برنامه پیش بینی شده برای تیرماه، ۱۲ تیر مهدی کلانترزاده مدیرکل 
ارتباطات و امور بین الملل، ۱۹ تیر دکترسقائیان نژاد شهردار و ۲۶ تیر 
ابوالقاسم مقیمی مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی از ساعت ۱۰ تا ۱۲ 
در سامانه ۱۳۷ حضور یافته و پاسخگوی شهروندان خواهند بود.وی گفت: 
ابتدای هر هفته اطلاع رسانی صورت می گیرد که کدام مدیر حضور داشته 
و پاسخگوی شهروندان خواهند بود؛ برنامه سال ۹8 سامانه برای حضور 

مدیران تنظیم شده و ابتدای هر هفته اطلاع رسانی صورت خواهد گرفت.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

طراحی و اجرای المان ماندگار نماز در قم
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از طراحی،جانمایی و نصب 

المان ماندگار نماز خبر داد.
سید محمد موسوی منش مدیرعامل سازمان زیباسازی با بیان اینکه 
تامین زیبایی های بصری جزو حقوق مسلم شهروندان قمی است، اظهار 
داشت: یکی از اهداف و برنامه های سازمان زیباسازی توسعه و تقویت کمی 
و کیفی المان های ماندگار و مناسبتی در شهر مقدس قم است.مدیرعامل 
سازمان زیباسازی شهرداری قم با بیان اینکه المان ماندگار نماز توسط 
کارشناسان سازمان، طراحی و پس تصویت در کمیته های فنی و تصویب 
طرح ها در میدان نماز بلوار آیت الله بروجردی جانمایی و نصب گردید، 
گفت: استفاده صحیح و هنرمندانه گزینه های مرتبط با زیباسازی و حس 
تعلق شهروندی از دیگر سرفصل های مهم کاری در مدیریت شهری است 

که این مهم از طریق سازمان زیباسازی شهرداری قم پیگیری خواهد شد.
موسوی منش در ادامه، نقش المان ها در سیما و منظر شهری را همانند 
عناصر دیگر شهری بسیار تأثیرگذار دانست و افزود: المان های شهری باید 
به گونه ای طراحی شوند که هم در عملکردهای متفاوت و هم در زیبایی 
شهر موثر واقع شوند.مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم در پایان 
بیان داشت: شهروندان جهت کسب اطلاعات بیشتر در خصوص ارسال 
طرح های پیشنهادی می توانند با شماره تلفن ۳۷۷۰۵۲۳۰ داخلی ۳۰۲ 

تماس حاصل فرمایند.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم :

جشنواره اقوام و عشایر ایرانی در قم 
برگزار می شود

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: جشنواره اقوام و 
عشایر ایرانی همزمان با دهه کرامت در قم برگزار می شود.

ابوالقاسم مقیمی با اشاره به برگزاری جشنواره اقوام و عشایر ایرانی در 
دهه کرامت به همت سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم، اظهار کرد: 
این جشنواره با هدف تقویت هویت فرهنگی و اسلامی شهر قم و همگرایی 
بیشتر اقوام در راستای رشد و توسعه شهر برگزار خواهد شد.مدیرعامل 
سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با تاکید بر اینکه با توجه به اینکه 
شهر قم از مجموعه اقوام و عشایر زیادی شکل گرفته نیاز است تا برنامه هایی 
که نسبت به افزایش حس تعلق به شهر برگزار می شود بیشتر شکل بگیرد، 
افزود: با همین هدف جشنواره اقوام و با تاکید بر معرفی ظرفیت های فرهنگی 
به ویژه در حوزه سوغات و مباحث اقتصادی شهر برگزار خواهد شد تا بتوانیم 
هم شهروندان قم را با ظرفیت اقوام آشنا کنیم و هم گردشگران مختلف 
شهر را برای آشنایی بیشتر با محصولات تولیدی در قم هدایت کنیم.مقیمی 
با بیان اینکه در این جشنواره عرضه محصولات مختلف فعالین مشاغل 
خانگی و استارتاپ های اینترنتی که موجب رونق تولید به عنوان شعار سال 
و تاکید رهبری است صورت می گیرد، اظهار کرد: هدف بعدی از برگزاری 
این جشنواره ایجاد شور و نشاط و شادی و جنب و جوش اجتماعی همزمان 
با دهه کرامت است تا بتوانیم در این ایام فضای شادی و نشاط و شادابی را 
برای مردم رقم بزنیم.وی گفت: جشنواره اقوام و عشایر ایرانی همزمان با دهه 

کرامت در بوستان علوی برگزار می شود.

مدیرکل سرمایه انسانی شهرداری قم  خبرداد

استخدام نیروی انسانی در مشاغل 
عملیاتی سازمان آتش نشانی

مدیرکل سرمایه انسانی شهرداری قم از استخدام نیروی انسانی در 
مشاغل عملیاتی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی خبر داد.

سید علی بیگدلی با اعلام این خبر گفت:  شهرداری قم به حول و قوه 
الهی با توجه به نیازهای احصاء شده در خصوص تکمیل نیروی انسانی مورد 
نیاز سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم و با عنایت به انجام 
فرآیند های قانونی مرتبط در خصوص اخذ مجوز نهاد های ذی ربط از جمله 
وزارت کشور و سازمان امور اداری و استخدامی، در تیر ماه سال جاری و بر 
اساس برگزاری دو مرحله آزمون علمی و عملی، تعداد ۵8 نفر نیروی مامور 
و راننده آتش نشان در مقاطع تحصیلی دیپلم و برخی رشته های تحصیلی 
کاردانی و کارشناسی را جذب می نماید.مدیرکل سرمایه انسانی و عضو 
کمیته برگزاری آزمون آتش نشانی شهرداری قم افزود: آزمون مذکور در ۱8 
مرداد ماه سال جاری با نظارت و مدیریت سازمان شهرداری ها و دهیاری 
های کشور، استانداری قم و مشارکت شهرداری، توسط جهاد دانشگاهی به 
صورت متمرکز در چندین استان کشور از جمله استان قم برگزار می گردد.

بیگدلی افزود: داوطلبان عزیز جهت ثبت نام و کسب اطلاع کامل از 
شرایط شرکت، مواد آزمون، نحوه ثبت نام از تاریخ ۹8/۴/۱۰ به آدرس 

اینترنتی hrtc.ir مراجعه نمایند.

شهردار منطقه ۶ قم  خبرداد

پاکسازی و ساماندهی 
دستفروشان میدان نبوت

شهردار منطقه ۶ قم گفت: در راستای طرح ساماندهی سیما و منظر 
شهری قم، با حکم مقام قضایی عوامل سد معبر و دستفروشان از میدان 

نبوت جمع آوری شدند.
علی حاتمی فرد با اشاره به اینکه طی سال های اخیر شهرداری با عزم 
ویژه ای بحث ساماندهی و بهبود سیما و منظر شهری را دنبال می کند، 
اظهار کرد: طی این سال ها شاهد بودیم که با اقدام و کارویژه مدیریت شهری 
هسته مرکزی شهر از عوامل سد معبر و دست فروشان و وانت بارها پاک شد.

شهردار منطقه ۶ قم با اشاره به طرح ساماندهی دستفروشان میدان 
نبوت که در منطقه ۶ به اجرا درآمده است، اظهار کرد: پیرو درخواست های 
مردمی و کسبه مناطق ۶ و ۲، طرح ساماندهی میوه فروشان میدان نبوت 

از شب گذشته به اجرا درآمد.
حاتمی فرد با اشاره به جزئیات این طرح گفت: از روز گذشته با هماهنگی 
عوامل انتظامی و ستاد تخلفات شهرداری و با هماهنگی صدور مجوز شورای 
تامین استان این طرح اجرا شد و اکنون این مناطق به صورت کامل 

پاکسازی شده است.

اخبــار

پیام آموزشی 
عجله و شتاب در رانندگی شما را زودتر به حادثه 

نزدیک می کند.این یک هشدار جدی است. 
پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: بررسی های 
اولیه در اجرای بسیج ملی کنترل فشار خون نشان می 
دهد حدود ۵۰ درصد شهروندان بالای ۳۰ سال این 

استان اطلاعی از پرفشاری خون خود ندارند.
ابوالفضل ایرانی خواه روز یکشنبه در جمع خبرنگاران، 
افزود: قبل از شروع طرح تصور می شد ۳۰ درصد از افراد 
بالای ۳۰ سال در قم که از پرفشاری خون رنج می برند، از 
بیماری خود اطلاع نداشته باشند، ولی پس از اجرای طرح 
مشخص شد نیمی از این افراد از بیماری خود بی اطلاع 
بودند.وی تاکید کرد: درصد بالایی از این افراد با پیشگیری 
و درمان های اولیه می توانند از عوارض بیماری پرفشاری 
خون جلوگیری نمایند، در غیراینصورت این افراد در سال 
های آینده دچار سکته مغزی، قلبی و مشکلات کلیوی 

خواهند شد.
وی اضافه کرد: بیماری پرفشاری خون یکی از عواملی 
است که باعث بروز بیماری های قلبی عروقی، کلیوی، 

مغزی و نارسایی کلیه در افراد می شود.
ایرانی خواه با بیان اینکه پرفشاری خون هیچ علامتی 
ندارد، بیان کرد: درمان اولیه پرفشاری خون اقدامات 
دارویی، تغییر شیوه زندگی و اصلاح الگوهای تغذیه ای 
است و رعایت این نکات می تواند از بروز تقریباً تمامی 

بیماری های ناشی از پرفشاری خون جلوگیری نماید.
وی خاطرنشان کرد: بعد از پرفشاری خون، دیابت 
نوع دیگری از بیماری است که درصد بالایی از مبتلایان 
ناآگاه هستند و این بیماری می تواند تاثیرات نامطلوبی در 

سلامتی افراد داشته باشد.
وی گفت: کارشناسان مستقر در ۱۱۶ مرکز خدمات 

جامع سلامت و پایگاه سلامت قم به صورت رایگان برای 
شهروندان پرونده سلامت تشکیل می دهند و مواردی از 
جمله فشار خون و قند خون مراجعه کنندگان را سنجش 

می نمایند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: می توانیم با 
اقدامات پیشگیرانه و بازنگری در سبک زندگی و آموزش 
در مسائل تغذیه ای و فعالیت روزانه از عمده بیماری های 

نوپدید از جمله سرطان ها جلوگیری نماییم.
طرح بسیح ملی کنترل فشار خون از ۱8 خردادماه 
جاری آغاز شده و تا ۱۵ تیرماه ادامه دارد و ۵۰ درصد 
افراد بالای ۳۰ سال سن، بیماران کلیوی و زنان باردار گروه 
هدف در این طرح هستند؛ جمعیت افراد بالای ۳۰ سال 

در قم ۶۰۶ هزار تَن می باشد.
گروه های هدف می توانند برای سنجش فشار خون 
خود به ۲۷ مرکز خدمات جامع سلامت، 8۹ پایگاه 
سلامت، ۲۷ ایستگاه سیاری که برای این منظور تعریف 
شده و ۶ بیمارستان دولتی در سطح شهر قم و مراکز 

بهداشت در روستاها مراجعه نمایند.
همچنین افرادی که دستگاه اندازه گیری فشار خون 
اندازه گیری فشار خون،  با  در منزل دارند می توانند 
salamat. اطلاعات به دست آمده را در سامانه ای به نشانی

gov.ir ثبت نمایند و سپس پیامک های حاوی توصیه های 
بهداشتی و سبک زندگی سالم برای آنها ارسال می شود.
* اندازه گیری فشار خون 1۶۳ هزار تَن در قم

 معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در 
جمع خبرنگاران گفت: تاکنون فشار خون ۱۶۳ هزار تَن 
از شهروندان این استان توسط کارشناسان مرکز بهداشت 

اندازه گیری و ثبت شده است.
حسن ایزانلو با اشاره به اجرای طرح ملی کنترل فشار 
خون در سطح استان، با اشاره به اینکه بسیح ملی کنترل 
فشار خون در ۲ مرحله اجرا شد، افزود: مرحله نخست این 
طرح که هدف آن آموزش و اطلاع رسانی افراد در برابر 
بیماری پرفشاری خون بود، از ۲۷ اردیبشهت ماه آغاز شد 

و تا ۱۷ خردادماه ادامه داشت.
وی اضافه کرد: مرحله دوم این طرح از ۱8 خردادماه 
آغاز و تا ۱۵ تیرماه ادامه دارد و در این مرحله افراد بالای 
پرفشاری خون  به  افراد مبتلا  و  ۳۰ سال غربالگری 
شناسایی می شوند. به گفته وی، فشار خون ۹۴ هزار و 
۱۶۵ تَن در مراکز بهداشتی و بیمارستان ها، ۷۹ هزار و 
۹۹ تَن در ۲۴ ایستگاه ثابت و سیار سطح شهر و ۱۳ هزار 
salamat. و ۷۳۹ تَن نیز از طریق خوداظهاری در سامانه

gov.ir ثبت شده است.معاون بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی قم با اشاره به ارزیابی فشار خون ۹۴ هزار و ۱۶۵ 
تَن از شهروندانی که در سامانه سیب ثبت شده است، 
گفت: از این تعداد هشت هزار و ۵۲۰ تَن فشار خون 
کنترل شده، ۵8 هزار و ۷۷8 تَن فشار خون طبیعی، ۱۴ 
هزار و ۱۳۵ تَن فشار خون بالا و ۲ هزار و ۶۴۳ تَن مبتلا 

به بیماری فشار خون با کنترل نادرست هستند.
وی افزود: همچنین از این تعداد ۲ هزار و ۳۱۷ تَن 
مشکوک به فشار خون بالا، ۱8 هزار و ۷۶۰ تَن مبتلا 
به فشار خون طبیعی رو به بالا، ۲ هزار و ۷۱۱ تَن مبتلا 
به پرفشاری خون با کنترل مطلوب، ۳۰۳ تَن مبتلا به 
نارسایی کلیوی با فشار خون مطلوب و ۲۵۲ تَن مبتلا به 

نارسایی کلیه با فشار خون نامطلوب می باشند.

هشداررئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

۵۰ درصد شهروندان  بالای ۳۰ سال قم از پرفشاری خون خود اطلاع ندارند

دریـچه

اخبــار

یادداشت های شهر سیل زده/۳۷
محمد خامه یار

دلم گرفته است.ا ین همه چراغ در این شهر، هیچ کدام چشمانم را روشن نمی کند!
این همه چشم در این شهر، هیچ کدام دلم را گرم نمی کند!

 این جا همه می دانند که زنده می مانند اما هیچ کس نمی تواند خوب زندگی کند..!
این شهر همه اش شده زمین، دیگر آسمانی ندارد! 

دلم آسمانی می خواهد که در سایه اش مردم زندگی کنند ...!
این جا به خاطر شکسته شدن پل ها و راه های ارتباطی هنوز هم با گذشت روزها و هفته ها امکان 
دسترسی به روستاهای نزدیک و دور دست نیست. باید کاری کرد تا زندگی مردم رنگ و رونقی دوباره 
بگیرد. باید پل ها را ساخت، جاده ها را کشید. زمین های کشاورزی را احیا کرد، خانه ها را ساخت و 
مدارس، درمانگاه ها و خانه های بهداشت را سرپا نگاه داشت و روح امید را در کالبد زندگی مردم دمید.

حالا برخی مردم این شهر کوچک دوست داشتنی که خلوت تر از همیشه است و همه را می 
شناسند هر رهگذر غریبه ای را که می بینند او را انسان خیر و نیک اندیش می دانند و می خواهند 
سفره دلشان را پیش او پهن کنند و گره گشای زندگی آنان باشد. می خواهند کسی باشد تا زندگی 

آنان را سامان دهد.
حالا با گرمای دما و آفتاب سوزان خورشید امکان زندگی داخل چادرها نیست. دیگر امکان این 
نیست که کودکان معصوم، زنان و مردان پیر و فرتوت در روزهای گرم و نفس گیر زیر چادرها بمانند 

و روزگار بگذرانند.
حالا بیشتر از هر زمان دیگر دلم برای مردم که کم کم فراموش می شوند می سوزد. 


